
 حذف ۵۰ درصدی قرعه کشی خودرو

و محقق شد دو وعده ای که در صنعت خـودر
خریدار   بررسی شرایط امروز صنعت خودروی 
کشور پس از بازدید سرزده رییس جمهور در سال 
گذشته از یکی از خودروســازان بزرگ کشور و با 
وجود گذشــت هفت ماه از ســال ۱۴۰۱، حاکی 
از تحقــق دو وعــده خالی شــدن پارکینگ های 
خودروســازان از خودروهای ناقــص و همچنین 

حذف قرعه کشی برخی محصولات است.
 یازدهــم اســفندماه ســال گذشــته بــود که 
رییس جمهــور پــس از بازدید ســرزده از گروه 
صنعتــی ایران خــودرو فرمانی هشــت ماده ای 
صادر کرد. تامیــن قطعات موردنیــاز و ترخیص 
و عرضه فوری خودروهای دپو شــده در انبارهای 
شرکت های خودروســاز به بازار و همچنین حذف 
تدریجی روند قرعه کشی با افزایش عرضه از جمله 

مفاد این فرامین بود.
بررســی آمار عملکــرد خودروســازان دولتی و 
خصوصی در نیمه نخســت امســال حاکی است 
این موارد عملی شده است. به طوری که در زمینه 
تولید خودروی کامل شــاهد رشد ۲۸۸ درصدی 
تولید هســتیم و آن طور که مدیران دو خودروساز 
بزرگ کشور آمار داده اند تعداد خودروهای ناقص 

کف پارکینگ هایشان به صفر رسیده است.
همچنین خودروسازان خصوصی که سال گذشته 
در این مدت افــزون بر ۳۰ هزار دســتگاه خودرو 
تولید کرده بودند، امســال با رشدی چشمگیر به 

رکورد بیش از ۸۰ هزار دستگاهی رسیدند.
به بیانی دقیق تر، آمارها حاکی است: کارخانجات 
خودروسازی از ابتدای امسال تا پایان شهریورماه 
موفق به تولیــد ۵۱۶ هزار و ۲۰۶ دســتگاه انواع 
خــودروی ســواری، وانــت، ون، مینی بــوس، 
میدل باس و اتوبوس، کامیون، کامیونت و کشنده 
شدند. آماری که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 

رشد ۶ درصدی نشان می دهد.
در این زمینه، مدیرکل صنایــع خودروی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در گفت وگو با ایرنا اظهار 
داشت: امروز و با گذشــت ۶ ماه از سال ۱۴۰۱، در 
عمل جلوی تولید خودروی ناقص در کارخانجات 
خودروســازی گرفته شــده و »عبور مستقیم« 
)تولید کامل خودرو و قــرار دادن در اختیار بخش 
فروش( اتفــاق افتــاده اســت.»عبدالله توکلی 
لاهیجانی« گفت: همچنین شاهد پوست اندازی 
پلتفرمی خودروســازان بزرگ هستیم و اکنون بر 

پلتفرم های جدید تمرکز شده است.
وی خاطرنشــان کــرد: آیین نامه هــای مرتب با 
برنامه های تحول صنعت خودرو نیز در گروه های 
مختلف نخبگانی و ارگان ها و دستگاه های مختلف 
در دست بررســی اســت تا علاوه بر افزایش تیراژ 
تولید، شــاهد رشــد عمق داخلی ســازی، تولید 
محصولاتی با مصرف سوخت مناسب و همچنین 
حرکت به ســمت فناوری های جدید در خودروها 

باشیم.این مقام مســوول وزارت صمت به تثبیت 
جریان تولید اشــاره کرد و گفت: اکنون در بخش 
عرضه خودرو نیز شــاهد رشــد ۳۰ درصدی در 

هم سنجی با پارسال هستیم.
وی خاطرنشــان کرد: تولید خودرو ســواری در 
این مدت با رشــد یــک درصدی بــه ۴۴۹ هزار و 
۵۶۴ دستگاه رســید. در این مدت ۵۱ هزار و ۳۴۰ 
دستگاه وانت تولید شــد که نشان دهنده رشد ۴۸ 
درصدی اســت. همچنین بیشــترین رشد تولید 
در ون با ۵۸۵ درصد به ثبت رســید. خودروسازان 
داخلی تا پایــان شــهریورماه یک هــزار و ۳۸۶ 
دســتگاه ون تولید کردند.توکلی لاهیجانی ادامه 
داد: در نیمه نخســت امســال تولید اتوبوس جان 
تازه ای گرفت و رشــد ۵۱ درصدی در این بخش 
حاصل شــد، همچنین تولید کامیون، کامیونت و 

کشنده با رشد ۱۸۲ درصدی همراه شد.

فرمان ۸ ماده ای رییس جمهور
 در حوزه خودرو

۱- در حوزه تولید؛
الف( تولید خودرو در ســال ۱۴۰۱ نسبت به سال 

۱۴۰۰ حداقل ۵۰ درصد افزایش یابد.
ب( ســازوکارهای لازم به منظــور تولید و عرضه 
حداقل یک »خودروی اقتصادی« با ســاختار به 
روز، فراهم شود.پ( در سال ۱۴۰۱ حداقل تولید 
سه خودروی قدیمی متوقف و سه خودرو جدید با 

کیفیت مطلوب، تولید و عرضه شوند.
۲- تولیــد خودروهــای جدیــد و پیشــرفته، 
خودروهای برقی، متصل و خودران گسترش یابد 
و سرمایه گذاری و بسترســازی برای ورود دانش 
و فناوری موجــود در صنایع دفاعــی و فضایی و 
ظرفیــت شــرکت های دانش بنیان بــرای ایجاد 
تحــول در صنعــت خودروســازی »در مقیاس 

اقتصادی«، فراهم شود.
۳- نســبت به تامین قطعات موردنیاز و ترخیص 

و عرضه فوری خودروهای دپو شــده در انبارهای 
شــرکت های خودروســاز به بــازار، تــا نصاب 

استاندارد، حداکثر در مدت ۲ ماه اقدام شود.
۴-  به منظور افزایش رقابت پذیری و رفع شــائبه 
انحصار، متناسب ســازی قیمت خودرو و جبران 
کمبود تولید به میزان موردنیاز بازار، موانع قانونی 
و اجرایی واردات خودرو در ســال ۱۴۰۱، حداکثر 
ظرف مدت سه ماه رفع شــود و با افزایش صادرات 
خودرو و قطعات، نســبت صادرات بــه واردات در 

صنعت خودرو افزایش یابد.
۵-  در خصوص نحوه عرضه خودرو به مردم به منظور 

ایجاد شفافیت و افزایش رضایت مندی مردم؛
الف( ضمن حــذف تدریجی روند قرعه کشــی با 
افزایش عرضــه، فرآیند فعلی عرضــه خودرو )از 
طریق قرعه کشی( فوراً اصلاح و شفاف سازی لازم 

در آن انجام شود.
ب( از ابتدای ســال ۱۴۰۱ پــس از تکمیل وجه، 
خودروهای پیش فروش شــده بایــد بدون تأخیر 

بلاوجه، قابل تحویل به مشتری شود.
پ( هرگونــه واگذاری خــودرو به شــرکت ها و 
دستگاه های دولتی و غیردولتی به صورت رانتی و 
غیرشفاف و متفاوت با رویه معمول فروش خودرو 

به مردم ممنوع است.
۶ - به منظور نوســازی ناوگان حمل ونقل عمومی 
اعم از باری و مسافری، هرســاله حداقل ۲۰ هزار 
خودرو )کشــنده، کامیون، کامیونــت، اتوبوس و 
مینی بوس( فرسوده، از رده خارج شده و جایگزین 
کردن آنها با خودروهــای با کیفیت برای صاحبان 

مشاغل مربوطه، تسهیل شود.
۷- به منظور افزایش کیفیت و ایمنی خودروهای 

تولید داخل
۸-  واگــذاری مدیریــت دولتــی شــرکت های 
خودروســازی ایران خودرو و ســایپا حداکثر در 
مدت ۶ ماه به بخــش غیردولتــی تعیین تکلیف 

شود.

بازار ارز سر سه راهـی

 تاثیـر ناآرامی ها بر قیمت دلار چه بود؟
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با اقدامات زیرساختی دولت سیزدهم

رشد ۱۳ درصدی صادرات کشور 
در نیمه نخست سال 
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خانه  هنر   میرا

وزیـر صمت:
تراز تجاری سال آینده مثبت می شود

رئیس جمهور در مراسم روز ملی صادرات:

 باید به رفع مـوانع صادرات 
توجه شود

مصرف گاز باید بهینه شود
 برنامه وزارت نفت برای بهینه سازی چیست؟

مدیرکل عملیات پول و اعتبار بانک مرکزی:
بهره بین بانکی بالاتر از ۲۲ درصد وجود ندارد

رئیس اتاق بازرگانی ایران:

شـورای تجارت خارجی باید 
تاسیس شود
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صفحه 8

گاز

عضو کمیســیون برنامه، بودجه و محاســبات 
مجلس گفت: قطعــاً ایران می توانــد با خرید 
و سوآپ گاز از روســیه، ایران را به هاب انرژی 
تبدیل و از این طریق درآمد ارزی بالایی را وارد 

کشور کند.
 مســاله ســوآپ یا خریــد گاز روســیه طی 
هفته هــای اخیر، بــه یکــی از موضوعات روز 
حوزه انرژی کشور تبدیل شــده است، چرا که 
با شروع جنگ روســیه و اوکراین، کشورهای 
اروپایی نســبت به این جنگ موضع گرفتند و 
تحریم های مختلفی را بر محصولات صادراتی 
روســیه اعمال کردند.بیشــترین و مهم ترین 

این تحریم ها در حوزه انــرژی، به ویژه گاز بوده 
اســت. در کنار این موضوع برخی شرکت های 
اروپایی فعال در صنعت گاز روســیه، از صنعت 
گاز این کشور خارج شــدند و این موضوع باعث 
شــد ظرفیت صادرات LNG کشور روسیه نیز 
کاهش یابد و ظرفیت کشــورهای همســایه 
روسیه برای خرید یا سوآپ گاز برای این کشور 

مورد اهمیت قرار گیرد.
با توجه به این که کشــور ایران مورد دسترس 
روســیه اســت و ظرفیت بالای زیرساختی که 
در پهنه کشــور و همچنین دسترسی به منابع 
عظیــم گازی کــه دارد، مهم تریــن و بهترین 

گزینه برای ســوآپ و یا خرید گاز مازاد روسیه 
است، همین موضوع باعث شــده است ایران و 
روسیه به سراغ این سیاست مهم و بزرگ بروند.

در همین راســتا محمدرضا ســید محمدرضا 
میرتاج الدینــی گفت: بــا توجه به شــرایطی 
که برای کشور روســیه اتفاق افتاده است، این 
مراودات تجاری و اقتصادی، خصوصاً در حوزه 
انرژی می تواند به نفع هر دو کشور باشد. در واقع 
ما می توانیم گازی را که در شــمال کشور به آن 
نیاز داریم را از طریق کشور ترکمنستان وارد و 
گاز مازاد را از جنوب به کشــورهای دیگر صادر 

کنیم.

وسیه به هاب انرژی منطقه تبدیل می شود ایران با خرید و سوآپ گاز از ر

 معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت گفــت: فراهم کردن امکانات 
زیرساختی با اقدامات دولت ســیزدهم رشد 40 درصدی صادرات 
کشور در سال 1400 نســبت به 13۹۹ و افزایش 13 درصد در ۶ ماه 

نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته را رقم زد.
به گزارش ســازمان توســعه تجارت، »علیرضا پیمان پاک« در 
آیین بیست و ششمین سالروز ملی صادرات که با حضور آیت الله 
»ابراهیم رئیســی« رئیس جمهوری، »ســیدرضا فاطمی امین« 
وزیر صمت، »محسن رضایی« معاون اقتصادی ریاست جمهوری، 
صادرکنندگان برتر 1401 و ســایر مسوولان کشــوری در سالن 
اجلاس سران برگزار شــد، با بیان اینکه حضور رئیس جمهوری 
عاملی برای رونق این روز شد، اظهار داشــت:  بعد از هشت سال 
مراســم روز ملی صادرات با حضور رئیس جمهوری برگزار شد که 
این مساله باعث رونق این مراسم شد و ایشــان راه کارهای قابل 
پیگیری برای جهش و تحول در حوزه صادراتی در سازمان توسعه 

تجارت را در این مراسم ارائه کرد.
وی با بیان اینکه پس از مراســم روز ملی صادرات در سال گذشته، 
رئیس جمهور دســتوراتی را در قالب هم اندیشی با صادرکنندگان 
مطرح کرد، افزود: این دســتورات پیگیــری و نتایج مثبتی هم به 

همراه داشت.
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مبلغ و نوع تضمین شرکت در مزایده : رسید بانكي طبق جدول فوق به حساب سیبا به شماره 4075005507880350 بانك 
مركزي و شماره شبا 982128575111111111111175128575 و یا ضمانتنامه بانكي معتبر به مبلغ فوق،   ارائه چك هاي 
جاري اشخاص حقیقي و حقوقي و چك تضمین شده و هر گونه تضمین دیگر » خارج از دو حالت قید شده « قابل قبول نمي باشد.

مهلت دریافت اسناد مزایده : تا ساعت 18 روز دوشبه مورخه 1401/08/09  صرفا از طریق سایت ستاد ایران
مهلت تحویل پیشنهادات : تا ساعت 14 روز شنبه مورخه 1401/08/21

زمان باز گشایی پیشنهادات: ساعت 10 روز یک شنبه مورخه 1401/08/22
هزینه های کارشناسی و آگهی و سایر هزینه ها بر عهده برنده مزایده می باشد.

سایر جزئیات در شرایط مزایده درج شده است.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/1  تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/8/2

 نوبت اول

جمهوری اسلامی ایران

وزارت ورزش و جوانان

فروش قطعه زمین بایر به پلاک ثبتی 21/112/9183/97 به  مساحت 945.6مترمربع اداره کل ورزش و جوانان استان اردبیل
واقع در شهرستان پارس آباد، بالای کمربندی زمین شبکه بهداشت
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 دشمنان در پی ایجاد شکاف بین مردم
 و حاکمیت هستند

مهدی عرب صادق  واژه فتنه یکی از پرُبســامدترین واژگان در شبکه 
مفاهیم قرآنی و روایی اســت و بفرموده قران کریم از قتل هم شدیدتر 
اســت که اهل لغت ســه معنا را به طور کلیّ برای آن ذکر کرده اند: اوّل 
»گدازاندن در آتش«، دوم معنای عام »اختبار و آزمایش« و سوم که در 
حوزه اجتماعی معنا می یابد، »اضطراب، اختلاف و اختلال در نظم امور 
و دودستگی« و این معنی با مفهوم اصطلاحی فتنه که مترادف حوادث 
اجتماعی زیــان آور، التهاب آور مرکّــب از حقّ و باطل اســت، ارتباط 
بیشــتری دارد.راهکارهایی برای در امان مانــدن از فتنه ها و در جهت 
چگونگی مواجهه با این پدیده ها نظیــر برخوردهای نرم و تبیین گرانه 
جهادی به ویژه در بستر رسانه و در صورت لزوم، برخورد سخت و قاطع 
با ایجادکنندگان و طرّاحان، آمران و عاملان فتنه ها به عنوان روش های 

کوتاه مدّت وجود دارد.
مهم تــر از آن تربیت اخلاقــی و معرفتی جامعه و تقویــت اعتقادات و 
معنویات به عنوان روش هایی بلندمدّت به منظــور مبارزه با فتنه های 
اجتماعی ضرورت دارد. با تکیه بر فرمایشــات کلیدی رهبری، فتنه را 
باید با تبیین رو روشــنگری خاموش کرد و روشــنگری است که دست 
فتنه انگیز را کوتــاه می کند.فتنه از برنامه های اصلی دشــمن و با ابزار 
تبلیغات رسانه ای دروغین تنش زا و تردیدآور، جهت بد دل کردن مردم 
نسبت به هم و نسبت به حاکمیت است. دشمنان تلاش دارند بین مردم 
با مردم و بین مردم با حاکمیت شــکاف ایجاد کنند تــا به منافع اصلی 

دنیاطلبی و استعمارگری شان برسند.
این ویژگی اصلی فتنه است که تشخیص را دشــوار کند؛ چراکه ظاهر 
گردانندگان فتنه دوســت است ولی باطن آنها دشــمن و در این غبار، 
دوست و دشمن گم می شــود. اصلًا غبار افکنده اند که دشمن را مخفی 
کنند تا بتوانند در قالب دوســت، میــدان داری و صحنه گردانی کنند! 
زخمی های این جنــگ ترکیبی بســادگی قابل شناســایی و درمان 
نیستند از طرفی کشــته ها، فقط از ســربازان خودی نمی کاهد که در 

سمت حریف و مقابل ما قرار خواهند گرفت.
بازیگران فتنه ها برخی آشــکارا ضدانقلاب هســتند، برخی ناآگاهانه 
همراه می شــوند، برخی از ســر لجاجت، بی آنکه بداننــد، مهره نرم یا 
سخت طراحان می شــوند و عده ای هم در نفاق نقش آفرینی می کنند. 
حتماً اینها در زمره مردم معترضین جایی ندارند؛ چراکه سودشــان در 

سوژه آفرینی برای اعتراض است و اصلًا معترضین را بر نمی تابند.
فتنه یک زنگ خطر و بیدار باش اســت؛ اگر معرفت و شــناخت حاصل 
شود، در پســافتنه می توانیم تهدید فتنه را به فرصت بلوغ اجتماعی و 
تقویت اعتماد مردم و شناســایی نقاط ضعف مبدل کنیم! یادمان نرود 
اینکه مردم با دشــمن در فتنه همراهی نمی کنند معنای آنســت که 
سرمایه اعتماد عمومی در جمهوری اســلامی ایران وجود دارد و مردم 
همیشه حســاب انقلاب و نظام را از برخی کارکردهای اجرایی توسط 
مســئولان جدا کرده اند و این مردم بوده اند که نظــام را از گزند برخی 

مسئولان، حفظ کرده اند.
اما معجزه تببین گری جهادی بقدری است که فتنه بنی امیه در انحراف 
و مدیریت افکار جامعه و تاریخ، به رغم قدرت نظامی، رسانه ای و تسلط 
بیشــتر کمی و کیفی، شکســت می خورد. و حکایت امروز کشــور ما 
است که در برابر امپراطوری دروغ رســانه ای و جنگ شناختی دشمن، 
قرارگرفته ایم، برگزاری جلســات و کرســی های آزاداندیشی بحث و 
گفت وگوی فارغ از پروپاگانداسازی رسانه ای، تبلیغات و خودمحوری با 
تکیه بر خدامحوری، مهم ترین راهبرد مقابله با این جنگ شناختی حال 
حاضر است.قبل از گفت وگو لازم است بازیگران فتنه ها را بشناسیم که 
اگر برخی از اینها قبل از اصلاح یا شناســایی به گفت وگو دعوت شوند، 
مرادشــان از گفت و گو این خواهد بود که تو همان را بگو که من گفتم. 
در این آشــوب اخیر، برخی مصلحت جویانه ولی جاهلانه آب به آسیاب 
دشمن ریختند، این ها باید حواسشــان را جمع کنند! برخی دلسوزانه 
ولی کورکورانه تبلیغات دشــمن را پذیرفتند، این ها را باید هوشــیار 
کرد. برخی عجولانه و خطاگرانه، محاسباتشــان غلط از آب در آمد ولی 
لجوجانه شاید منافقانه و شاید مستکبرانه پس از روشن شدن حقیقت، 

خط و مرز خویش را مشخص نکردند.
برخی ظاهراً روشنفکرانه ولی دیکتاتورانه و مظلوم نمایانه تلاش کردند 
با نفی حقیقت، حرف خود را برکرسی بنشانند یا آن را به گذشته نسبت 
دهند که خواســته خودشــان بوده و پنجه بر آفتاب حقیقت بپاشند و 
آفتاب را ظالم و دیکتاتور بنمایانند و دشــمن را امیدوار می کنند! اینها 
اعتبارزدایی، اعتمادزدایی، مشــروعیت زدایی و قداست زدایی کردند. 
شاید از همه بدتر برخی منفعت طلبانه، وسط گرایانه و با بی مسئولیتی 
سکوت پیشه کردند و اینها به مردم، شهدا و ولایت مدیون شدند. خوب 
اســت اینها که در این حوادث مقصرند که تا دیرتر از این نشده جبران 

کنند؛ امروز بهتر است از فرداست.
یکی از راهکارهای مقابله با فتنه و مدیریت پسافتنه، شناخت شکاف ها 
در حوزه های سیاسی، اقتصادی و اجتماعی اســت و تلاش بر ترمیم و 
پیشــگیری از تعمیق آنهاســت، البته که شــکاف های قابل کنترل و 
ابرازپذیر و نه ابزارشونده )برای اســتعمارگران(، ضرورت جامعه مدنی 
امروزه اســت؛ ولی باید این تضاد آرا )بدون برخــورد و تقابل( مدیریت 

شوند تا زمینه رشد و تکامل و پیشرفت جامعه و نه اختلال آن شود.
رویکردهای سیاســی نیز باید به سمتی هدایت شــوند که گروهی یا 
دســته ای یا جناحی از تصمیمات سیاسی در کشــور محروم نشوند و 
این محرومیت، خلاف توسعه گرایی سیاسی و اجتماعی است و موجب 
لجاجت ها و عداوت هایی می شــود که در فتنه اخیر شــاهد آن بودیم؛ 

البته یادمان نرود این لازمه جامعه مردمسالاری دینی است.
حاکمیت باید متغیرهای نســلی و ارتباطی را با لازمه های فناوری در 
اسلامیت و جمهوریت بشناســد و آنها را در تابع هدف خود در معادلات 
جای دهد که به انزوا نروند. همچنین باید شــور اجتماعی، سیاســی و 
فرهنگی در جامعه ایجاد شود و زمینه های اقتصادی به سمتی حرکت 
کند که هر محرومیتی در هر لایــه ای از اجتماع حذف شــود تا انزوا و 
ســرخوردگی، یأس و ناامیــدی از جامعه رخت بر بنــدد و در آخرین 
عبارت، باید با رویکردی فعال و نــه منفعل زمین های بازی اجتماعی را 
طوری تعریف کنیم که عوال فتنه ســاز از جامعه با رویکردهای از میان 

برود و این کار یک روز و چند روز نیست.

مردم ایران همواره نسبت به مملکت و دین 
خود تعصب داشته اند

معاون اول رییس جمهور با تاکید بر اهمیت نشــاط آفرینی در جامعه، 
بر لزوم برنامه ریزی برای اجرای برنامه های نشــاط آفرین در استانهای 

سراسر کشور تاکید کرد.
محمد مخبر در اختتامیه جشنواره وحدت اقوام ایرانی در محل دریاچه 
شهدای خلیج فارس)چیتگر(، در گفتگو باخبرنگاران با اشاره به بازدید 
خود از غرفه های محصولات و صنایع دستی اقوام اظهار داشت: در این 
بازدید با برخی از مردم وغرفه داران گفتگو کردم و خوشــبختانه امید و 
نشاط در روحیه آنها نمایان بود که لازم است اینگونه برنامه ها استمرار 

داشته باشد و تکرار شود.
وی با اشاره به ابتکار این جشــنواره برای حضور اقوام مختلف و معرفی 
رسم و رسوم قومیت های مختلف کشورمان، تصریح کرد: مردم ایران در 
طول تاریخ تعصب و علاقه زیادی نســبت به مملکت و دین خود داشته 
اند و به همین دلیل ایران همواره مســتقل بوده است، اگرچه در برخی 

مقاطع گذشته زمامداران کشور وابستگی هایی داشتند.

یادداشت

تریبون
وزیر امور خارجــه در جمع ایرانیان مقیم ارمنســتان 
با بیان اینکه ما از رفتار ریاکارانــه آمریکایی ها تعجب 
نمی کنیم، گفت: آن ها به گونــه ای حرف می زنند و به 
گونه ای عمل دیگر عمل می کنند و بیشتر در پی ژست 

رسانه ای هستند.
»حســین امیرعبداللهیان« پس از بازدید از مدرســه 
ایرانیان ایروان و دیــدار با ایرانیان مقیم ارمنســتان، 
ضمن ابراز خوشــحالی از دیــدار با ایرانیــان حاضر و 
قدردانی از زحمات اعضای ســفارت ایران در ایروان، 
گفت: امیدواریم تنش میان آذربایجان و ارمنســتان 

یک بار برای همیشه خاتمه یابد.
امیرعبداللهیان تصریح کرد: برای ما حائز اهمیت است 
که نیروهای خارجی در منطقــه هیچ دخالتی نکنند و 
با فرمت های ایجاد و طراحی شــده از سوی کشورهای 
منطقه، بتوانیــم گفت وگو کنیم. در حــوزه روابط دو 
جانبه هم شاهد گسترش مناسبات در روابط دو کشور 
باشــیم. به راحتی می توانیم تبادلات تجــاری ایران و 

ارمنستان را به یک میلیارد دلار برسانیم.
وزیــر امورخارجه ضمــن بیــان تناقضات 
رفتاری مقامات آمریــکا در قبال ایران گفت: 
ما در موضوعاتی اتفاق نظر داریم و مشکلات 
داخلــی آنهــا را درک می کنیم امــا اجازه 
نمی دهیم آنها با برخی از پیام ها به آشــوب 
و اغتشاشــات در ایران دامن زنند و همزمان 

خواســتار مذاکرات با ایران هم باشــند.رفتار دوگانه 
امریکای جدید نیســت اما تاریخ مصرف رفتار دوگانه 
و پاردوکســی کال گذشته است.این مســئله ما را در 
رعایت خطوط قرمز جدی تر می کنــد تا از یک روزنه 

دوبار گزیده نشویم. 
امیرعبداللهیان افزود: به نقطه خوبی رسیدیم، اکنون 
مذاکــرات و توافقات و مســیر ریل گذاری شــده در  
جایگاه و مسیر خود قرار دارد. پس از سفر به نیویورک 
و اســتقرار راب مالی و دکتر باقری، پیام ها به واســطه 
کشــور ثالت اروپایی منتقل شــد و برای نشانه حسن 

نیت، یک زندانی آمریکایی با جرم محسوس 
جاسوســی را آزاد کردیــم و از طریق عمان 

تحویل دادیم.
وی تاکید کرد: امروز افــکار عمومی نیازمند 
اطلاع رسانی دقیق هســتند اینکه امروز یک 
مقام وزارت خارجه به ایران بگوید که نگران 
توافق است اما در ژســت رسانه ای اعلام کند 
که مذاکرات اولویت اول ما نیست، قابل قبول نیست و 

این رفتار آمریکا، ریاکارانه است. 
امیرعبداللهیان تصریح کرد: دولت رئیســی و وزارت 

خارجه برای توافق خوب به دنبال مذاکره هستیم. 
امیرعبداللهیــان در جمع ایرانیان مقیم ارمنســتان، 
با اشــاره بــه اینکــه ایرانیان خــارج از کشــور برای 
رئیس جمهور بسیار مهم هستند، گفت: هویت ایرانیان 
برای آن ها خیلی مهم اســت و صرف نظــر از گرایش 
سیاســی و قومی و مذهب، آنها در هرحالتی اول تلاش 
می کنند که به سفارت مراجعه و مشکلات خود را حل 

کنند. ما بدون هیچ اســتثنا وظیفه خودمــان را برای 
هر ایرانی طبق قانون جامع حمایــت از ایرانیان انجام 
می دهیم.جمعیت ایرانیان خارج از کشور برای ما یک 

سرمایه هستند.
وی ادامــه داد: توجــه بــه ایرانیان خراج از کشــور 
نمایشــی نیســت و ما به دنبال کار نمایشی نیستیم 
و اقدامات زیادی در ۱۴ ماه گذشته انجام شده است. 
مایه خرســندی اســت که جمعیت قالب در خارج از 
ایــران، فرهیختگان هســتند. وقتی فرزنــدان آنها 
دنیا می آیــد در همان ۱۰ روز نخســت برای دریافت 
شناســنامه مراجعه می کنند. یا دریافت یارانه برای 
حفظ هویت و اتصال بین  این ایرانیان و ایران بســیار 

اهمیت دارد.
وزیر امورخارجه با بیان اینکه ما مخالف جنگ در همه 
جای جهان به ویژه میان روسیه و اوکراین و ارمنستان 
و آذربایجان هســتیم، تصریح کرد: ما هیچ سلاحی به 

روسیه ندادیم و مخالف جدی جنگ هستیم. 

وزیر

امیرعبداللهیان: رفتار آمریکا ریاکارانه است

خریدار   رئیس جمهور رشد ۴۰ درصدی 
صادرات را نشانه عزم فعالان اقتصادی برای 
توسعه صادرات دانســت گفت: تمام تلاش 
باید در جهت رشــد و تولید فــن آوری پایه 
باشد و باید نسبت به رفع موانع صادرات آن 

توجه شود.
ســید ابراهیم رئیســی در آییــن روز ملی 
صادرات در ســالن اجلاس ســران گفت: 
توفیقی اســت برای من که در جمع تجلیل 
از برترین های این عرصه حضــور دارم و از 
همه عوامل و بویژه فعــالان عرصه صادرات 
که افتخارات برای کشــور به ارمغان آوردند  

قدردانی می کنم.
وی اظهار داشــت: ۴۰ درصد رشد صادرات 
در ســال گذشــته نشــان از عــزم فعالان 
اقتصادی اســت که می خواهنــد صادرات 
در کشور رشــد یابد و این نشست نمادی از 
توجه به صادرات و صادرکنندگان به شمار 

می رود.
رئیس جمهور گفت: باید ســهم خود را در 
ترانزیت کالا و گردش پولــی مالی و اقتصاد 
منطقه و حق ایران اســلامی که حق والایی 
است دنبال کنیم؛رشــد اقتصادی در کشور 

شدنی است و این شعار نیست.
آیت الله رئیسی ادامه داد: ما زیربناهای رشد 
اقتصادی و تولید را در کشــور داریم و باید 
برای در این مســیر موانع را باید از پیش رو 
برداشــت و فعالان اقتصادی هم با انگیزه و 
همگرایی خود در این مســیر گام بردارند. 
رشد اقتصادی امری است که اتفاق می افتد 
این دشمن را عصبانی کرده است و تمام این 
تحریم ها همه برای این اســت که کشــور 
رشــد نکند تولید نداشته باشــد و صادرات 

نداشته باشد و کشور مصرف کننده باشد.

امروز جنگ اراده هاست
رئیس جمهور افزود: دشــمن نمی خواهد 
ما رشــد کنیم و به همین دلیل آشوب و بلوا 
ایجاد می کنند؛ تمام جاهایی که شما باشید 
و بازاریابی می کنید، دشــمنان می خواهد 
کاری کنند که کالای شــما بازار نداشــته 
باشد. این جنگ اراده هاست یک اراده نمی 
خواهد ملت ایران رشــد کنــد و حرفی در 
تولیدات و صادرات داشــته باشــد اما ایران 
تلاش می کند با عرضــه تولیدات با کیفیت 

بازار را فتح کند.
آیت الله رئیســی تصریح کرد: ایــن امروز 
جنگ اراده هاست و نشان دادیم که متوقف 

نمی شویم.
رئیس جمهــور بــه اتفاق هــای خوب در 
زمینه رشد اقتصادی در کشــور اشاره کرد 
و گفت: دشــمنان همه تلاش خــود را می 
کنند که کشور مولد نباشــد و فقط مصرف 
کننده باشیم در حالی که با وجود تحریم ها 
افتخارات بزرگی در عرصه صادرات شــاهد 

هستیم.
وی ادامه داد: رشــد ۴۰ درصدی صادرات 
نشــان از عزم جدی فعالان اقتصادی کشور 

است.
آیــت الله رئیســی بــا تاکیــد بــر یافتن 
راهکارهایی برای رفع موانع صادراتی اظهار 
داشت: کارگروه های مرتبط با صادرات باید 
به نظرات صادرکنندگان بیــش از دیگران 
توجه کنند و بدون تردید صــادرات لازمه 
یک تولید قابــل توجه اســت و آنچه رهبر 
معظم انقلاب به عنوان شــعار سال به همه 
ما فرمودند، این اســت که تمام تلاش باید 
در جهت رشــد تولید دانش پایه و فناوری 
پایه باشد و دانشگاه در کنار صنعت، معدن، 
کشــاورزی و غیره قرار گیرد و به صنعت و 

بازار ضمیمه شود.
وی اضافه کرد: اگر اقتصاد ما دانش و فناوری 
پایه باشــد منجر بــه افزایــش تولیدات و 
صادرات و رشد اشتغال و رفع بیکاری شده و 

کالای کارآمد به منطقه عرصه خواهد شد.
رئیس جمهــور اظهار داشــت: آمــار پنج 

درصدی رشــد تولیــد، رشــد تجهیزات و 
ابزار تولید خبر خوبی اســت که وزیر صمت 
بیــان کــرد؛ همین طــور رشــد در حوزه 
شرکت های بورسی و کاهش نرخ بیکاری ، 
ارتباط با زیرساخت های اقتصادی سازمان 
شانگهای و آسیا و برداشتن موانع ارتباطات 
همسایگی و فعال شدن سیاست همسایگی 
و سیاســت ارتباط با کشــورهای همسایه 
همه و همــه خبرهای خوبی بــرای تولید و 

اقتصاد و پیشرفت کشور است.
آیت الله رئیســی این را هم اضافه کرد، اگر 
می گوئیم رشــد اقتصادی به بیــش از پنج 
درصد داریم، به طور یقین دستیابی به رشد 
اقتصادی ۸ درصد که هدف گذاری شــده 
قابل دسترسی اســت و زیربنای این امر در 

کشور وجود دارد.

رشد اقتصادی دشمن را عصبانی 
کرده است

وی بــر امــکان پذیــر بــودن تــلاش 
تولیدکننــدگان در عرصــه صنعــت و 
کشــاورزی رشــد اقتصادی امــکان پذیر 
تاکید کرد و گفت که این مســأله دشمن را 
عصبانی کرده است و وقتی شما می خواهید 
حرف اول را در منطقه بزنیــد آنها عصبانی 

می شوند.
رئیس جمهــور به احیــا بیــش از ۲ هزار 
کارخانه و کارگاه تولیدی در کشــور اشاره 
کرد و گفــت: کارخانه ای را دیــدم با خاک 
یکســان شــده و تولیدکننده مجدد آن را 
احیا کرده اســت و این روش ادامه دارد. اگر 
احیای کارخانجــات و کارگاه های تولیدی، 
افزایش صادرات و مثبت شدن تراز تجاری 
و صادرات نفتی و غیر نفتی در کشور دشمن 
را عصبانی می کند؛ بگذار عصبانی شود و از 

این عصبانیت بمیرد.

صادرکنندگان افسران دور زدن 
تحریم ها هستند

آیــت الله رئیســی خطــاب بــه  تمــام 
تولیدکنندگان و صــادرات کنندگان گفت 
که شما افسران دور زدن تحریم ها هستید. 
ما با پشتوانه مهندســان، تولیدکنندگان و 
صنعتگران خود حرف می زنیم. دیروز شما 
در صنعت نظامی گرفتار سیم خاردار بودید 
و امروز در نیویورک و ســمرقند می گویند 
نمی شــود تولیــدات نظامی خــود را به ما 
بفروشــید؟ می گویند صنایع نظامی شما 

پیشرفته است و با تمام دنیا فرق می کند.

دیپلماسی سیاسی در خدمت 
دیپلماسی اقتصادی باشد

رئیس جمهور ادامه داد:  احیای کارخانه ها 
از سیاست دولت است و این مسیر ادامه دارد 
و معتقدیم که دیپلماســی سیاسی باید در 
خدمت دیپلماســی اقتصادی باشد و هیچ 

سفیری از  ما در خارج از کشور نباید دغدغه 
مسایل اقتصادی جزو مساله اول باشد.

رئیــس جمهور خطــاب به حضــار گفت: 
تهدیــد و تحریــم را بیشــتر در صنعــت 
نظامــی و هســته ای داشــته ایم یــا در 
صنعت خودروســازی؟ چرا امــروز صنایع 
هســته ای و نظامــی در حوزه های مختلف 
ما به نقطه ایی رسیده اســت که امروز ما در 
منطقه و جهان حرف داریم. معلوم است که 
انســان های بااراده ای و جوانان برومندی و 
زنان و مردانی بوده اند که شــبانه روز تلاش 
کرده اند مانند یک میدان نبــرد در تولید با 
دشــمن نبرد کردند. میدان مبارزه است و 
آنها نمی خواهند شما دســت برتر را داشته 

باشید.
آیت الله رئیســی افزود: بســیاری از کالاها 
را حاضر هســتند که به ما بدهند اما فرمول 
تولیــد ایــن کالا را به شــما نمی دهند. در 
مذاکرات هم این موضوع را عنوان می کنند. 
مــا می گوییم می خواهیــم خودمان تولید 
کنیم آنها می گویند نمی شــود و فرمول را 
به شــما نمی دهیم. اینکه چــرا کالا را به ما 
می دهند اما فرمــول آن را نمی دهند به این 
دلیل اســت که نمی خواهند شما مستقل 

باشید.
رئیس جمهور عنوان کرد: ســفره ای که ما 
ایرانی ها داریم و کالاهایی که دور ســفره ما 
اســت برخی از این کالاها را آنها اراده کنند 
و جلــوی آن را بگیرنــد از فــردا چه کاری 
می خواهیم انجام دهیــم. وقتی می گوییم 
کالاهای اساسی به همین معنا است. کالای 
اساســی یعنی چیزی که سفره مردم بند به 
آن اســت. جوجه یکروزه، تولید بذر، نهال، 
تولیدات هیبریدی، کالای اساســی یعنی 
آنچه که مــا را محتاج دیگــران نمی کند و 
ما را روی پــای خودمان نگه مــی دارد، را 
نمی خواهند به ما بدهنــد. و ما باید بگوییم 
که خودمان می خواهیم این کالاها را تولید 

کنیم.
آیت الله رئیســی یادآور شــد: مــن در هر 
کارخانــه و کار دانــش بنیادی کــه وارد 
می شــوم ابتدا ســوال می کنم کــه چرا از 
مواد آن مربوط به خارج از کشــور اســت و 
می گویند ۱۰۰ درصد برای خودمان است. 
می گوییم آیا کار تجاری ســازی تان انجام 
شــده، به تولید انبوه رسیده اید، توانسته اید 

بازار پیدا کنید؟ اینها کارهای دولت است.

تصمیمات لحظه ای کنار گذاشته شود
رییس جمهور تاکید کرد که قابل پیش بینی 
شــدن تولید در گروی ثبات و هرچه ثبات 
بیشتر شود و تصمیمات لحظه ای کنار رود، 
تولید رشد بیشــتری خواهد یافت و در این 
راســتا تصمیمات باید  متقن و دارای ثباتی 

باشد که به بازار و عرضه کالا ثبات دهد.  
آیت الله رئیســی گفت که امــروز کیفیت 

حرف بالایی را  می زند و مهم است که کار از 
کیفیت بالایی برخوردار باشد و  دستیابی به 
رشد اقتصادی در گروی صادرات در کشور 
اســت ، همانطور که ملت در جنگ تحمیلی 
ســرافراز شــد، در این جنگ تحریمی نیز 

تاکنون سرافراز شده ایم.
رئیس جمهور با اشاره به بازدیدهای خود از 
شرکت های دانش بنیان و برخی کارخانه ها 
از ابتدای دولت سیزدهم، اظهار داشت: یکی 
از محورهای نشست ها در سفرهای استانی 
نشست با تولید کنندگان و صادرکنندگان 
بوده است و حتی در ســفرهای در خارج از 
کشور نیز با فعالان اقتصادی نشست داشته 
ام؛ آنها مشــکلات و دردهای خود را به من 
می گویند ما با دوستان آقای فاطمی امین و 
همکاران وی می نشینیم و صحبت های آنها 
را گوش می کنیم بنای ما پیگیری رفع موانع 

و مشکلات آنها است.
آیت الله رئیســی بیان کرد: بانک مرکزی، 
سازمان امور مالیاتی، وزارت صنعت، وزارت 
کشاورزی و همه وزارتخانه ها باید مشکلات 
را پیگیری کنند و کاری کــه گفتیم یعنی 
هدایت، حمایــت، نظارت صــورت بگیرد. 
ما یقیــن داریم فعالان اقتصــادی، جوانان 
و زنان و مردان ما در این عرصه خودشــان 
فعال هســتند فقط باید مانع را از پیش راه 

آنها برداشت.

تمرکز دولت باید بر مقررات زدایی 
باشد 

وی تصریح کــرد: یکی از موضوعــات را و 
موانع، تصمیمات لحظه ای، بخشــنامه ها، 
دســتورالعمل ها اســت. صادرکننــده و 
تولیدکننده باید کارش با پیش بینی باشد. 
یک کشــاورز باید بتوانــد پیش بینی کند، 
بذری که امــروز در زمین مــی کارد، وقتی 
محصول به دست او رسید خرید آن تضمین 
شده است و بتواند دخل و خرج خود را کاملا 

حساب کند.
رئیس جمهور تصریح کرد که تمرکز دولت 
بر مقررات زدایی اســت،مقرراتی که دست 
و پا گیری کــه صادر کننــده را متوقف می 
کند برداشته شــود و در این مسیر مجلس 
هم اعلام آمادگی کــرده که برخی از قوانین  
مانند تعهدات ارزی که مشــکلاتی را برای 
صادرات ایجــاد کرده اصلاح کنــد که این 
خوب اســت  و وزیر صمت و همکارانش این 
موضوع را دنبال کنند و با همکاری مجلس  

مساله تعهدات ارزی را رفع کنند.

فعال شدن رایزن بازگانی و تجاری 
رئیس جمهــور به برگزاری شــورای عالی 
اقتصاد برای تصمیم گیری های درســت و 
به موقع اشاره کرد و گفت: هر جا لازم باشد 
که رایزن تجاری و سیاســی فعال شود باید 
توجه شود زیرا خیلی ها ظرفیت های ایران 

را نمی شناسند و کار مراکز تجاری شناسایی 
و تعریف آن است. همچنین حجم و کیفیت 
صادرات بسیار اهمیت دارد و نشان دهنده 
قدرت اقتصادی کشور اســت و بسیاری از 
موفقیت های اقتصادی، سیاســی و فنی در 

کشور ناشی از افزایش صادرات است.  
وی در ادامــه بر فعال کــردن بازارچه های 
مرزی در راســتای توســعه تجارت تاکید 
کرد و گفت که این می توانــد بازار صادرات 
را رونق دهــد و یکــی از اقدامــات دولت 
در ماه هــای اول ارایه بســته ای برای حل 
مشــکلات اقتصادی صادرکننــدگان بود 
که ابلاغ و منجر به خرســندی بســیاری از 
صادرکنندگان شــد. حــال دولتمردان و 
نمایندگان مجلس مصمــم به رونق تولید و 
صادرات نفتی و غیر نفتی در کشور هستند 
و صادرکننده باید احساس کند کارش مورد 
حمایت است. خواســت رهبری از ما و شما 
این اســت که کار مضاعف در کشور صورت 
گیرد و ما می توانیم به جایگاه برتر برسیم و با 
تلاش شما امکان تحقق رشد بیشتر و تحقق 
صادرات بیشــتر نیز وجود دارد و می توانیم 
به جایگاه اصلی خود که مورد غفلت دشمن 

بوده است برسیم.
آیت الله رئیســی به موضوع گردشــگری 
سلامت اشاره و خاطرنشــان کرد: ما در این 
زمینه حرف برای گفتن داریم و این موضوع 
مهم است که باید توجه شود و به جلوگیری 

از خام فروشی هم گریزی زد.

جایگاه تجارت و صادرات در برنامه 
هفتم توسعه

رئیس جمهور به جایگاه تجارت و صادرات 
در برنامه هفتم  هم اشــاره کــرد و گفت که 
این موضوع مهم است و در این برنامه به آن 

توجه ویژه خواهیم داشت.
رئیس جمهــور گفت: از نکات بســیار مهم 
دیگر در این ارتبــاط بازاریابی و عرضه کالا 
رعایت خلق و خوی ایرانــی و کار با اتقان و 
به قول شما اســتاندارد و کالای قابل رقابت 
و کالایی که از کیفیت بالا برخوردار اســت 
و این شــرط موفقیت ما در صادرات است. 
امروز کیفیت حرف بالایی را می زند چراکه 
هرچه کالا از کیفیت بالایی برخوردار باشد، 
می تواند بازار بهتری داشــته باشد و کالای 
ایرانی را انسان در هر کجا می بیند باید بداند 

که از کیفیت لازم برخوردار است
آیت الله رئیســی بیان کــرد: البته تجارت و 
سودبردن و انتفاع امر درســتی است و باید 
هم باشــد اما انتفاع باید در پرتوی ارائه یک 
کار باکیفیت باشــد. بســیار مهم است که 
کار از کیفیت لازم برخوردار باشــد و نباید 
کیفیت را فدای کمیت کــرد. کیفیت کالا 

نقش بسیار مهمی و اساسی دارد.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: دستیابی 
به رشــد اقتصادی در گروه افزایش تولید و 
صادرات در کشور اســت. نقش شما در این 
ارتباط نقش بسیار مهمی است. همچنانکه 
در جنگ تحمیلی ملت ما ســرافراز شد در 
این جنگ تحریمی هم مــا تاکنون به لطف 
خدا سرافراز شدیم و بعد از این هم با اراده و 

حضور شما سرافرازتر خواهیم شد.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه دشــمنان از 
شسکت تحریم ها سخن می گویند، اظهار 
داشت: خودشــان رســما اعلام کردند که 
فشــار حداکثری به جمهوری اســلامی به 
شکل مفتضحانه  شکست خورده است. این 
حرف سخنگوی رسمی آمریکایی ها است. 
آمریکایی ها اعلام کردند فشــار حداکثری 
ما شکســت خورده است. مشخص می شود 
کســانی که در ایــن عرصه فعال هســتند 
توانســته اند پیروزی های خوبی را کســب 

کنند.
 رئیس جمهور در مراســم روز ملی صادرات 
از ۵ صادرکننــده برتر بــه نمایندگی از ۵۷ 

صادرکننده برتر سال تجلیل کرد.



بازار ارز سر سه راهی

 تاثیر ناآرامی ها بر قیمت دلار چه بود؟

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       اول آبان 14۰1    شماره 1173

مدیرعامل شرکت مدیریت فناوری بورس تهران پاسخ داد
 راه اندازی سامانه بومی معاملات بورس

 به کجا رسید؟
مدیرعامل شــرکت مدیریت فناوری بورس تهران در مورد راه اندازی 
ســامانه بومی معاملات بورس، گفــت: به کارگیری این ســامانه و نیز 
استفاده از آن نیازمند برخی از مجوزها است که باید از طریق بورس ها و 

سازمان بورس صادر شود.
»روح الله دهقان« بــه آخرین اقدامات انجام شــده در حوزه راه اندازی 
ســامانه بومی معاملات اظهار کرد: کارهای فنی برای راه اندازی سامانه 
بومی معاملات انجام شــده و تقریبــاً اقدامات مربوط بــه آن به پایان 

رسیده است.
وی افزود: اکنون برای استفاده از این ســامانه در انتظار تصمیم گیری 

مسوولان حاضر در بورس ها و نیز سازمان بورس و اوراق بهادار هستیم.
دهقان خاطرنشــان کرد: به کارگیری این ســامانه و نیز استفاده از آن 
نیازمند برخی از مجوزها اســت که باید از طریق بورس ها و نیز سازمان 

بورس صادر شوند.
مدیرعامل شــرکت مدیریت فناوری بورس تهران اعلام کرد که برخی 
از مذاکرات با ســازمان بورس انجام شــده، اما تاکنون به مرحله نهایی 

نرسیده است.
وی خاطرنشان کرد: به محض روشــن شدن نتیجه مذاکرات با سازمان 
بورس، فرآیند فنی به کارگیری این ســامانه در بازار انجام می شــود؛ 

بنابراین این فرآیند در سازمان بورس در حال پیگیری است.
دهقان به تاثیر به کارگیری این ســامانه در تسهیل انجام معاملات بازار 
سهام اشاره کرد و گفت: اکنون ســامانه فعلی معاملات به دلیل پایین 

بودن حجم معاملات با مشکل چندان جدی مواجه نیست.
مدیرعامل شــرکت مدیریت فنــاوری بورس تهران ادامــه داد: هدف 
استفاده از ســامانه بومی معاملات تســهیل در معاملات نیست؛ بلکه 
به کارگیری یک تکنولــوژی جدید در حوزه معاملات اســت تا بتواند 

کمکی در رشدهای پیش روی بازار باشد.
وی ادامه داد: اکنون در وضعیتی قرار داریم که سامانه موجود به خوبی 

از معاملات بازار پشتیبانی می کند و روند معاملات در حال انجام است.
دهقان اظهار داشــت: ســامانه بومی معاملات به عنوان یک محصول 
استراتژیک داخلی تلقی می شــود و این ســامانه زمینه را برای ایجاد 

توسعه های بیشتر در آینده فراهم کرده است.

مدیرعامل شــرکت مدیریت فنــاوری بورس تهران تاکیــد کرد: طی 
چند وقت گذشــته در ســامانه ای که اکنون در بازار استفاده می شود 
توسعه هایی انجام شده تا دیگر با مشکل کندی معاملات سال های قبل 
مواجه نباشیم، همچنین در کنار آن ســامانه بومی می تواند کمکی در 

انجام روان تر معاملات بازار برای آینده باشد.
وی ادامه داد: هدف ما اکنون به کارگیــری یک تکنولوژی جدید و قابل 

توسعه برای آینده بازار است.

در صورت تصویب نهایی در مجلس
 ثبت نام در سامانه مودیان مالیاتی 

زمان بندی می شود
 دولت به منظور اصلاح قانون پایانه های فروشــگاهی و سامانه مؤدیان 
مالیاتی لایحه جدیدی را تقدیم مجلس شورای اسلامی کرده است که 
در صورت تصویب نهایی، ثبت نام اشخاص حقیقی و حقوقی در سامانه 

مودیان مالیاتی طبق جدول زمان بندی انجام می شود.
 اجرای قانون پایانه های فروشگاهی و سامانه مودیان، دستورالعمل این 
ســازمان برای نحوه ثبت نام و پرداخت مالیات است که از سال ۱۳۹۸ 
آغاز شده و طبق آن ســازمان امور مالیاتی برای ساماندهی واحدهای 

صنفی و تجاری، قانون مشخصی را تعریف کرده است.
همه اشخاصی که در قانون مشخص شده اســت، باید برای ثبت نام در 
سامانه مودیان اقدام کنند. بدون ثبت نام در این سامانه، امکان دریافت 
پایانه های فروشگاهی )pos( وجود دارد اما در صورت وجود مشکل در 
پرداخت مالیات، جریمه های ســنگینی در انتظار مودیان خواهد بود. 
این ســامانه در واقع پل ارتباطی واحدهای صنفی و تجاری با سازمان 

امور مالیاتی است. 
هرچند اجرای این قانون باعث گسترش چتر مالیات، شناسایی مودیان 
جدید مالیاتی و همچنین واقعی شــدن مالیات ها می شود اما در مسیر 
اجرا با موانعــی رو برو بوده اســت از این رو وزارت امــور اقتصادی پنج 
تبصره جدید به ماده ۲ این قانون افزود و اکنون با تصویب لایحه جدید، 

برای طی مراحل قانونی از سوی دولت به مجلس ارسال شده است.
به اعتقاد وزارت امور اقتصــادی و دارایی به عنوان مجری این قانون، راه 
اندازی ســامانه مودیان جهت ثبت نام و عضویت مشمولان و همچنین 
ارایه کارپوشه اختصاصی منجر به افزایش ۲۰ برابری تعداد مودیان می 
شود لذا به منظور تدریجی نمودن ارایه صورت حساب های الکترونیکی 
توســط مودیان بزرگ و ســپس مودیان کوچکتر این لایحه تهیه شده 
است.این لایحه شامل یک ماده واحده است که پنج تبصره را به ماده ۲ 

قانون پایانه های فروشگاههای اضافه می کند.
بر اســاس یکی از این تبصره ها و در صورت تصویب در مجلس، سازمان 
امور مالیاتی مکلف می شــود ظرف یک هفته از تاریخ لازم الاجرا شدن 
این قانون نسبت به ثبت نام و عضویت همه اشخاص مشمول در سامانه 

مودیان و تخصیص کارپوشه اختصاصی به آنها اقدام نماید.
زمان بندی مــورد نظر دولت بــرای الزامن مودیــان مالیاتی به صدور 

صورتحساب الکترونیک به شرح زیر است:
۱- شرکت های پذیرفته شده در بورس و فرابورس از تاریخ  ۱۴۰۱/۸/۱

۲- شــرکت های دولتی و سایر دســتگاههای اجرایی مشمول ماده ۵ 
قانون مدیریت خدمات کشوری از تاریخ ۱۴۰۱/۱۰/۱

۳- اشــخاص حقوقی به جز اشــخاص حقوقی موضوع ماده ۱۶ قانون 
مالیات بر ارزش افزوده از تاریخ  ۱/۱/ ۱۴۰۲

۴- صاحبات مشاخل موضوع فراخوان های هشت گانه مالیات بر ارزش 
افزوده قبلی از تاریخ ۱۴۰۲/۴/۱

۵- سایر اشخاص باقیمانده از تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۱

بازار

 وزیر امور اقتصــادی و دارایی گفــت: در برخی موارد 
بانک ها خود به مانعی در مســیر توســعه تبدیل می 

شوند.
 احســان خانــدوزی در جلســه شــورای اداری 
شهرســتانهای بافت، رابــر و ارزوئیه ضمــن پیگیری 
طرح هــای صنعتــی و معدنــی و مشــکلات ایــن 
شهرستان ها بر توســعه متوازن شهرستان ها و عدالت 
در توزیع منابــع تاکید کرد و بیان کــرد: اعتقاد داریم 
اقدامات انجام شــده می تواند منجر به توسعه و بهبود 

شرایط اقتصادی کشور در ماه های آینده شود.

وی عنوان کرد: مسیر اقتصادی کشور کاملًا 
روشن اســت اما باید به این نکته توجه کرده 
که مسیر توسعه همه شهرستان ها و مناطق 
از یک جاده نمی گذرد و باید به پتانسیل های 
هر شهرســتان توجه کــرد. در واقــع باید 
مزیت های ویژه هر شهرســتان مورد توجه 
قرار گیرد و تمام امکانــات و ظرفیت ها برای 

توسعه این بخش استفاده شود.
وی بیان کرد: باید در راســتای توســعه پایدار و ایجاد 
اشتغال پایدار در بخش های مختلف اقدام شود تا شاهد 

توسعه پایدار اقتصاد کشور در اضلاع مختلف 
برســیم.وزیر امور اقتصــادی و دارایی ادامه 
داد: در زمینــه مهاجرت نیروهــای کارآمد 
از شهرســتان ها به مناطق دیگر باید تجدید 
نظر شــود چون هر کدام از این نیروها اگر به 
اندازه قطره ای در توسعه نقش داشته باشند 
می توانند کارهــای عمده برای پیشــرفت 
شهرســتان ها انجام دهند.وی با انتقــاد از اینکه چرا 
۱۵ سال یک جاده در یک شهرســتان به بهره برداری 
نرسیده است گفت: باید مشکلات و موانع بررسی شود 

و در کوتاه ترین فرصت مشکلات رفع شود زیرا باید زیر 
ساخت ها از جمله راه ها توسعه یابد.وزیر امور اقتصادی 
و دارایی افزود: سرمایه های اســتفاده نشده در کشور 
زیاد است و این ظرفیت ها باید در شهرستانه ا شناسایی 

و مورد استفاده قرار گیرد تا شاهد توسعه باشیم.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون در برخی موارد بانک ها 
مانع توسعه شــده اند گفت: اگر این زنجیرها برداشته 
شــود شــاهد بهبود وضعیت خواهیم بود برای مثال 
شــبکه بانکی نباید نگاه یکســان برای ارائه تسهیلات 

داشته باشد.

تحلیلگر مســائل اقتصادی با انتقاد بــه صحبت های 
مطرح شــده در خصوص اثر مثبت آزادسازی بی قید و 
شــرط واردات بر افزایش تولید ناخالص داخلی گفت: 

رشد اقتصاد ملی در گروی سرمایه گذاری است.
 وزارت صمت باگذشــت شــش ماه از ســال جاری، 
سرانجام فهرستی از کالاهای ممنوعه به جهت واردات 
در کشــور را منتشر کرد. بر اســاس این فهرست گروه 
کالایی ۴ شــامل کالای غیرضروری یــا دارای تولید 
مشــابه داخلی با ۱۵۵۰ قلم کالا و گروه کالایی ۲۷ با 
۶۰۰ کالا اجازه ورود به کشــور را نداشــته و به عنوان 

کالای ممنوعه شناخته شدند.
انتشــار این فهرســت به منزله تــداوم محدودیت و 
ممنوعیت های وارداتی بوده که در ســال های اخیر در 

کشور اعمال شــده است، موضوعی که باعث 
شد برخی از کارشناسان اقتصادی در فضای 

مجازی، علیه آن واکنش نشان دهند.
از قرار معلوم، این دســته از کارشناسان باور 
دارنــد، واردات بی قیدوشــرط کلید رونق 

تولید و افزایش رشد اقتصادی است.
دراین خصوص باید گفت موضوع ممنوعیت 

واردات، بعضاً حتی در کشــورهای توســعه یافته نیز 
مشاهده می شــود، کشــورهای جهان در مقاطعی به 
ســبب حمایت از صنایع داخلی یا آینده نگری، برخی 

از کالاها را در فهرست کالای ممنوعه قرار می دهند.
البته رویکرد اصلی اتخاذ شــده در کشــورهای دنیا، 
اســتفاده از نظام تعرفه گذاری و سیاســت های مشابه 

اســت، به طور مثال کشــورهای متقاضی 
صادرات خــودرو به ایالات متحــده باید در 
این کشــور یک واحد تولید تأسیس نمایند 
و سیاســت هایی از این قبیل در کشورهای 

دیگر نیز مشاهده می شود.
مسئله بعدی به شــرایط خاص ایران و بحث 
مدیریت منابــع ارزی مربوط می شــود، به 
سبب تحریم و سیاست های اقتصادی دهه ۹۰، کشور با 
محدودیت های ارزی مواجه است و آزادسازی واردات 
در چنین شــرایطی، حتی اگر منجر به تولید شود، به 
دلیل کمبود منابــع ارزی موجب افزایــش نرخ ارز و 

درنتیجه رشد قیمت ها خواهد شد.
داود ســوری، اقتصاددان و تحلیلگر مسائل اقتصادی 

در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی مهــر، صِرف آزادی 
واردات را در روند رشــد اقتصادی معجزه آسا ندانست 
و گفت: فعالیت تجــاری در کنار مؤلفه هــای دیگر به 
جهت رشد اقتصادی تأثیرگذار است، از طرفی فعالیت 
تجاری به معنی ســهولت در مبادلات بــا جهان تلقی 
می شــود که این امر بر روی تأمین مواد اولیه و انگیزه 

تولید مؤثر خواهد بود.
به گفته ســوری، رشــد اقتصاد ملی به معنی افزایش 
تولید کالا و خدمات بوده که این امر نیازمند به سرمایه، 
نیروی کار و مدیریت اســت. وی ادامه داد: با این وجود 
در سه مؤلفه گفته شده مشکلاتی وجود دارد و حداقل 
در ایران نیازمند به ســرمایه گذاری و علم روز مدیریت 

هستیم.

وزیر

واردات

نگارعلــی  یــک کارشــناس اقتصادی 
گفت: به طور طبیعــی ناآرامی ها اثر منفی 
خود را بر بــازار دارند اما بازار ارز مشــخصا 
ایــن روزها تحــت تاثیر ابهــام پیش روی 
مذاکرات، سیاســت آمریکا در قبال ایران و 
همچنین موضع احتمالی ســازمان ملل در 
قبال کشور اســت و تا زمانی که تکلیف این 
سه مساله روشن نشود؛ ابهام بازار ارز تداوم 
خواهد داشت.نزدیک به دو هفته پیش خبر 
آزادسازی ۷میلیارد از پول های بلوکه شده 
ایران منتشر شد که با واکنش های متفاوتی 
از سوی رســانه های داخلی مبنی بر صحت 
آن مواجه شــد تا اینکه یکی از رســانه های 
خارج از کشور صحت این خبر را تایید کرد؛ 
گفتنی است که در فروردین ماه سال جاری 
نیز خبــری مبنی بر آزادســازی ۷ میلیارد 
دلار از منابع ایران در خارج از کشور منتشر 
شده بود که در نهایت مشخص نشد که این 

پول های در کجا هزینه شده است.
از زمــان انتشــار اولیــن خبــر مبنی بر 
آزادسازی ۷ میلیارد از پول های بلوکه شده 
ایران در خارج از کشــور هیچ خبر تکمیلی 
دیگر از سوی مقامات منتشــر نشده است 
و ابهام شــدیدی در بازارهای مالی کشــور 
حاکم اســت همان طــور کــه از وضعیت 

مذاکرات هسته ای خبری به میان نمی آید.
یکی از این بازارهای که ایــن روزها فعالان 
آن با ابهامات شدیدی مواجه هستند، بازار 
ارز اســت. طبق آخرین بررسی های صورت 
گرفته قیمت دلار در بازار آزاد در یک قدمی 

۳۳ هزار تومانی قرار دارد.

بانک مرکزی می تواند جهش نرخ ارز را 
متوقف کند؟

کامران نــدری، کارشــناس اقتصادی در 

پاســخ به این پرســش که ممکن اســت 
آزادســازی ۷ میلیارد از پول هــای بلوکه 
شده ایران در خارج از کشــور بر قیمت ارز 
اثر گذارد یا خیر؛ گفــت: قیمت ارز به خیلی 
از عوامل وابسته اســت و یکی از عواملی که 
بر بازار اثــر می گذارد عرضه ارز اســت. این 
منابع ازاد شده در حال حاضر متعلق به بانک 
مرکزی اســت چراکه دولت ریــال آن را در 
گذشته گرفته اســت و در صورتی که بانک 
مرکــزی تصمیم بگیرد که ایــن ارز را روانه 
بازار کند می تواند بر روی کاهش قیمت اثر 
گذارد البته این ســناریو با فرض ثابت بودن 
تقاضا مطرح می شــود و تقاضا برای ارز نیز 
یکی دیگر از فاکتورهای مهم تعیین کننده 

قیمت است.

این کارشــناس اقتصادی در ادامه افزود: تا 
زمانی بانک مرکزی می تواند بر روی نرخ ارز 
اثر کاهشی داشته باشد که این ذخایر را در 
اختیار دارد و می تواند روانه بازار کند و باعث 
تقویت ارزش پول ملی ما در مقابل ارزهای 
خارجی شود و اینکه برای چه مدت بازار ارز 
قابل کنترل خواهد بود وابسته به تصمیمات 

سیاست گذاران است.
ندری در ادامــه افزود: اینکه چقــدر از این 
ارز می خواهــد به بازار عرضه شــود، به چه 
شکل می خواهد به بازار عرضه شود و اینکه 
چقدر این خبر صحت دارد و در عمل شدنی 
است یا خیر، سوالاتی اســت که از آنجا که 
ما از تصمیمات سیاست گذاران خبر نداریم 
پاسخی برای آنها نیســت و قابل پیش بینی 

نیست که چه اتفاقی خواهد افتاد.

درجه بالای نااطمینانی در بازار
این کارشناس اقتصادی در ادامه گفت: یکی 
از مشکلات سیاســتگذاران ما این است که 
ارتباط آن ها با بازار خیلی ارتباطات شفاف 
و روشنی نیست در نتیجه درجه نااطمینانی 
در بازار ما بالا اســت. اگر فعالان اقتصادی از 
برنامه سیاستگذار مطلع باشند و اطمینان 
داشته باشند که سیاســتگذار رفتار خود را 
تغییــر نخواهــد داد، می تواند بــه اقتصاد 
کمک کند و در این زمینه به نظر میرســد 
که سیاســتگذار تنها به اعلام این خبر اکتفا 
کرده و در نتیجه ما نمــی دانیم که در عمل 

چقدر تحقق پیدا کرده است.

کامــران نــدری در ادامه گفــت: خود این 
خبر به تنهایی می تواند اثر خــود را بر بازار 
و کنترل نرخ ارز داشــته باشــد اما در بازار 
این خبر خیلی موقتــی و خیلی کوتاه مدت 
می توانست از شدت افزایش نرخ بکاهد. در 
نتیجه پس از مدتی اثر ایــن خبر نیز از بین 
خواهد رفت و با توجــه به تزریقی که به بازار 
صورت می گیرد واقعیت مشــخص خواهد 

شد.

پیش بینی درجه اعتبار حرف های 
سیاست گذار دشوار شده است

وی در ادامــه گفت: برای ما بــه عنوان یک 
تحلیلگر پیش بینی رفتار سیاســت گذار و 
حتی پیش بینی درجه اعتبــار حرف های 

سیاست گذار خیلی دشوار است.
نــدری در ادامه در پاســخ به این پرســش 
که ناآرامی هــای اخیر چه تاثیــری بر بازار 
ارز خواهد گذاشــت؛ گفت: ســاعت کاری 
صرافی ها کمتــر خواهد شــد و زمانی که 
افراد برای تامین ارز مورد نیاز خود مراجعه 
می کنند می بینند که صرافی کار نمیکند و 
در مضیقه قرار می گیرند اما مسئله اصلی به 
این برمی گردد که ما در آینده چقدر درآمد 
ارزی خواهیم داشت و تا چه اندازه می توانیم 
از این درآمد ارزی استفاده کنیم و همه اینها 
به برجام بازمی گردد و در مذاکرات باید حل 

شود.
این کارشــناس اقتصادی در ادامه گفت: به 
طور طبیعی ناآرامی ها اثــر منفی خود را بر 
بازار دارند اما اگر مشخص شود که مذاکرات 
متوقف شده است و آمریکا فشار حداکثری 
را بازگرداند و تحریم های ســازمان ملل نیز 
به آن اضافه شود میتواند اثرات خیلی بدی 

بر روی بازار ارز گذارد.

ح کرد؛ برخی بانک ها مانعی در مسیر توسعه وزیر امور اقتصادی و دارایی مطر

آیا ممنوعیت های وارداتی مانع از افزایش رشد اقتصادی می شود؟

وش ندارد ح نهضت ملی مسکن قابلیت خرید و فر امتیاز طر
خریدار  باوجود تاکیــدات مکرر وزارت 
راه و شهرســازی مبنــی بر اینکــه امتیاز 
طرح »نهضت ملی مســکن« قابلیت خرید 
و فروش نــدارد و تا زمان تحویــل واحد به 
متقاضــی، هر گونــه خرید و فــروش غیر 
قانونی خواهــد بود، مدیرکل شهرســازی 
یکی از اســتان ها خبر از افزایش معاملات 

غیرقانونی نهضت ملی مسکن داده است.
به گزارش وزارت راه و شهرســازی »محمد 
صادقی« اظهار کرد: هر نوع خرید و فروش 
امتیاز طرح نهضت ملی مســکن غیر قانونی 
بوده و تمام عواقب حقوقی و قضایی ناشی از 

آن متوجه فروشنده و خریدار است.
وی گفته اســت: باوجود اطلاع رسانی ها و 
هشدارها، بر اســاس پایش و رصد میدانی 
شــاهد افزایش خرید و فروش امتیاز طرح 

نهضت ملی مسکن در استان قم هستیم.
صادقی گفــت: متقاضی صــرف پرداخت 
آورده اولیــه وارد گردونــه و چرخــه طرح 
مسکن نهضت ملی می شود و این به معنای 

مالکیت بر واحد نیست.
وی توضیح داد: در هر نــوع خرید و فروش 
واحدهای مســکونی، ثمــن معامله یعنی 
جزییات واحد مســکونی از جمله خیابان، 

کوچه، بلوک، طبقه، شماره واحد، متراژ و... 
باید مشخص باشد.

به گفته مدیرکل راه و شهرســازی اســتان 
قم امتیاز طرح نهضت ملی مســکن قابلیت 
خرید و فروش ندارد و تا زمان تحویل واحد 
به متقاضی، هر گونه خرید و فروش باطل و 

غیر قانونی خواهد بود.
صادقی گفته اســت: البته ایــن نوع خرید 
و فروش در گذشــته و در طرح مسکن مهر 
نیز توسط طرفین انجام می شده است که با 
گذشــت بیش از یک دهه از شروع آن طرح، 
موارد شکایات حقوقی کماکان ادامه دارد و 
در اغلب موارد حقوق خریدار و یا فروشنده 

تضییع شده است.

تلاش برای کاهش ۲0 درصدی قیمت 
تمام شده واحدهای نهضت ملی مسکن

امروز همچنیــن »محمدمهدی حیدری« 
سرپرســت مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرســازی در خصوص ورود شرکت های 
دانش بنیان و فناوری های نو در اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن توضیح داد: از اواسط 
سال گذشته سیســتم خانه های پرینت سه 
بعُدی در دســتور کار قرار گرفت که مجوز 

آن صادر شــد و هم اکنون در طرح نهضت 
ملی مســکن به عنوان الگو و نمونه در حال 

اجراست.
وی گفته است: سیســتم های ساختمانی 
 large و همچنین سیستم AAC پنل های
panel از دیگر فناوری های نویی اســت که 
توسط قرارگاه شهید رجایی و قرارگاه خاتم 
در دست اجراست. به این فناوری های نوین 
 large مجوز داده شده و هم اکنون سیستم
panel قــرارگاه خاتم الانبیــا در مهرگان 

قزوین شروع شده است.
به گفته وی، با اجــرای فناوری های نوینی 
که مجوز فعالیت دارند ســه موضوع کاهش 
قیمت تمام شــده، کاهش سرعت ساخت و 

ارتقای کیفیت ساخت محقق می شود.
حیــدری ادامــه داد: هم اکنــون در پروژه 
 large panel مهرگان قزوین« سیســتم«
قرارگاه شــهید رجایی که مربوط به قرارگاه 
خاتم و قرارگاه امام حسن است اجرایی شده 
و مرکز تحقیقــات کار نظارت آن را در چهار 
نوبت انجام داده اســت. در خصوص پرینت 
ســه بعُدی نیز قرار اســت که در مهرگان 
قزوین واحدهای تجاری با سیســتم پرینت 

سه بعدی اجرا شود.

به گفتــه حیــدری، در ایوانکــی و در یزد 
احداث واحدهــای مســکونی و تجاری به 

شکل پرینت سه بعدی اجرا خواهد شد.
سرپرســت مرکز تحقیقات راه، مســکن و 
شهرسازی در خصوص مراحل بهره برداری 
از سیســتم های نوین ســاختمانی توضیح 
داد: صاحبان صنعــت بــا ادارات کل راه و 
شهرسازی و شــهرهای جدید وارد مذاکره 
می شوند و در بخش نظارت مرکز تحقیقات 

از ابتدا تــا انتها از طراحی تــا اجرا و تکمیل 
حضور کامل دارد.

وی تصریح کرد: اجرای فناوری های جدید 
 ، large panel ساختمانی از جمله سیستم
سیستم پرینت سه بعدی حدود ۲۰ درصد 
به کاهش قیمت تمام شده واحدهای طرح 
نهضت ملی مســکن می انجامد. ســرعت 
ســاخت نیز در اجرا با این سیستم ها بسیار 

کوتاه خواهد شد.
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معاون سازمان استاندارد:
تولید مصالح ساختمانی غیراستاندارد 

جرم است
معاون ســازمان ملی اســتاندارد گفت: اگر مصالح ساختمانی مشمول 
استاندارد اجباری بدون رعایت معیارهای استاندارد تولید شوند، عمل 
جرم رخ داده و مجازات قابل رســیدگی برای آن در نظر گرفته شــده 

است.
احسان ســاده در مورد وضعیت استانداردســازی مصالح ساختمانی 
به ویژه بتن، اظهــار کرد: بررســی وضعیت استانداردســازی مصالح 
ســاختمانی از جمله بتن مبتنی بــر آنالیزهای آزمایشــگاهی انجام 
می شــود؛ یعنی ادارات اســتاندارد در سراســر کشــور نمونه برداری 
می کننــد و در آزمایشــگاه تخصصــی دارای تجهیــزات لازم، آنالیز 

آزمایشگاهی انجام می شود.
معاون ارزیابی کیفیت ســازمان ملی اســتاندارد افزود: گاهاً اخباری 
مبنی بر غیراســتاندارد بودن مصالح از جمله بتن منتشــر می شود که 
قابل رســیدگی اســت اما نکته این است که بتن مشــمول استاندارد 

اجباری است و مشخصات فنی برای این کالا تعریف شده است.
وی ادامه داد: در صورتی که مصالح ســاختمانی مشــمول استاندارد 
اجباری از جمله بتن بدون رعایت استاندارد تولید و عرضه شود مجازات 
قابل رسیدگی برای آن در نظر گرفته شده است؛ در واقع برای این عمل 
جرم انگاری صورت گرفته است و با حضور مقامات قضائی استان به این 
مساله رسیدگی می شود حتی سازمان ملی اســتاندارد می تواند علیه 

این اقدام به دستگاه قضائی اعلام جرم کند.
ساده با بیان اینکه اســتاندارد و نمونه برداری یک علم است و باید منشأ 
تولید را بررســی کرد، تصریح کرد: نظارت بر بازار فقط از سوی سازمان 
استاندارد انجام نمی شود بلکه نهادهای دیگر از جمله سازمان حمایت، 
تعزیرات و… نیز در این حوزه ورود می کنند ولی درســت این است که 
بررسی اســتاندارد محصولات در منشأ انجام شــود.وی افزود: در حال 
حاضر هر کارخانــه و تولیدکننده ای که پروانه تولید داشــته باشــد و 
محصولی تولید کند که مشــمول اســتاندارد اجباری باشــد از سوی 
مأموران استاندارد مورد بازرســی قرار می گیرد.معاون ارزیابی کیفیت 
سازمان ملی استاندارد اظهار کرد: اگر تخلف احصا شود واحد هم پلمپ 
می شود و هم اگر جزو مواردی باشد که مشمول رسیدگی قضائی باشد، 

پرونده قضائی تشکیل و به دستگاه قضائی معرفی می شوند.
ســاده گفت: همچنین اگر مردم با موارد تخلف مواجه شدند می توانند 
از طریق سامانه نظارت بر اجرای اســتاندارد به راحتی شکایت کرده و 

گزارش دهند.

رئیس اتاق بازرگانی ایران:
شورای تجارت خارجی باید تاسیس شود

رئیس اتاق بازرگانی ایــران می گوید به منظور ایجــاد یکپارچگی در 
سیاســت گذاری های تجاری ایران تاسیس شــورای تجارت خارجی 

اهمیت بسیار زیادی دارد.
 غلامحسین شافعی در مراسم روز ملی صادرات اظهار کرد: از سال های 
قبل همواره یکی از اصلی ترین چالش هایی که اقتصاد ایران با آن مواجه 
بوده تعدد دستگاه های تصمیم گیر و فعال در حوزه های مختلف اقتصاد 
بوده است. از این رو یک مدیریت واحد می تواند از آسیب های جدی که 

در این حوزه به اقتصاد ایران وارد شده جلوگیری کند.

وی با بیان این که ۴۴ دستگاه در ایران به شکل مستقیم و غیرمستقیم 
درگیر تجارت هستند تاکید کرد: بررســی وضعیت کشورهایی که در 
تجارت خارجی موفق بودند نشــان می دهد که هر چه به سمت حرکت 
در تصمیم گیری واحد برویم شــانس موفقیت در تجارت بالاتر می رود 
از این رو خواسته مشــخص بخش خصوصی تشــکیل شورای تجارت 

خارجی برای عبور از این مشکلات است.
رئیس اتاق بازرگانی ایران با بیان این که نیاز به یک برنامه بلندمدت در 
حوزه صادرات و سیاست خارجی داریم، بیان کرد: امروز در جهان حجم 
صادرات غیرنفتی و چگونگی ترکیب آن اهمیت فراوانی در ســنجش 
قدرت اقتصادی و سیاسی دارد. یکی دیگر از معضلات مان محدود بودن 
نقش آفرینی اقتصاد ایران در زنجیره عرضه جهانی به حســاب می آید 
موضوعی که باید در برنامه های بالادســتی به آن توجهی ویژه داشــته 
باشد.شــافعی ادامه داد: در برنامه های توسعه به عنوان سند بالادستی 
می توان نگاه کلان به صادرات را مشــخص کــرد. نگاهی به اقلام اصلی 
صادرات کشور نشــان می دهد که محصولات پتروشــیمی و میعانات 
گازی تقریبا نیمی از صادرات ما را به خود اختصاص داده اند. از ســویی 

دیگر حدود ۷۵ درصد از صادرات ما تنها به پنج مقصد انجام می شود.
وی با اشــاره به پایین بودن ارزش افزوده یا کالاهایــی با فناوری بالا در 
ســبد صادراتی ایــران تاکید کرد: افزایــش صادرات نیاز بــه افزایش 
تولید کالای باکیفیــت دارد. برنامه  ریزی برای همــکاری بلندمدت با 
همســایگان و در نظر گرفتن تحولات سیاسی و اقتصادی در این زمینه 
نقشــی مهم ایفا می کند. در شــرایطی که پیش بینی می شود قدرت 
اقتصادی جهان در سال های آینده تغییر کند جبران عقب افتادگی های 
اقتصادی در برنامه هفتم توســعه می تواند اقتصاد ایــران را به جایگاه 

واقعی خود برساند.

معاون وزیر جهاد کشاورزی:
واردات گندم ۳ میلیون تن کاهش یافت

 مدیرعامل شــرکت بازرگانــی دولتی ایران بــا اعلام اینکــه اعتماد 
کشــاورزان به دولت، واردات گندم را امســال ۳ میلیون تن نسبت به 
پارســال کاهش داد، گفت: در صورتی که کفه ترازوی تأمین نیاز کشور 
در سال گذشته به نفع واردات سنگینی می کرد؛ اما در سال جاری کفه 

ترازو به نفع تولید داخل سنگینی می کند.
به گــزارش شــرکت بازرگانــی دولتی ایران؛ »ســید ســعید راد« با 
تاکید بــر اینکه گندم راهبردی ترین محصول غذایی کشــور اســت و 
سیاســت گذاری به منظور خودکفایی در تولید این محصول، متضمن 
تأمین امنیت پایدار غذایی کشور است، افزود: با توجه به افزایش خرید 
تضمینی گندم به میزان حدود ۳ میلیون تن در ســال جاری، واردات 

گندم در سال جاری ۲ تا ۳ میلیون تن کاهش یافته است.
معاون وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره بــه اینکه، با توجــه به کافی 
نبودن گندم تولیــد داخل برای تأمین نیازهــای داخلی و حفظ ذخایر 
استراتژیک کشور، اظهار داشــت: به همین دلیل، بخشی از گندم مورد 
نیاز کشــور از محل واردات تأمین می شــود که با افزایش ۶۰ درصدی 
خرید تضمینی گنــدم و خریداری حدود ۷ و نیــم میلیون تن گندم از 
کشاورزان، در واقع بخش اعظم نیاز ســالانه کشور به میزان حدود ۱۱ 

میلیون تن در داخل تولید می شود.

تولید

 معــاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت گفــت: فراهم 
کردن امکانات زیرســاختی با اقدامات دولت سیزدهم 
رشــد ۴۰ درصدی صادرات کشــور در ســال ۱۴۰۰ 
نســبت به ۱۳۹۹ و افزایش ۱۳ درصد در ۶ ماه نخست 

امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته را رقم زد.
به گزارش سازمان توســعه تجارت، »علیرضا پیمان 
پــاک« در آیین بیســت و ششــمین ســالروز ملی 
صــادرات که با حضور آیــت الله »ابراهیم رئیســی« 
رئیس جمهــوری، »ســیدرضا فاطمی امین« وزیر 
صمت، »محســن رضایی« معاون اقتصادی ریاست 
جمهــوری، صادرکننــدگان برتــر ۱۴۰۱ و ســایر 
مسوولان کشــوری در سالن اجلاس ســران برگزار 
شد، با بیان اینکه حضور رئیس جمهوری عاملی برای 
رونق این روز شــد، اظهار داشــت:  بعد از هشت سال 
مراســم روز ملی صادرات با حضور رئیس جمهوری 
برگزار شد که این مســاله باعث رونق این مراسم شد 
و ایشان راه کارهای قابل پیگیری برای جهش و تحول 
در حوزه صادراتی در سازمان توسعه تجارت را در این 

مراسم ارائه کرد.
وی با بیان اینکه پس از مراســم روز ملــی صادرات در 
سال گذشــته، رئیس جمهور دســتوراتی را در قالب 

هم اندیشــی با صادرکنندگان مطرح کرد، 
افزود: این دستورات پیگیری و نتایج مثبتی 

هم به همراه داشت.
رئیس سازمان توســعه تجارت ایران درباره 
وضعیت توسعه تجارت کشــور و اقدامات و 
راه کارهای قابل پیگیری در زمان باقیمانده 
دولت ســیزدهم برای جهــش و تحول در 

حــوزه صادراتی، اظهار داشــت: این اقدامــات در دو 
بخش پیگیری می شود که یکی از مهمترین بخش ها، 

مسائلی در مورد مانع زدایی بود.
وی ادامه داد: در خصــوص مانع زدایــی، تصمیم ها و 
سیاست هایی که مانع جدی بر سر راه توسعه صادرات 
و تجار بــود را برطرف کردیم. در خصوص مشــکلاتی 
که بازگشــت ارز ایجاد کرده بود با روش های مختلف 
از جملــه واردات در قبال صــادرات در همه گروه های 
کالایی -جز چند گــروه محدود- تســریع در اعاده و 
کاهش قوانین متزاحم توانســتیم راه را برای تجار باز 

کنیم.
پیمان پــاک با بیــان اینکه در این مســیر ســازمان 
توســعه تجارت برنامه های خود را هدفمنــد به اجرا 
درآورد، تاکید کــرد: این هدفمنــدی را در حضور در 

نمایشــگاه های بین المللی مانند نمایشگاه 
مســکو و اعزام و پذیرش هیأت های تجاری 
اجــرا کردیــم کــه دســتاوردهای خوبی 
داشت. برای ســال ۲۰۲۳ هم برنامه کامل 
نمایشــگاهی و حضــور هدفمنــد در این 

نمایشگاه ها آماده شده است.

برنامه حضور در بازارهای بکر و نوظهور
وی با اشــاره به برنامه برای حضــور در بازارهای بکر و 
نوظهور مانند آفریقا، اوراســیا و جنوب شــرق آسیا، 
افزود: از ابتدای سال تا امروز ۴۰ هیات تجاری از آفریقا 
به ایــران آمدند و هفتــه آینده نیز ۳۱ مدیــر خرید از 
شرکت های بزرگ روسیه و بلاروس به تهران می آیند 
تا توافقات مهمی انجام شــود. برای ارتباط میان تجار 
 B۲C و B۲B و معرفی محصولات خــود، پلتفرم های

تعریف شد.
معاون وزیر صمت با اشاره به اقداماتی که در حوزه رفع 
موانع پولی و بانکی و لجستیکی انجام شده، یادآور شد: 
با توافقنامه های تجاری مانند اوراسیا که مغفول مانده 
بود و در دولت ســیزدهم پیگیری و به نتیجه رســیده 
است، می توان بازارهای جدید را با قابلیت رقابت برای 

کالای ایرانی ایجاد کرد. توافقات تجــاری با اندونزی، 
پاکستان، ترکیه و سایر کشــورهای دیگر نیز در حال 

انجام و احیاء است.
وی به ایجاد خطوط کشــتیرانی، توســعه لســتیک 
و ساخت کریدور ســبز گمرکی اشــاره و تاکید کرد: 
کریدور ســبز تجربــه خوبی بــود که در مورد ســایر 
کشورها نیز اجرا خواهد شــد. امروز صندوق ضمانت 
صادرات با ۱۰ کشور موافقتنامه دارد تا با جایگزینی ال .
سی بتواند ضمانت نامه و بیمه نامه های مدنظر را صادر 
کند. با اصلاح روابط تواســتیم ارز را با کمترین هزینه و 

بالاترین سرعت در منطقه مبادله کنیم.
پیمان پاک با بیان اینکه ۳۰۰ اقدام زیرساختی توسط 
سازمان توسعه تجارت، وزارت صمت و وزارت خارجه 
انجام و پیگیری شده است، گفت: این اقدامات موجب 
شده تا صادرات کشور در سال ۱۴۰۰ نسبت به ۱۳۹۹ 
میزان ۴۰ درصد رشد داشــته باشد و این رشد در ۶ ماه 
نخست سال جاری نسبت به مدت مشــابه ۱۳ درصد 

رشد داشته است.
در این مراســم از ۵۷ صادرکننده نمونه ســال ۱۴۰۱ 
توسط رئیس جمهور تقدیر شد. این شرکت ها از میان 

۶۱۲ شرکت در ۶۹ گروه کالایی انتخاب شده اند.

صادرات

سمیه رســولی   وزیر صمت با بیان اینکه 
رتبه ایران در شــاخص پیچیدگی صادرات 
سال قبل به ۶۵ رســید و سال ۱۴۰۴ به زیر 
۴۰ خواهد رســید، گفت: اعــلام می کنم با 
روند فعلی، تراز تجاری کشور در پایان سال 

آینده مثبت می شود.
 به نقل از ســازمان توسعه تجارت، سیدرضا 
فاطمی امین در بیســت و ششمین سالروز 
ملی صادرات با بیان اینکــه صادرات برای 
مثبت شــدن تراز تجاری کشــور بســیار 
اهمیت دارد، اظهار کرد: کشورهای مختلف 
صادرات را برای واردات انجام می دهند. هر 
کشوری واردکننده کالاهایی است که یا در 
کشور خود ندارد و یا توان تولید آن را ندارد 
و برای این واردات به پول نیاز دارد؛ بنابراین 
برای کسب پول مورد نیاز، به سراغ صادرات 
می روند.وزیــر صمــت تصریح کــرد: هر 
کشوری که بتواند صادرات بیشتری داشته 
باشــد وضع بهتری دارد و این به معنای تراز 
تجاری مثبت اســت. خوشــبختانه اعلام 
می کنم با روند فعلی، تراز تجاری کشور در 

پایان سال آینده مثبت می شود.
وی تاکید کرد: واردات ســال گذشــته ۵۲ 
میلیــارد و صادرات غیرنفتــی ۴۷ میلیارد 
دلار بــود و امســال در ۶ مــاه ابتدایی این 
اختلاف به ۲ میلیارد دلار رســید و به زودی 
برای ســال آینده این اختــلاف از وضعیت 

منفی خارج و مثبت خواهد شد.
وزیر صمت همچنین کارکرد دیگر صادرات 
را افزایش تــوان قدرت کشــور عنوان کرد 
و افزود: این افزایش قدرت با خام فروشــی 
ایجاد نمی شود؛ برای مثال صادرات سیمان 
اعتبار و قدرت برای کشــور ندارد اما فروش 

تجهیزات پزشکی، داروهای با فناوری بالا و 
صنایع پیچیده عامل قدرت و اعتبار کشــور 

در سطح بین المللی می شود.
وی در خصــوص هدف صــادرات گفت: تا 
پیش از این هــدف ارز آوری بود اما به مثبت 
شدن تراز تجاری هدف اصلی تغییر کرده و 
صادرکننده باید برای ایجاد اعتبار و قدرت 

ایران در دنیا صادرات انجام دهد.
فاطمی امیــن تاکیــد کــرد: هدف گذاری 
رســیدن به ۷۵ میلیــارد دلار صــادرات 
غیرنفتی بر همین اســاس بــود و کیفیت 
کالای صادراتــی اهمیت داشــت. در دنیا 
شــاخصی به نام پیچیدگی وجود دارد که 

مربوط بــه فنــاوری ســاخت کالا مرتبط 
می شــود، هرچه کالای تولید شده فناوری 
پیچیده تــری داشــته باشــد، شــاخص 
پیچیدگی هنگام صادرات افزایش می یابد. 
خوشــبختانه این شــاخص جهانی که ۱۵ 
ســال پیش برای ما رتبه بــالای ۱۰۰ بود، 
سال قبل به ۶۵ رســید و سال ۱۴۰۴ به زیر 

۴۰ خواهد رسید.
وی خاطرنشــان کرد: اگر کشــوری بتواند 
کالای پیچیــده تولید کند، بــه معنای این 
است که دانش مولد دارد. اینکه ما بر دانش 
بنیان بودن کالاهــا تاکید می کنیم، منظور 
مولد بودن آن علم اســت نه تعداد مقالات 

منتشر شده و دانشجو و هیأت علمی.
وزیر صمت با اشاره به اینکه دانش مولد خود 
را در صادرات نشان خواهد داد، گفت: در این 
زمینه دولت نقش حمایتگری و نظارت دارد 
و برای فراهم کردن زیرساخت های تجارت 
که همان ایجاد روابط سیاسی و بین المللی 
و توسعه زیرساخت های لجستیک و انتقال 
پول اســت، فراهم کند.وی تاکید کرد: در 
حوزه روابط سیاسی اقدامات بزرگی صورت 
گرفت که نمونــه آن توافقنامه تجارت آزاد 
اوراسیا و پیمان شانگهای بود. اوراسیا ۱۷۰ 
میلیون جمعیت و بازار ۸۰۰ میلیون دلاری 
دارد. در خصوص شــانگهای هم که اعضای 

آن یک چهارم خشــکی دنیــا، ۴۰ درصد 
جمعیت دنیا، یک سوم رشد اقتصادی را به 
خود اختصاص داده اند، بزرگترین مصرف و 

تولید کنندگان دنیا هستند.
فاطمی امین تصریح کــرد: مزیت اصلی ما 
در اوراسیا این اســت که بزرگترین رقبای 

تجاری ما در این بازار، عضو پیمان نیستند.
به گفتــه فاطمی امیــن، در اجلاس پیمان 
شــانگهای رئیس جمهور پیشنهاد حذف 
دلار و یــورو و جایگزینی پول هــای ملی و 
توسعه زیرساخت های لجستیکی را مطرح 

کرد که با استقبال اعضا همراه شد.
وزیر صمت با اشــاره به مشکلات صادراتی 
ســال های قبل گفت: امروز ما بازارهای بکر 
و مغفول مانده مانند آفریقــا را زنده کردیم 
و برخلاف گذشــته تجارت خود را به جایی 

گره نزدیم که دستاوردی نداشته باشد.
وی به رشد اقتصادی واحدهای تولید کشور 
اشــاره کرد و افزود: در ۳ ماه ابتدایی امسال 
رشد اقتصادی حوزه صنعت ۵.۱ درصد بود 
در حالی که شــاخص بنگاه هــای صنعتی 
داخل بورس با تولیــد ۵۰ درصد تولیدات 
کشور در خرداد رشــد ۲.۵ درصدی، در تیر 
۵.۸ درصدی در مــرداد ۶.۷ درصدی و در 
شــهریور ۶.۵ درصدی داشتند که کم نظیر 
و بی ســابقه اســت.فاطمی امین گفت: این 
رشد اقتصادی بی نظیر وظیفه صادر کننده 
برای صادرات تولیــدات را افزایش می دهد. 
امروز در برخی صنایع ظرفیت تولید بالایی 
وجود دارد اما به علت فقــدان بازار فروش، 
تولید صــورت نمی گیرد و در ایــن زمینه 
صادرکنندگان می تواننــد تکمیل کننده 

چرخه رشد اقتصادی شوند.

خریــدار   در هفتــه گذشــته رییــس 
ســازمان ملی اســتاندارد در چنــد نوبت 
در جمع خبرنــگاران بر لــزوم پاس کردن 
اســتانداردهای ۸۵گانه در تولیدات داخلی 
و همچنیــن خودروهای وارداتــی تاکید 
کرد؛ موضوعی که نگرانی هایــی را در بین 
تولیدکنندگان در خصوص تحقق هدف ۵۰ 
درصدی رشــد تولید خودرو به وجود آورده 

است.
 جلوگیری از تولیــد خودروهای بی کیفیت 
و غیراســتاندارد از حــدود ســال ۱۳۸۲ 
در دســتور کار قــرار گرفــت و در آغاز ۱۱ 
استاندارد به طور اجباری اعلام شد که پس 
از مدتی به ۶۳ مورد رســید و اکنون به ۸۵ 

مورد افزایش یافته است.
ارتقــای اســتانداردهای خودرویی به ۸۵ 
مورد از سال ۹۶ آغاز شــد، در آن زمان این 
اســتانداردها برای خودروهــای وارداتی 
اجباری  شــد، اما برای خودروهای داخلی، 
یک مهلت سه ســاله در نظر گرفته شد و از 
اول دی مــاه ۹۸ اســتانداردهای ۸۵ گانه 
خودروها اجباری شد. اســتانداردهایی که 
به گفته مسوولان ســازمان ملی استاندارد، 
برای ایمنی مــردم و ارتقــای خودروهای 
مورد استفاده طراحی شده و به هیچ عنوان 

سختگیرانه نیست.
»سید مهدی اســلام پناه« رییس  سازمان 
ملی اســتاندارد ایران پیش تــر در خاتمه 
مراســم رونمایــی از دومیــن محصــول 
جدیــد ایران خــودرو در ســال ۱۴۰۱ در 
جمــع خبرنــگاران افــزود: در خصوص 
اســتانداردهایی که تولیدکنندگان خودرو 
برای تولیــدات داخلی خود بایــد رعایت 

کنند، پیش تر مواضع خود را صریح و روشن 
اعلام کرده ایم و با قاطعیت در جهت احقاق 

حقوق مردم ایستاده ایم.
وی گفــت: انتظــار دولت، ســازمان ملی 
اســتاندارد و ارکان تصمیم گیرنده در این 
زنجیره این اســت که خودروسازان داخلی 
حق الناس و رضایت مردم را تحصیل کنند 

که یک امر اخلاقی و قانونی و شرعی است.
اسلام پناه خاطرنشان کرد: اینکه با در پیش 
گرفتن این سیاســت تیــراژ تولید مدنظر 
امســال خودروســازان محقق می شود یا 
خیر، بحــث دیگری اســت، امــا مطلعیم 
خودروســازان همه تلاش خود را به منظور 

ارتقای کیفی تولیدات به کار بسته اند.

تیراژی که محقق نمی شود
انجمــن  رییــس  زمینــه  همیــن  در 
خودروســازان ایران در گفت وگــو با ایرنا 
اظهار داشــت: برخــی از اســتانداردهای 
۸۵ گانــه خودرو که شــامل چهــار عنوان 
استاندارد خودروهای سواری و چهار عنوان 
اســتاندارد خودروهای تجاری اســت، در 
سال های گذشــته متاثر از مساله تحریم ها 
و آماده نبودن زیرساخت های لازم با تعلیق 

مواجه شد.
»احمــد نعمت بخــش« افــزود: برخی از 
ایــن اســتانداردها نظیر ترمــز اضطراری 
خودروهای تجــاری یا انحــراف خودرو از 
مسیر در خودروهای ســواری به دلایل یاد 
شده، امکان اجرا کردن شان در داخل وجود 

ندارد.
وی گفت: با این حال در جلســه گذشــته 
شــورای عالی اســتاندارد مصوب شده که 

زمان بندی برای اجرای این استانداردهای 
تعلیقی با هماهنگــی وزارت صمت در نظر 
گرفته شود، با این حال رییس کل سازمان 
ملی اســتاندارد به تازگی تاکیــد کرده که 
این اســتانداردها هرچه زودتر باید اجرایی 

شوند.
این مقام صنفی یادآور شــد: در سال جاری 
خودروسازان نسبت به حذف پنج محصول 
قدیمی از خطوط تولید خود اقدام کرده اند 
که بــه معنــای همراهی با سیاســت های 
کلان کشــور اســت، با این حال بــه دلیل 
تداوم تحریم هــای ظالمانــه علیه صنعت 
خودروســازی کشــور انتظــار مــی رود 
زمان بندی مناســبی بــرای اجرایی کردن 
این استانداردها در نظر گرفته شود تا تیراژ 

تولید دچار مشکل نشود.
وی اظهار داشــت: برای مثال، اســتاندارد 
برخــورد بــا عابــر پیــاده یکــی از آن 
اســتانداردهای تعلیقی بود کــه امروز در 
محصولات جدید خودروسازان از جمله تارا 
و شاهین تعبیه شده است، اما اگر بخواهیم 
آن را روی محصولاتی همچون پژو پارس یا 
پژو ۲۰۶ نصب کنیم عــلاوه بر نیاز به انتقال 
فناوری از خارج، نیازمند تغییراتی در درب، 

داشبورد، برف پاک کن ها و غیره است.
نعمت بخش تصریح کرد: چنین تغییراتی با 
در نظر گرفتن شــرایط تحریم ها که انتقال 
تکنولوژی را دشــوار کرده، منجر به حذف 
این خودروها از خطوط تولید خواهد شــد 
و در نتیجه دســتیابی به افزایش تیراژ ۵۰ 
درصدی وعده داده شده را با مشکل مواجه 

می کند.
در بنــد نخســت از فرمان هشــت ماده ای 

رییس جمهور در حوزه خودرو آمده اســت: 
تولید خودرو در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال 

۱۴۰۰ دست کم ۵۰ درصد افزایش یابد.

جریان پایدار تولید خودرو 
حفظ می شود

در این پیوند، مدیــرکل صنایع خودرویی 
وزارت صمت بیان  داشــت: مطابق جلســه 
یکصد و پانزدهم شــورای عالی استاندارد، 
مقرر شــد رفع تعلیق برخی از موارد مربوط 
به اســتانداردهای ۸۵گانه خودرویی طی 
برنامه زمان بندی مشــترک بیــن وزارت 

صمت و سازمان ملی استاندارد باشد.
»عبدالله توکلی لاهیجانی« معتقد اســت: 
این برنامه باید به نحوی طراحی شــود که 
علاوه بر تحقق خواســته های سازمان ملی 
اســتاندارد به عنوان یک نهــاد حاکمیتی، 

ضربه ای به تولید داخل نیز وارد نکند.
وی خاطر نشــان  کرد: به طور قطع این گونه 
نخواهــد بود که بــه  یکباره جلــوی تولید 
خودروهایــی که تــوان پاس کــردن این 
اســتانداردها را ندارند گرفته شــود، زیرا 
در ســال های اخیــر و مطابــق منویــات 
رهبر معظم انقــلاب بر رونــق تولید و رفع 

نیازمندی های مردم توصیه و تاکید فراوان 
شده است.

توکلــی لاهیجانــی تصریح  کــرد: بر این 
اساس برنامه ای که طراحی می شود به طور 
قطع به تولید خودروســازان به ویژه در رده 
خودروهای پرتیــراژ که نقــش مهمی در 
تنظیم بــازار نیز دارند لطمــه نخواهد زد و 
روند جریــان پایدار تولید کــه پس از چند 

سال شاهد آن هستیم، حفظ خواهد شد.
 کارخانجــات خودروســازی از ابتــدای 
امسال تا پایان شــهریورماه موفق به تولید 
۵۱۶ هزار و ۲۰۶ دســتگاه انواع خودروی 
سواری، وانت، ون، مینی بوس، میدل باس و 
اتوبوس، کامیون، کامیونت و کشنده شدند. 
آماری که در مقایسه با مدت مشابه پارسال 

رشد ۶ درصدی نشان می دهد.
این آمارها دربرگیرنــده تولید خودروهای 

کامل و ناقص است.
بررســی آمار تولیــد، تحویــل و تعهدات 
خودروهای ســبک )ســواری و وانت( دو 
خودروســاز بزرگ کشور نشــان می دهد 
تولید خودروهای کامــل در ۶ ماهه ابتدایی 
امسال ۳۸۸ هزار و ۸۵۵ دســتگاه بوده که 

حاکی از رشد ۲۸۴ درصدی است.

 با اقدامات زیرساختی دولت سیزدهم ؛ رشد ۱۳ درصدی صادرات کشور در نیمه نخست سال
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توانیر اعلام کرد
افزایش ۵ تا ۳۰ درصدی مصرف برق صنایع بزرگ 

در سال جاری
شــرکت توانیر اعلام کرد: در مجموع از ابتدای ســال جــاری تا کنون 
۱۱.۴۴ درصد رشــد برق مصرفی داشــتیم که مصــرف برق در بخش 
پتروشیمی ۳۰ درصد، آلومینیوم کشور ۱۸درصد، بخش فولاد کشور 
۸ درصد و سیمان ۵.۴ درصد نسبت به ســال گذشته رشد مصرف برق 
داشته اند.شــرکت توانیر در پاســخ به گزارش روزنامه جهان صنعت با 
عنوان »اورهال اجباری« که با اســتناد به گــزارش مرکز پژوهش های 
مجلس از رونــد تولید و فعالیت صنایع بورســی منتشــر شــده بود، 
اعلام کرد: امســال و برای نخســتین بار، برنامه های مدیریت بار  برق با 
هماهنگی وزارتخانه های نیرو و صمــت انجام و تدوین و همزمان با آغاز 
برنامه های مدیریت بار،  نظرات اصلاحی در نشســت هایی با روســای 
اصناف به ویژه فولاد و ســیمان نیز دریافت شد تا نواقص این برنامه ها تا 

حد امکان برطرف شود.
بر اساس گزارش توانیر، لازم به ذکر اســت که این برنامه ها همه از نوع 
تشویق محور است به نحوی که مشــترک برق در ازای مشارکت در این 
برنامه ها، از مشــوق های تعریف شــده که باعث کاهــش در بهای برق 

مصرفی ها آنها می شود، برخوردار می شوند.
آمار مصرف برق کشور حاکی از آن اســت که از فروردین تا شهریور ماه 
امسال ۵۵۰۸۳ میلیون کیلووات ســاعت برق در بخش صنعتی کشور 
مصرف شده که این میزان نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۶ درصد 

افزایش نشان می دهد.
 سهم مشــترکان صنعتی از مجموع برق مصرفی کشــور در شش ماه 
نخست امســال ۳۳.۸۹ درصد بوده است که نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته این میزان یک درصد افزایش نشان می دهد.
در مجموع از ابتدای ســال جــاری تاکنون ۱۱.۴۴ درصد رشــد برق 
مصرفی داشــتیم که مصرف بــرق در بخش پتروشــیمی ۳۰ درصد، 
آلومینیوم کشــور ۱۸درصد، بخش فولاد کشور ۸  درصد و سیمان ۵.۴ 

درصد نسبت به سال گذشته رشد مصرف برق داشته اند.
در خصوص صنایع بــزرگ و انرژی بر بــا توجه به این کــه ۴۴۰واحد 
انرژی بر در کشــور وجود دارد که عمدتا از واحدهــای بزرگ در بخش 
فولاد، ســیمان، آلومینیوم و مس هســتند و برای ایــن صنایع نیز با 
هماهنگی وزارت صمت به گونه ای برنامه ریزی شــد  تــا این واحدها 

تعمیرات و یا تعطیلات خود را در طول سال به تابستان موکول کنند.
در زمینه شــهرک های صنعتی،  در حالی که ســال گذشــته به دلیل 
کمبود برق در شــهرک های صنعتــی، بیش از ۴۸ ســاعت  به صورت 
برنامه ریزی شده ناچار به قطع برق بودیم که امسال واحدهای صنعتی 
شهرک ها تنها ۱۲  ســاعت در هفته محدودیت در مصرف داشتند که 
می توانستند با استفاده از شیفت شب یا فعالیت در روز جمعه آن را هم 

جبران کنند. 

براساس اطلاعات منتشرشــده در ســایت کدال ) و نه صرفا اطلاعات 
صنعت برق( ، ســودهای تقسیم شــده و پیش بینی هــا از میزان تولید 
و فروش در ســال جاری، همگی نشــانگر افزایش تولید بــوده و هیچ 
نشانه ای از کاهش تولید در ســال جاری مشاهده نمی شود و شاهد این 

مدعا نیز صنایع فولاد و سیمان است .
در خصوص صنایعی مانند ســیمان و فولاد نیز  با درک این که مجموعه 
محترم وزارت صمت از شرایط بازار و نحوه مدیریت آن آگاهی بیشتری 
دارند، درباره نحوه مدیریت بار صنایع هماهنگی لازم انجام شد. در این 
خصوص می توان سیمان ســپاهان اصفهان و فولاد مبارکه  را به عنوان 
صنایعی از دو طیف متفاوت معرفی کرد که در زمینه مدیریت بار ضمن 

همکاری با برق، توانسته اند تولید خود را در سطح مطلوبی حفظ کنند.
تولید صنایع فــولادی نیز نه به دلیل کاهش عرضه بــرق، بلکه به دلیل 
مشــکلات زیرســاختی در حوزه فناوری اطلاعات کاهش پیدا کرد و 
میزان تولید آنها هیچ ارتباطی به برق نــدارد. با این حال برنامه ریزی ها 
برای تامین برق این صنایع نیز انجام شــده و حتــی در صورت در مدار 
بودن این صنایع، باز هم برق آنها براســاس برنامه ریزی های انجام شده 
و تفاهم های از پیش صورت گرفته، قابل تامین بود. براســاس آمارهای 
موجود از بازار، در حال حاضر ســیمان با کاهش قیمت تا ۲۰ درصدی 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته  و تقاضای خرید مواجه است که این 

موضوع بیانگر رشد تولید و تامین تقاضای بیش از حد نیاز بازار است.«

مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان برق حرارتی:
وگاه جدید  وارد مدار شدن ۳ هزار مگاوات نیر

حرارتی، تابستانی بدون خاموشی را رقم زد
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان شــرکت مادرتخصصی تولید نیروی 
برق حرارتی ایران گفت: تنها در بخــش نیروگاه های حرارتی افزون بر 
۳ هزار مگاوات ظرفیت جدید نیروگاهی تا قبل از آغاز پیک تابســتان 

امسال وارد مدار شد که همین امر تابستانی بدون خاموشی را رقم زد.
»هادی مدقــق« افزود: تعهد شــرکت برق حرارتی بــرای تأمین برق 
تابستان ۱۴۰۱ افزایش ظرفیت نیروگاهی به تعداد ۱۹ واحد با ظرفیت 

۳ هزار و ۲۲۹ مگاوات بود که تا زمان پیک بار به بهره برداری رسید.
به گفته این مقام مسئول بقیه تعهد شرکت در ماه های آینده وارد مدار 

خواهند شد.
وی در بــاره اقدام های دولت ســیزدهم برای گذر از تابســتانی بدون 
خاموشــی در ســال ۱۴۰۱ ادامــه داد: در ابتــدای دولت ســیزدهم 

برنامه ریزی برای عدم تراز تولید و مصرف برق انجام شد.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی کلان بــرق حرارتی گفت: ابتدای کار حدود 
۱۴ هزار مگاوات ناترازی تولید و مصرف وجود داشــت که باید جبران 
می شد و پیش بینی شــده بود تا ســال ۱۴۰۵ اگر قرار باشد با مصرف با 

همین روال ادامه پیدا کند این عدد افزون بر ۳۰ هزار مگاوات شود.
مدقق ادامه داد: به هرحال مصرف روند خــود را دارد و تولید به دلایلی 
عقب ماندگی داشــت براین اســاس برنامه ریزی کــه در ابتدای دولت 
سیزدهم انجام شــد توأمان تولید و مصرف بود که افزایش ظرفیت ۳۵ 

هزار مگاواتی هدف گذاری شد.
وی افزود: البته در توجه توأمان به مبحــث تولید و مصرف، بحث بر این 
نشــد که کل این ۳۵ هزار مگاوات را خواسته باشــیم یا برق حرارتی یا 

نیروگاه احداث کنیم؛ بلکه از روش های مختلف مقرر شد تأمین شود.
مدیرکل دفتــر برنامه ریــزی کلان بــرق حرارتی خاطرنشــان کرد: 
برنامه ریزی ها برای احــداث ۱۵ هزار مگاوات بــرق حرارتی، ۱۰ هزار 
مگاوات انرژی های تجدیدپذیر که واقعاً جایش در ســبد انرژی کشور 
خالی بود و ۱۰ هزار مــگاوات بحث مدیریت مصرف کــه هم زمان هم 

بحث مدیریت بار بود صورت گرفت.
مدقق گفــت: در بحــث مدیریــت مصرف مقرر شــد بــا تخصیص 
مشوق هایی که به صنایع و بخش کشــاورزی داده می شد  مصرف این 

بخش ها  کاهش یابد.

و نیر

 وزیر نیرو با بیــان اینکه در بخش خانگی خاموشــی 
نداشــتیم و با مدیریــت مصرف و توزیــع، برق بخش 
صنعت کشور نیز تامین شــد، گفت: با وجود ۲۰ هزار 
مگاوات ناترازی برق، تابســتان بدون بحرانی را پشت 
سر گذاشــتیم به معنای افزایش راندمان است، یعنی 
توانســتیم با برق کمتــر نیازهای بیشــتری را مرتفع 

کنیم.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت نیرو، »علی اکبر 
محرابیان« افزود: در واقع در بخش خانگی خاموشــی 
نداشــتیم و توانســتیم با مدیریت مصرف و مدیریت 
توزیع در شــبانه روز جوابگوی بخش صنعت کشور نیز 
باشــیم.وی ادامه داد: افزایش بهره وری یا راندمان در 

انرژی کشــور جنبه های مختلفی دارد، یک 
جنبه آن به اســتانداردها مربوط می شود که 
این مهم وظیفه ســازمان اســتاندارد است، 
هرچند انصافاً اقدام های خوبی نیز انجام داده 
است، درواقع برای مصارف مختلف انرژی در 
بخش های مختلف تعیین اســتاندارد شده؛ 
اما باید نظارت بیشــتری بر تولید تجهیزات 

انرژی بر شود، جنبه دیگر به موضوع نیروگاه ها و تولید 
برق مربوط می شــود که رویکرد دولــت در این زمینه 
اســتفاده بهینه از انرژی در اختیار است و در این مسیر 

اقدامات قابل توجهی هم انجام شده است.
وزیر نیرو با بیان اینکه پروژه های توســعه انرژی های 

تجدیدپذیــر و اســتفاده از فناوری هــای 
جدید در نیروگاه ها جــزو اولویت های دولت 
است خاطرنشــان کر د: تقریباً هر ماه شاهد 
افتتاح طرح هــای متعــددی در این زمینه 
هستیم که مجموع این طرح ها سبب افزایش 
راندمان نیروگاهی و کاهش مصرف سوخت 
و تولید برق بیشتر می شــود.وی با پذیرش 
اجرایی نشــدن قوانین متعدد در حــوزه انرژی مانند 
عدم اجرای بندهایــی از »قانون رفع موانــع تولید«، 
توضیح داد: اگرچه قوانین در حوزه انرژی باید اجرایی 
شــوند؛ اما باید بدانیم؛ نوســازی نیروگاه ها مسئله ای 
نیســت که ظرف یک الی دو ســال انجام شود، چراکه 

مجموع نیروگاه های کشــور حاصــل نزدیک نیم قرن 
فعالیت صنعت نیروگاهی اســت، بنابراین نوســازی 
آن ها نیاز بــه اعتبار و زمان دارد؛ اما مهم آن اســت که 
اکنون ســنگ بنــای نیروگاه های جدید بــر مبنای 
رعایت الگوی مصرف اســت.به گفته محرابیان، تولید 
محصولات سرمایشــی و گرمایشــی با راندمان بالاتر 
برای مصــارف خانگی نیز جزو وظایــف وزارت صمت 
اســت، لذا وزارتخانه مذکور باید ایــن مهم را پیگیری 
کند.وزیر نیرو درباره اینکه ناترازی حوزه انرژی چگونه 
برطرف خواهد شــد، گفت: علاوه بر توســعه میادین 
گازی، کاهش شدت مصرف انرژی سبب رفع ناترازی و 

افزایش تولید در میادین و پالایشگاه های گاز می شود.

وزیر

خریدار  مصرف گاز خانگی بهمن ســال 
گذشــته از مرز ۶۸۰ میلیــون متر مکعب 
گذشت ک پیش بینی ها حکایت از افزایش 

مصرف گاز در زمستان امسال دارد.
 در روزهای گذشــته نمایندگان مجلس به 
منظور قرائــت گزارش کمیســیون انرژی 
مجلس شورای اســلامی در مورد ناترازی 
تولید و مصرف گاز، جــواد اوجی، وزیر نفت 
را به صحــن علنی مجلــس فراخواندند. در 
این جلســه وزیر نفت با بیان اینکه با ۳۰۰ 
میلیــون مترمکعــب کســری گاز مواجه 
هستیم، گفت: برای رفع ناترازی گاز به ۸۰ 
میلیارد دلار ســرمایه گذاری طی ۳ الی ۴ 

سال آینده نیاز داریم.
این گفته وزیر نفت با واکنش نمایندگان از 
جمله رئیس مجلس مواجه شــد و قالیباف 
بــا در اظهارتی گفــت: آقای اوجــی، اگر 
جنابعالی و بنده بــه عنوان خدمتگزار مردم 
در قانونگذاری و اجرا حرفمان این باشد که 
۱۰ درصد از صندوق توســعه ملــی را به ما 
دهید یا اینکه ۸۰ میلیــارد دلار پول دهید 
تا ناترازی را اصلاح کنیم باید این پرســش 
انجام شــود که آیا این پول وجــود دارد که 

داده شود تا این کار را انجام دهیم.
قالیباف بیان کرد: ما ســالانه بین ۶۰ تا ۸۰ 
میلیون دلار انرژی هایمان را هدر می دهیم، 
آیــا نمی خواهیــم در این کشــور تصمیم 
بگیریم، چگونه حاضریم دســت گدایی به 
هرجــا دراز کنیم و پول دهیــم ولی حاضر 

نیستیم که اصلاحات لازم را انجام دهیم.
در حال حاضر و هفت مــاه از اجرای قانون 
بودجــه ۱۴۰۱ می گــذرد و بخش هایی از 
تکالیفی که مجلس بر عهده دولت گذاشته 
هنوز بر زمین مانده است. از جمله اینکه در 
قانون بودجــه ۱۴۰۱ وزارتخانه های نفت و 
نیرو مکلف شده اند که، تعرفه های خود را به 
نحوی اصلاح کنند که مشــترکین تا الگوی 
مصــرف به صــورت یارانه ای، مشــترکین 
پرمصرف بالاتر از الگــوی مصرف به صورت 
غیریارانــه ای و براســاس الگــوی افزایش 

پلکانی )آی. بی. تی( تعیین شود.
به رغم تاکیــد قانون بر اصــلاح تعرفه های 
آب، برق و گاز و غیر یارانه ای شدن نرخ برای 
مشــترکین پرمصرف خانگی، هنوز شمار 

زیادی از این مشــترکین پرمصرف از انرژی 
یارانه ای بهره می برند.

نا ترازی مصرف گاز
مصرف گاز خانگی بهمن ســال گذشته از 
مرز ۶۸۰ میلیون متر مکعب گذشــت و به 
این ترتیب رکوردی تاریخی در مصرف گاز 
کشور ثبت شــد. در همین دوره سخنگوی 
شرکت ملی گاز اعلام کرد که بخش خانگی 
۸۰ درصــد از مصرف را به خــود اختصاص 

می دهد.
وی ایــن میزان مصــرف را رقمــی معادل 
مصرف گاز چند کشور همسایه عنوان کرد و 
گفت با توجه به این موضوع بیشترین اصلاح 
و کاهش مصرف برای حفظ پایداری شبکه 

نیز باید در این بخش رقم بخورد.
در ایران مصرف انرژی نســبت به میانگین 
جهانی بسیار بالاست و در ردیف ۱۰ کشور 
پرمصرف انرژی قرار دارد. میزان مصرف گاز 
در ایران تقریباً معادل ۱۲ کشــور ثروتمند 

اروپایی است.
مصرف بالای گاز در بخــش خانگی، ارزان 
بودن تعرفه گاز برای نیروگاه ها باعث شــده 
که علاوه بر عدم پیــروی از الگوی بهینه، در 

بخش نیروگاهی نیز راندمــان کاهش یابد 
و همین مســأله به نوعی به مصرف فزاینده 
انرژی به ویــژه گاز و ناتــرازی و عدم تعادل 
در ایــن بخش منجر شــده اســت. معاون 
برنامه ریزی وزارت نفــت در همین زمینه 
گفــت: با ادامــه روند موجــود، پیش بینی 
می شــود ناتــرازی گاز از ۲۰۰ میلیون متر 
مکعب فعلی در ماه های سرد سال به حدود 
۲۵۰ میلیون متر مکعب در ســال ۱۴۰۴ و 
به بیش از ۵۰ میلیون متر مکعب در ســال 

۱۴۱۰ برسد.

مناطق مرفه نشین تهران، رکورددار 
مصرف گاز

بنا بر آمارهای گزارش الگوی رفاهی مصرف 
کنندگان گاز طبیعی در کشــور که این ماه 
توسط وزارت رفاه منتشــر شد، مشترکان 
پرمصرف ســه تا چهار درصدی، به ویژه در 
پایتخت در ردیف اقشــار مرفه هستند. بر 
اساس داده ها ی شرکت مل ی گازساکنان 
مناطق ۱، ۲ و ۳ تهران که جز مرفهنشینان 
محسوب می شوند، بیشترین میز ان مصرف 

گاز را به خود اختصاص می دهند.
با توجــه به آمــار ۲۵ میلیونی مشــترکان 

گاز، می توان گفت حــدود ۷۵۰ هزار تا یک 
میلیون خانوار ایرانی، مشترکان بدمصرف 
هســتند.وزارت نفت به منظور ایجاد تعادل 
و بهینه ســازی مصرف گاز سیاســت های 
تشــویقی و تنبیهی را به کار گرفته اســت. 
در راســتای قانون بودجــه ۱۴۰۱ تصمیم 
بر آن شــد که مصرف انــرژی خانوارهای 
تحت پوشــش نهادهای حمایتی به صورت 
یارانه ای لحاظ شــود و یارانه مشــترکین 

پرمصرف نیز حذف شود.
پیــش از تصویــب قانــون بودجــه دولت 
در آذرمــاه ســال ۱۴۰۰ تصمیــم گرفت 
تعرفه های مصرف گاز را اصلاح کند و به این 
ترتیب در گام نخست به این شکل برداشته 
شــد که هیچ گونه تغییری در قیمت ســه 
پله نخســت که تقریباً ۷۵ درصد مشترکان 
بودند و بیش از ۵۰ درصد مصرف را داشتند، 
صورت نگرفــت. در مرحله بعــد از آنجا که 
تعرفه های گاز در ۱۲ پله تعریف شده است 
و از پله ۴ تا پله ۱۲ را مشــترکان پرمصرف 
تشکیل می دهند. دولت مصوب کرد تعرفه 
هر پله نسبت به پله قبل ۴۰ درصد افزایش 
یابد، یعنی ســه پله نخســت به عنوان ۷۵ 
درصد مشترکان، هیچ گونه افزایش قیمتی 

نداشــتند، اما از پله چهارم به عنوان نقطه 
شروع مشــترکان پرمصرف، نرخ ها افزایش 
یافت که بخشی از آن در سال گذشته اجرا و 
بخشی نیز به سال ۱۴۰۱ موکول و اجرایی 
شد.اردیبهشت ماه ســال جاری وزیر نفت 
با اعلام بهره مندی ۶۵۰ هــزار خانوار از گاز 
رایگان گفــت: در در بودجــه ۱۴۰۱ به گاز 
رایگان برای خانواده های مراکز بهزیســتی 
و کمیته امداد امام )ره( اشــاره شده است و 
وزارت نفت منتظر دریافت آمار بهزیستی و 

کمیته امداد امام است.
اوجی با اشــاره به اینکه یکــی از اقدام های 
دولــت ســیزدهم افزایــش تعرفــه برای 
مشــترکین پرمصرف گاز بود که پارسال در 
آذرماه رقم خورد، ادامه داد: گام اول به این 
شکل برداشته شد که هیچ گونه تغییری در 
قیمت سه پله نخســت که تقریباً ۷۵ درصد 
مشــترکین ما بودند و بیــش از ۵۰ درصد 

مصرف را داشتند، صورت نگرفت.
به گفته وزیر نفت قیمت گاز برای مشترکین 
پرمصــرف باید بدون یارانه باشــد، افزایش 
قیمت ابزاری برای کنترل شــدت مصرف 
انــرژی و بهینه مصــرف کــردن گاز برای 

مشترکان باشد.
با وجود قانون بودجــه ۱۴۰۱ و وعده وزیر 
نفت در خصوص تعرفه گذاری غیر یارانه ای 
مشــترکین پرمصرف گاز ایــن قانون هنوز 
اجرایی نشده است و همچنان بخش خانگی 
و مشــترکین پرمصــرف، چالشــی برای 

نیروگاه ها و صنایع به شمار می روند.
با نزدیک شــدن به فصل ســرد و افزایش 
مصرف ضــروری اســت که بهینه ســازی 
مصرف انــرژی به ویژه گاز از ســوی وزارت 
نفت و نیرو با اعمال سیاســت های تشویقی 
و تنبیهی برای مشــترکین کم مصرف و پر 

مصرف دنبال شود.
انتظار می رود کــه وزارت نفت بر اســاس 
مصوبه هیأت دولت در آذر ماه ۱۴۰۰ قانون 
بودجــه ۱۴۰۱ و پیرو اظهــارات اوجی در 
اردیبهشت ماه سال جاری در اجرای قانون 
مصمم باشــد تا ضمن تعدیل و رفع ناترازی 
مصرف و تولید، بهینه ســازی مصرف انرژی 
و اصلاح الگوهای مصرف در کشــور محقق 

شود.

و:نیازهای بیشتر با برق کمتر پاسخ داده شد وزیر نیر

 راهکاری برای کاهش مصرف

پاداش ۳هزار تومانی به ازای صرفه جویی در هر مترمکعب آب
خریدار  ایران اکنون ســومین سال پیاپی 
خشکسالی را سپری می کند و پاییز امسال 
بنا اعلام مؤسسه تحقیقات آب وزارت نیرو 
بارندگی های چندان مناســبی رخ نخواهد 
داد؛ از طرفــی مصــرف آب به خصوص در 
کلان شــهر تهران بی رویه است، اختصاص 
پاداش ۳ هزار تومانی به ازای صرفه جویی در 
هر مترمکعب راهکاری برای کاهش مصرف 

است.
 سال آبی گذشــته یکی از کم بارش ترین دو 
سال اخیر بود و امسال نیز وضعیت بارش ها 
در پاییز تفاوت چندانی با سال آبی پارسال 

نخواهد داشت.
 در ســال ۱۳۰۰ به ازای هر نفــر حدود ۱۷ 
هزار مترمکعــب آب وجود داشــت؛ یعنی 
می توان گفت که جزو کشــورهای بســیار 
پرآب بودیم، اما در ســال ۱۳۹۰ تا ۱۳۹۲ و 
به طور واضح در ســال ۱۳۹۳ به مرز ۱۷۰۰ 
مترمکعــب آب بــه ازای هر نفر در ســال 
رسیدیم که به معنای ورود به تنش آبی بود، 
در واقع تا این ســال هنوز ۱۷۰۰ مترمکعب 
به ازای هر ایرانی ســرانه آب تجدیدشونده 
در دســترس بود؛ اما در حال حاضر و سال 
۱۴۰۱ این عــدد بین دو مرز تنــش آبی و 

بحران آبی قرار گرفته است.
این در حالی اســت که در چند ســال اخیر 
به ویژه دو سال گذشــته با یک خشکسالی 
استثنایی در کشــور روبرو بودیم، بر اساس 
اعلام وزارت نیــرو، از ابتدای مهر ۱۴۰۰ که 
سال آبی آغاز شد تا انتهای شهریور ۱۴۰۱ 
در مجموع ۱۸۰.۴ میلیمتر بارش در کشور 

رخ داده اســت، این میزان بارش در مقایسه 
بــا دوره بلندمــدت کــه ۲۳۷.۱ میلیمتر 
بارندگی ثبت شــده، ۲۳.۹ میلیمتر کاهش 

داشته است.
از سوی دیگر سازمان هواشناسی هم اعلام 
کرد که امســال پاییز کم بارشــی خواهیم 
داشت و تا به امروز هم این پیش بینی درست 
بوده است و باگذشــت نزدیک به یک ماه از 
پاییز هیچ بارانی را حداقل در تهران شــاهد 

نبودیم.
 رئیس مرکز پیش بینی سازمان هواشناسی 
در این بــاره گفــت: پیش بینی ها نشــان 
می دهد بارش های پاییــزی کمتر از نرمال 
خواهد بــود و تا الان هــم بارش های خوبی 

نداشتیم و بسیار کم بوده است.

روند مصرف افزایشی
از طرفی هم امســال ســومین ســال آبی 
خشــک و کم بارش پیاپی در تهران اســت 
و این وضــع تنش آبی در طــول حدود ۵۰ 
سال گذشته در تهران بی ســابقه بوده و در 
هیچ دوره ای تهران شــاهد چنین شرایط 

خشک سالی نبوده است.
با وجود این شــرایط بسیار سخت در تأمین 
آب مصرف در این کلان شــهر بیش ازپیش 

رشدیافته است.
میانگین مصرف آب پایتخــت در روزهای 
اخیر در هر روز حدود ســه میلیارد و ۳۰۰ 
میلیون لیتر اســت و باتوجه بــه ذخایر آبی 
موجود، تهران، شــهری مقــاوم در مقابل 

تنش آبی نیست.

الگوی مصــرف ماهانــه آب در تهران ۱۴ 
مترمکعب برای هر خانوار )حدود سه ونیم 
نفر( تعیین شــده، اما این عــدد هم اکنون 
حدود ۲۲۰ لیتر اســت که ۸۰ لیتر بیش از 

الگو است.
بررســی روند مصــرف آب نیمه نخســت 
امسال در استان تهران نشــان می دهد که 
تنها ۳۷درصد خانوارهــای تهرانی الگوی 
مصــرف آب را رعایــت می کنند و ســایر 
مصرف کنندگان در گروه های »پرمصرف«   

و »بد مصرف«  قرار داشته اند.
بر اســاس این آمار ۵۹ درصد مشــترکان 
پرمصرف اند و مصــرف ۱۴ تا ۲۸ مترمکعب 
یعنی تــا دوبرابر الگو داشــته اند و ۴درصد 
مشــترکان نیز اساســاً بد مصرف به شمار 
می روند و مصرف آب شــرب آن هــا از ۲۸ 
مترمکعب در ماه نیز فراتر رفته است و بنا بر 
آمارها، این دسته از مشترکان به تنهایی ۱۰ 
درصد از کل آب شرب بخش خانگی تهران 

را مصرف می کنند.
بر این اســاس »علی اکبر محرابیان« وزیر 
نیرو در روزهای اخیــر از اختصاص پاداش 
برای مشترکانی که رعایت الگوهای مصرف 

را داشته باشند خبر داده است.
وی با بیان اینکه وزارت نیرو مشــابه الگوی 
صنعت برق را بــرای این موضوع پیش بینی 
کرده اســت، گفت: مشــترکانی که اقدام 
به صرفه جویی در ســطح زیــر الگو کنند 
پنج برابر قیمت پرداخت بــه آن ها پاداش 

صرفه جویی می دهیم.
وزیر نیــرو خاطرنشــان کــرد: تقریباً هر 

مترمکعب آب به طور متوســط حدود ۶۰۰ 
تومان قیمت تعیین شــده و پنــج برابر آن، 
سه هزار تومان می شــود. یعنی هرکدام از 
مشــترکان یک مترمکعب آب صرفه جویی 
کند، سه هزار تومان پاداش تعلق می گیرد و 
با اندک صرفه جویی قبض مشترکان رایگان 
می شــود و اگر بیشــتر صرفه جویی کنند 

بستانکار می شوند.
محرابیــان  در بــاره اینکــه آیــا تابه حال 
مشــترکان قبض رایگان داشــتیم یا خیر؟ 
گفت: برای اولین بار در صنعــت آب از این 
روش اســتفاده و در صورت رعایت الگوی 

مصرف قبض مشترکان رایگان می شود.

بد مصرف ها هم قطع آب می شوند
وی دربــاره مطالبــه مــردم درخصوص 
بدمصرف ها و پرمصرف ها نیز افزود: به طور 

مثال کســانی که به شستشوی گسترده 
خیابــان، کوچه، ماشــین، اســتخرها یا 
فضای ســبز با آب تصفیه شده که کیفیت 
این آب ها تقریبا در حد آب معدنی است، 
اقــدام می کننــد، باعث اعتــراض مردم 

می شود.
وزیرنیرو گفت: البته تعداد این افراد نسبت 
به مشــترکان خیلــی کم اســت، ولی این 
مصرف اضافه، هم دیگران را نگران می کند 

و هم اینکه از عدالت و انصاف به دور است.
وی ادامه داد: در حال حاضر شرایط فصل به 
گونه ای است که اغلب جاهای کشور کشت 
نداشــته و مصرف آب در بخش کشاورزی 
نداریم، اگــر واقعا فردی رعایــت نکند و از 
آب های جــاری و آب هــای چاه ها مصرف 
بیهوده بکنــد حتما برخــورد لازم صورت 

می گیرد و آب آن ها قطع می شود.



از وام 4میلیاردی تا بخشش اضافه خدمت

صفر تا صد مهارت آموزی سربازان

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه       اول آبان 14۰1    شماره 1173

اداره کل آموزش وپرورش شهر تهران اعلام کرد
وال مهرماه  ساعات آغاز به کار مدارس به ر

ادامه دارد
اداره کل آموزش وپرورش شــهر تهران اعلام کرد کــه پیرو تصمیمات 
اتخاذ شده جهت تســهیل ترافیک و کاهش پیک ترافیکی صبحگاهی 
از سوی استانداری تهران، طرح شناورســازی فعالیت ادارات و شروع 
شیفت صبح دوره های متوسطه از ســاعت ۷:۳۰ و دوره های ابتدایی از 

ساعت ۸:۳۰ صبح آغاز و بدون کسر ساعات درسی، ادامه می یابد.
 بر این اساس، ساعت کار مدارس ابتدایی از ساعت ۸:۳۰ صبح تا ساعت 
۱۲:۴۵ ظهر و ســاعت آموزش مدارس متوســطه ۷:۳۰ صبح آغاز و تا 
ساعت ۱۲:۳۰ است. ســاعت پایان کار مدارس خاص طبق روال قبل، 
بر اساس مصوبه و آیین نامه اجرایی مدارس است.گفتنی است؛ ساعت 
شروع به کار مدارس نوبت عصر تهران، بدون کسر ساعت آموزشی راس 

ساعت ۱۳ در مدارس ابتدایی و متوسطه خواهد بود.

انفجار مین در زندان اوین صحت ندارد
معاون امنیتی انتظامی وزارت کشور گفت: حادثه زندان اوین ربطی به 
اغتشاشات کشور نداشت.ســید مجید میراحمدی در حاشیه همایش 
ملی پدافند شــهری درباره وقایع زندان اوین اظهــار کرد: این که گفته 
شــد مین منفجر شــده صحت ندارد. اتفاقات زندان اویــن ارتباطی با 
اغتشاشات نداشــت. ســارقین، اراذل و اوباش تصور کردند با توجه به 
اتفاقات سطح شهر، نیروهای امنیتی و حراست زندان تمرکز خود را بر 
روی اغتشاشات گذاشتند بنابراین طراحی کردند تا از زندان فرار کنند.

وی با بیــان این که طراحی توســط خــود اراذل و اوباش انجام شــد، 
افزود: ارتباط غیرمســتقیم در واقــع بین اتفاق زندان اوین با شــرایط 
کشور داشــت و اراذل اوباش فکر کردند با توجه به شرایط کشور توجه 
نیروهای حفاظتی کمتر شــده و می توانند از این موضوع سوء استفاده 
کنند اما موضوع به خوبی مدیریت شــد. این اتفاقات در بند سیاسی یا 
دستگیرشــدگان اغتشاشات نبود کســی هم فرار نکرد و آمار کشته ها 
همان هشت نفر اســت.معاون امنیتی انتظامی وزارت  کشور در مورد 
آخرین وضعیت امنیتی کشــورمان بیان کرد: وضعیت استان ها خوب 
است و اغتشاشــات و ناآرامی های شــهری نداریم. در برخی استان ها 
تحرکات ایذایی رخ داده اما در بســیاری از استان ها همین موضوع هم 
وجود ندارد. در برخی دانشــگاه ها تجمعاتی وجود دارد که هر روز رو به 
کاهش است. از نظر ما اغتشاشات شــهری در مراحل پایانی خود است 
و فضای کشور آرام است هرچند که دشــمن دنبال این است که آتش 
را برافروختــه نگه دارد ولی الان مســاله خاصی نداریــم آنها برای روز 

چهارشنبه فراخوان داده بودند اما اتفاقی نیفتاد.

شهر

مهسا شــمس  ۶ ســال از اجــرای طرح 
مهارت آموزی ســربازان گذشــته اســت، 
حالا این طــرح بــه مرحلــه پرداخت وام 
۴ میلیــاردی، ایجاد کارگاه هــای همجوار 
و حتی بخشــودن اضافه خدمت ســربازان 

دارای مهارت رسیده است.
 نخســتین بار ۱۳ شــهریور ۱۳۹۶ بود که 
ســردار موســی کمالی رئیس وقت اداره 
سرمایه انسانی سرباز ســتاد کل نیروهای 
مســلح از راه اندازی قرارگاه مهارت آموزی 
به منظور تخصصی شدن سربازی خبر داد 
و اعلام کردند که ســربازانی که مهارت های 
تعییــن شــده را فرابگیرنــد می توانند از 
امتیازاتی نظیر کســر خدمت و استفاده از 

مرخصی استفاده کنند.
بر اســاس تصمیمات اخذ شده در خصوص 
رویکرد جدید خدمت ســربازی )با عنوان 
ســرباز ماهر( قرار شــد که در آن کارکنان 
وظیفه در طول خدمت با گذراندن آموزش 
مهارت آمــوزی حداقل یک مهــارت فنی 
را فراگرفته تا زمینه اشــتغال آن ها پس از 
پایان خدمت هموارتر شود. در سال جاری 
با تشــکیل قرارگاه مهارت آموزی کارکنان 
وظیفه در ستاد کل نیروهای مسلح، برنامه 
ریزی های لازم بــرای تحقق این مهم انجام 

شد.
همچنین در اجرای طرح مهــارت آموزی 
ســربازان وظیفه مقرر شــد برای کارکنان 
وظیفه ای که قبل از اعزام به خدمت وظیفه 
دارای یک تخصص فنی خــاص بوده اند و یا 
در مدت خدمت ســربازی بــا به کارگیری 
تخصصی در نیروهای مســلح عملًا مهارت 
لازم را در فعالیت مربوطه کســب کرده اند 
و در عین حال فاقــد گواهی نامه تخصصی 

هستند، گواهی نامه رسمی صادر شود.
حال بعد از گذشــت ۶ ســال از این طرح و 
آزمون و خطاهایی که در عملیاتی شــدنش 
انجام شده اســت به سراغ ســردار موسی 
کمالی دســتیار و مشــاور عالی قــرارگاه 
مرکزی مهــارت آموزی کارکنــان وظیفه 
ستاد کل نیروهای مســلح رفته ایم تا صفر 
تا صد عملیاتی شــدن طرحی که جز ایجاد 
اشتغال برای سربازان دغدغه دیگری ندارد 
را بررسی کنیم.ســردار کمالی در این باره 
به خبرنــگار مهر گفــت: وظایف قــرارگاه 
مرکزی مهــارت آموزی در دو حوزه اســت 
یکی همایــش و دیگری ایجاد تســهیلات 
لازم برای اشــتغال جوانان؛ کــه در حوزه 
اشتغال سال گذشــته )سال ۱۴۰۰( حدود 
۲ هزار میلیارد تســهیلات پیش بینی شده 
بود تا به سربازان وام بدهیم که تنها بخشی 
از آن محقق شد.وی افزود: امسال مبلغ وام 
حدود ۵ هزار میلیارد در نظر گرفته شــده 
است که ســود آن ۴ درصد است و ۱۸ بانک 
عامل اقدام به پرداخت این وام می کنند که 
البته سهم استان ها مشــخص شده و مبالغ 
بین استان های کشــور تقسیم شده است و 
هر اســتان می داند که چقدر برای پرداخت 
وام ســهمیه دارد و به کدام بانک باید آن را 

ارجاع دهند.
دســتیار و مشــاور عالی قــرارگاه مرکزی 
مهارت آموزی کارکنان وظیفه ســتاد کل 
نیروهای مســلح گفــت: بازپرداخت این 
وام ها ۷ ساله اســت و تفاوتی که با سال قبل 
دارد این اســت که در سال گذشته سربازان 
نمی دانســتند کجا باید ثبت نام ها را انجام 
دهند.وی ادامه داد: اما امســال پلیس +۱۰ 

برای ثبت درخواســت وام اشــتغال زایی 
پیش بینی شده است و ســربازان منقضی 
از خدمت ســال ۹۷ به بعد یعنی هرکســی 
که از اول فروردین ماه ســال ۹۷ از خدمت 
ترخیص شــده و گواهی مهارت دارد و دوره 
مهارتی را طی کرده است می تواند این وام را 

دریافت کند.
بــه گفتــه ســردار موســی کمالــی وام 
اشــتغال زایی سال ۱۴۰۱ نســبت به سال 
قبل تغییراتی دارد، بر اســاس این تغییرات 
اگر کســی قبل از خدمت یا حین خدمت یا 
بعد از خدمت هــم دوره های مهارت آموزی 
را طی کرده باشــد هم می تواند به سراغ این 

وام بیاید و آن را دریافت کند.
وی در پاسخ به ســوالی مبنی بر اینکه مبلغ 
وام برای هر ســرباز چه رقمی است، گفت: 
مبلغ آن ۳۵۰ میلیون برای ســربازانی که 
خود اشتغالی دارند و ۴ میلیارد تومان برای 
سربازانی که کارآفرین هستند و می توانند 
دو یا بیشــتر افراد را شــاغل کنند. تمامی 
سربازانی که دوره های مهارت آموزی را طی 
کرده اند می توانند ایــن وام را دریافت کنند 
و به صورت قرض الحســنه در مدت ۷ سال 

بازپرداخت کنند.
مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 
با اشاره به اینکه ســتاد کل نیروهای مسلح 
پرداخت وام را به مدیران هر اســتان واگذار 
کرده اســت، گفت: تمامی موارد به صورت 
استانی مورد بررسی قرار می گیرند تا بدانیم 
چقدر از برنامه ها و اهداف محقق شده است؛ 
برنامه ریزی شده است تا ۳۱ استان را مورد 
بازدید قــرار دهیــم و بر رونــد کار نظارت 

داشته باشیم.
کمالی از ایجــاد کارگاه های هــم جوار در 
اســتان هایی که کارگاه های کمتری برای 
برگزاری دوره های مهارت آموزی سربازان 
دارند خبــر داد و گفت: در نظــر داریم تا در 
مناطق محــروم مراکــز فنــی و حرفه ای 
همجوار پادگانی درســت کنیــم؛ یعنی با 
کمک سازمان فنی و حرفه ای در جوار مراکز 
نیروهای مســلح مراکزی از ســوی سپاه، 
ارتش و فراجا ایجاد شــود و ایــن کارگاه ها 
کار ســازمان فنی و حرفه ای را انجام دهند؛ 
البته تا کنون ۸ مرکز افتتاح شــده اســت و 
بنا داریم تا پایان ســال در تمام استان های 
کشــور این مراکز را ایجاد کنیم.وی درباره 
فایده ایجــاد این مراکز گفــت: اینها مراکز 

آموزشی هستند که با کمک نیروهای مسلح 
و ســازمان فنی و حرفه ای ایجاد می شوند و 
در استان ها و شــهرهایی که سازمان فنی و 
حرفه ای دارای مشکلاتی است و نمی تواند 
کلاس رایــگان ایجــاد کنــد نیروهــای 
مســلح آن کلاس ها را در جــوار پادگان ها 
ایجــاد می کنند تا بــه صورت رایــگان و با 
کمک مراکز فنــی و حرفه ای به ســربازان 

آموزش های لازم را انجام دهند.
به گفته مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت 
آموزی ستاد کل نیروهای مسلح این مراکز 
)مراکز همجوار( دقیقاً همان کار ســازمان 
فنی و حرفه ای را انجام می دهند و مدرک را 
صادر می کنند یعنی کار ثبت نام و آموزش و 
امتحان را انجام می دهند و در ادامه مدرک 

را صادر می کنند.
ســردار کمالی با بیــان اینکه ســتاد کل 
نیروهای مســلح موظف است کلاس های 
مهارت آمــوزی را به صورت رایــگان برای 
ســربازان برگزار کنــد، گفــت: برگزاری 
کلاس در کارگاه هــای همجــوار بــرای 
سربازان رایگان اســت، احتمال دارد تا در 
آینده اگر وضعیت آموزش ها و تناســبش با 
تعداد سربازان مناسب شود بخواهیم برای 
خانواده های سربازان و سایر افراد جامعه در 
این کلاس ها آموزش هــای رایگان مهارتی 

برگزار کنیم.
وی با اشــاره به مراکز نــوآوری و عملکرد 
این مراکز، گفت: بنا داریم تا ســربازانی که 
تحصیل کرده و نخبه هستند به جای آنکه به 
سربازی به صورت عرف بروند را در مراکزی 
که با کمک معاونت علمی و فناوری ریاست 
جمهوری ایجاد می شوند به خدمت بگیریم؛ 
در واقع بنــا داریــم مراکزی را بــا تمامی 
تجهیزات و امکانات ایجاد کنیم تا سربازان 
نخبــه بتوانند ایده ها، نظــرات و طرح های 
خود را در آنجا مطالعــه و آزمایش کنند تا 

تبدیل به محصول و سود آوری شود.
مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 
با بیان اینکه اعلام شده است تا هر سربازی 
که مهارت دارد آن را در سامانه مربوطه ثبت 
کند، گفت: سربازان می توانند مهارت های 
خود را ثبت کنند تا از مشــوق هایی که در 
نظر گرفته ایم اســتفاده کنند. بســیاری از 
ســربازان مهارت های اختصاصــی مانند 
نجــاری، تعمیــرات، منبــت کاری و گچ 
کاری دارند و اگر این ســرباز مدرک داشته 

باشد وقتی در سامانه ســرباز ماهر ثبت نام 
کند می تواند بــا گواهی و مدرک رســمی 
ســازمان فنی و حرفه ای خود از مشوق های 
تعیین شده استفاده کند.کمالی در تشریح 
مشــوق های در نظــر گرفته شــده برای 
ســربازانی که مهارت های خود را در سامانه 
ثبت کنند، گفت: این مشوق ها مثل انتخاب 
شهر محل خدمت یا سازمان محل خدمت 
اســت، همچنین ایــن ســربازان می تواند 
انتخاب کنند در اولویت امریه قرار بگیرند یا 
اینکه اضافه خدمت آنها هر چند سال باشد 

بخشیده شود.
وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر اینکه آیا 
مهارت هــای افــرادی کــه در کار و دانش 
و فنــی حرفــه ای تحصیــل می کنند، هم 
هســتند قبول اســت، گفت: تمام جوانان 
دارای دیپلــم هنرســتان ها و مراکز فنی و 
حرفه ای می توانند در سامانه ثبت نام کنند، 
همچنین حســن دیگر آن این اســت که 
ممکن است افرادی دارای مهارت باشند اما 
مدرک نداشته باشند که در این صورت نیز 
وقتی این موضوع در سامانه ثبت می شود از 
افراد آزمون ادواری گرفته می شود و مهارت 
آنها مورد آزمون قــرار می گیرد و در صورت 
قبول شــدن در این آزمون فــرد می تواند 

مدرک دریافت کنند.
مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 
با بیان اینکه افراد می توانند از ۱۵ سالگی تا 
یک ماه قبل از اعزام در ســامانه سرباز ماهر 
ثبت نــام کنند، گفت: البتــه در حال انجام 
فعالیت هایی هســتیم تا فــرد بتواند بعد از 
اعزام نیز ثبت نامش را انجام دهد و در همین 
زمینه باید بگویم که از اســفندماه این بستر 
فراهم می شــود که فرد تحت هر شرایطی 

بتواند ثبت نام خود را انجام دهد.
کمالی با اشــاره بــه اینکه یکــی دیگر از 
حسن های ثبت نام در ســامانه سرباز ماهر 
این است که ممکن اســت فردی ادعا کند 
دارای مهارت اســت اما در حد آزمون دادن 
مهارت را کامل بلد نیســت؛ گفت: در حال 
حاضر حدود ۱۴ هــزار محیط واقعی کار در 
پرتابل سازمان فنی و حرفه ای ثبت کرده ایم 
که این محیط ها به صورت استاد-شاگردی 
است یعنی ســرباز با توجه به ســابقه خود 
مشغول به خدمت می شــود و حدود شش 
ماه با یک اســتاد کار می کند و پس از آن به 
آزمون معرفی می شــود و می تواند گواهی 

خود را دریافت کند.
وی ادامه داد: برخی دیگر از افراد هســتند 
که مهارت و تجربــه کار ندارند؛ این افراد در 
کلاس ها و مجتمع های آموزشــی تفکیک 
می شــوند که یا در داخل نیروهای مســلح 
یا از ســازمان فنی و حرفه ای، وزارت جهاد 
کشاورزی و وزارت ورزش و جوانان برای فرا 
دادن مهارت این افراد کمک گرفته می شود. 
این افراد در این محل هــا دوره های مهارت 

آموزی و حین خدمت می بیند.
مشاور عالی قرارگاه مرکزی مهارت آموزی 
با بیان اینکه امسال سال پوشش ملی است 
و بنا داریم همه سربازان آموزش های لازم را 
ببینند مگر ســربازان تحصیل کرده که در 
تخصص خود به کارگیری شــده اند، گفت: 
قرار شــده اســت از این به بعد به سربازانی 
که وارد نیروهای مســلح می شــوند رزومه 
کاری بدهیم و آنها دارای گواهی کار شــوند 
که وقتی از سربازی خارج و وارد جامعه شد 
دارایی ســابقه کار باشــد، بر همین اساس 
در پایــان خدمت گواهی مهارتــی و کار به 
ســربازان داده می شــود کــه در آن گفته 

می شود سربازان دارای سابقه کار هستند.
کمالی در پاســخ به این ســوال که آیا این 
گواهی مورد پذیرش اســت یــا خیر گفت: 
در بسیاری از محیط های کار این گواهی ها 
مورد قبــول اســت البته باید رســانه های 
گروهی کمک کنند تا این موضوع جا بیفتد 
و جامعه بپذیرد فردی که به ســربازی رفته 

کار تخصصی انجام داده است.

پای کار مهارت آموزی سربازان 
و اشتغال آنها بیایید

بر اســاس ماده یک قانــون وظیفه عمومی 
برای دفــاع از اســتقلال و تمامیت ارضی، 
اتباع ذکور دولت جمهوری اســلامی ایران 
مکلف به انجــام خدمت وظیفــه عمومی 
برابــر مقررات ایــن قانون هســتند و هیچ 
فرد مشــمول خدمت وظیفه عمومی را جز 
در موارد مطرحه در ایــن قانون نمی توان از 
خدمت معاف کرد. بر اســاس مــاده دو این 
قانون، هر فــرد ذکور ایرانــی در ماهی که 
طی آن ماه به سن ۱۸ ســال تمام می رسد 
مشــمول مقررات خدمت وظیفه عمومی 

است.
حال که برای خوشایند ســازی سربازی و 
بر اســاس تصمیمات اخذ شده در خصوص 
رویکرد جدید خدمت ســربازی )با عنوان 
ســرباز ماهر( قرار شــده اســت که در آن 
کارکنان وظیفه در طول خدمت با گذراندن 
آموزش مهارت آموزی حداقل یک مهارت 
فنی را فراگرفته تا زمینه اشتغال آن ها پس 
از پایان خدمت هموارتر شود انتظار می رود 
تا دولت و سایر دستگاه ها پای کار »مهارت 
آموزی« بیایند تا هم میل به رفتن سربازی 
در بین جوانان بیشتر شود و هم اشتغال آنها 

تضمین شود.
البته امید بــود که در بودجه ســال ۱۴۰۱ 
برای حقــوق و مزایــای ســربازان بودجه 
اختصاصی تعیین می شــد تــا در مواقعی 
که برخی از افراد کلیدواژه های »ســربازی 
اجباری« و »ســربازی اختیــاری« را ترند 
می کنند، دولت با خوشایند سازی سربازی 
که هم مربوط به اضافه شدن حقوق سربازان 
و هم مربوط به امر مهارت آموزی و تخصصی 
شدن سربازی اســت، جوانان را ترغیب به 

سربازی کند.

ح استاد محوری از زبان وزیر علوم وط اجرای طر شر
خریدار  وزیر علــوم، تحقیقات و فناوری 
گفت: بــه منظــور جلوگیــری از برخورد 
ســلیقه ای در طــرح اســتادمحوری برای 
استعدادهای درخشان، شــروطی در نظر 
گرفته ایم از جمله اینکــه بر مبنای تصمیم 
اتخاذ شده، دانشجویان نباید نسبت سببی 
و نســبی با عضو هیئت علمی انتخابی شان 
داشته باشند.دکتر محمدعلی زلفی گل در 
حاشــیه هفتاد و هشــتمین جلسه شورای 
هدایت اســتعدادهای درخشــان که صبح 
امروز برگزار شــد، در جمــع خبرنگاران از 
اجــرای پایلوت طرح اســتادمحوری برای 

استعدادهای درخشان خبرداد.
وزیرعلــوم دولــت ســیزدهم در توضیح 
طرح اســتادمحوری گفت: با اجرای طرح 
استادمحور، دانشجویان برتر برای انتخاب 
اســتاد دوره دکتری از اولویت حق انتخاب 
برخــوردار می شــوند. ممکن اســت یک 
داوطلب رتبه یک کنکور علاقه داشته باشد 
درس خود را به طــور مثال، با یک اســتاد 
رشــته ریاضی که در دانشــگاه سیستان و 
بلوچستان برجسته است؛ بگذراند اما نسبت 
به اینکه گروه به او چنین اجازه ای می دهد، 
اطمینان خاطر ندارد. لذا درنظر داریم، تمام 
اعضای هیئت علمی در سازمان سنجش کد 
اختصاصی داشته باشند و افراد برتر کنکور 
بتوانند اســتاد مورد علاقه خود را انتخاب 

کنند. اگر طرح اســتادمحوری اجرا شــود، 
عدالت آموزشی هم برقرار می شود. همچین 
اســاتید تراز برای اینکه صاحب دانشجوی 
ممتاز شوند، دیگر نیازی نیست به پایتخت 
مهاجرت کنند.وی تاکید کرد: همچنین اگر 
اساتید دانشگاه ها طرح هایی داشته باشند 
که آن طرح ها برمبنای نیازهای جامعه باشد 
و این نیازها در ســامانه نظام ایده ها و نیازها 
)نان( ثبــت شده باشــد، می توانند معادل 
ظرفیت دانشگاه خود برای مقاطع دکتری 
و کارشناسی ارشد دانشجوی استعدادهای 
درخشــان را جذب کنند.وی با بیان اینکه 
استعدادهای درخشان در آزمون سراسری 
می توانند از قوانین کنونی اســتفاده کنند، 
تصریح کرد: سرباز نخبه ها که از سوی بنیاد 
نخبگان برای گذرانــدن پایان نامه معرفی 
می شوند، می توانند از قوانین فعلی استفاده 
کنند، بنیاد نخبگان هم از این افراد حمایت 

می کند.
وزیر علوم در ادامه در خصوص سایر شرایط 
اجرای طرح استاد محوری گفت: مصوبات 
امروز جلسه شورای استعدادهای درخشان 
در راستای فرمایش مقام معظم رهبری بود 
که فرمودند تصمیم هــا و معیارهای علمی 
صرفا مقاله محوری نباشــد، بنابراین ما نیز 
بر اســاس مصوبات این جلســه به استادان 
دانشگاه با توجه به مرتبه علمی اجازه دادیم 

که دانشــجوی استعداد درخشــان را خود 
استاد بپذیرد، به این شــرط که طرح استاد 

در راستای حل نیازهای جامعه باشد.
وی در پاســخ بــه پرســش ایســنا درباره 
دانشــگاه های پایلــوت اجــرای طــرح 
اســتادمحوری گفــت: ایــن طــرح برای 
تمــام  در  درخشــان  اســتعدادهای 
دانشگاه های کشــور اجرا می شــود. تمام 
اعضــای هئیت علمــی کــه بــه جــذب 
اســتعدادهای درخشــان تمایل دارنــد، 

می توانند در این طرح مشارکت کنند.
دکتــر زلفــی گل بــا بیــان اینکه شــیوه 
قبلی یعنــی حضــور در فراخــوان جذب 
برای اســتعدادهای درخشــان هــم اجرا 
می شود، تصریح کرد: اســاتید برای جذب 
اســتعدادهای درخشــان، محــور قــرار 
می گیرند. شــرط اجرای استادمحوری این 
اســت، دانشــجویانی که در مقطع دکتری 
یــا کارشناسی ارشــد در این طــرح جذب 
می شــوند، رســاله یــا پایان نامه خــود را 
برمبنــای نیازهای جامعه ارائــه دهند. اگر 
طرح در ســامانه ایده ها و نیازهــا نان ثبت 
نشده باشــد اما استاد دانشــگاه این نیاز را 
تشــخیص دهد و طرح مدنظر در شــورای 
پژوهشی دانشــگاه تصویب شود، آن طرح 

می تواند در سامانه نان ثبت  شود. 
وزیر علوم گفت: در این شــرایط، یک استاد 

دانشــگاه می توانــد طرح های خــود را در 
ســامانه نیازها ثبت کند و براســاس تعداد 
طرح هــای ثبت شــده خود، دانشــجوی 
کارشناسی ارشد یا دکتری جذب کند. این 
ســهمیه مازاد است و جزو ســهمیه کنکور 
به حســاب نمی آید. هر عضو هیئت علمی 

می تواند در این فرآیند دانشجو جذب کند. 
دکتــر زلفی گل بــا بیــان اینکــه موضوع 
حق التدریــس هــم بــرای ایــن فراینــد 
درنظر گرفته شــده، تصریح کــرد: موضوع 
حق التدریس در این طرح با شــرایط عادی 
متفاوت است و مازاد بر آن است. این تصمیم، 
براســاس فرموده رهبری اســت؛ ایشــان 

فرموده اند که پژوهش ها براساس نیاز جامعه 
باشــد. وزیر علوم در پایان درباره ایجاد دفتر 
تعامل نیروهای مســلح در دانشگاه ها گفت: 
این موضوع جدیدی نیســت و این دفاتر در 
گذشته هم وجود داشته اســت. تصمیم بر 
این است، یک کارشناس اداری که استخدام 
ســتاد کل نیروهای مسلح است در دانشگاه 
حضور یابــد و تقاضــای ســرباز نخبگان، 
امریه های پســادکتری و کســری خدمت 
ســربازی همچنین قراردادهای استادان با 
صنایع دفاعی را پیگیری و تسهیل می کند. 
این موضوع بــه منظور جلوگیــری از هدر 

رفتن وقت دانشجویان است.

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اردبیل

شماره:3/01/628

آگهی نوبتی سه ماهه اول 1401
بدین وســیله راجع به ثبت عمومی املاک واقع در بخش 
های یک و سه منطقه یک اردبیل طبق ماده 12 قانون ثبت 
و ماده 53و 59 آیین نامه قانون ثبت از اول تیر ماه لغایت 
آخر شــهریور ماه سال 1401 درخواست ثبت بعمل آمده 

است بشرح ذیل اعلام می گردد:
بخش یک

825 اصلــی بنام ســتاد اجرایی فرمان امام ره اســتان 
اردبیل به نمایندگی آقای امین روغنی به مقدار 30 شعیر 
و 5 خردل و 9 فلس مشــاع از 96 شــعیر شــش دانگ 
یک بــاب دکان پلاک ثبتی 825 اصلی واقع در بخش یک 
اردبیل به آدرس اردبیل راسته بازار 7593 اصلی بنام 
شهرداری اردبیل با نمایندگی سید جعفر جعفری نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین شارع متروکه به مساحت 4/08 
متر مربع جهت الحاق و ادغــام به پلاک های ثبتی 607و 
608 اصلــی واقع در بخش یــک اردبیل آدرس اردبیل 
پیرزرگر جنب مســجد 4054 اصلی بنام تعداد ی وارث 
مرحــوم قلنج ملکی نظیف به شــرح دادنامه صادره داور 
علی ایرج اشــرف مکرم فرحروز همگی به نام خانوادگی 
ملکی نظیف اردبیل نســبت به مدار هفت نهم نیم دانگ 
مشاع از ششــدانگ یک باب خانه به پلاک 4054 اصلی 
واقع در بخش یک اردبیل آدر س اردبیل کوچه عارف به 
کلیه مالکین پلاکهای مزبور ســایر اشخاص ابلاغ می گردد 
هرکس نســبت به پلاکهای مزبور ادعا و اعترافی داشته 
باشد اعتراض خود را از تاریخ انتشار اولین نوبت آگهی تا 
نود روز دیگر مستقیما به اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
یک شهرســتان اردبیل تسلیم نمایند در غیر این صورت 
وفق مقررات اسناد مالکیت به نام متقاضیان ثبت و صادر 

خواهد شد ./
تاریخ انتشار نوبت اول :یک شنبه 1401/08/01
تاریخ انتشار نوبت دوم :سه شنبه 1401/09/01

رضا احمدیان
رییس ثبت اسناد و املاک منطقه یک شهرستان اردبیل

رونوشت :شهرداری اردبیل جهت اطلاع و الصاق در معابر 
عمومی

اداره کل راه و شهرسازی استان اردبیل جهت اطلاع
اداره کل اوقاف و امور خیریه استان اردبیل جهت اطلاع

آگهی مفقودی
پــلاک وانت پیــکان تیپ 1600مــدل 1384رنگ ســفید روغنی به شــماره موتور 
11284057454وشاســی 12132523وشهربانی ایران 54_783ق، 85به نام امیر 

حسین دشتی خویدکی مفقود گردیده واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد



سومین مجمع مشــورتی روسای  ســاری- امیری فر
کمیســیون های شهرســازی و معماری مراکز استان های 
کشور با محوریت »گردشــگری شهر و صیانت و بهره مندی 
پایدار از میراث تاریخی و طبیعی« ۲۸ و ۲۹ مهرماه به میزبانی 
کمیسیون شهرســازی و معماری شــورای اسلامی شهر و 

شهرداری ساری برگزار شد.
سومین اجلاس کلان شــهرها و مراکز استان ها با محوریت 
»گردشــگری شــهر و صیانت و بهره مندی پایدار از میراث 
تاریخی و طبیعی« ۲۸ و ۲۹ مهرماه به میزبانی کمســیون 
شهرسازی و معماری شــورای اسلامی شــهر و شهرداری 
ساری با حضور حجت الاسلام امرودی مشاور امور فرهنگی 
وزیر امــور خارجه، احمد تجری مدیرکل ســرمایه گذاری، 
زیرساخت و مناطق نمونه گردشگری وزارت میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری، مهدی عباسی رئیس کمیسیون 
معماری و شهرسازی شورای اســلامی شهر تهران و رئیس 
مجمع، شهرام ایرجی، سید حســین یوسفی، سید حسن 
احمدی، سید افشین راسخ، سید رحمان میر شجاعی و علی 
عاشقان اعضای شورای اسلامی شهر و جواد طالبی شهردار 

ساری در مجتمع رفاهی بهزیستی مازندران برگزار شد.
حجت الاسلام والمسلمین میثم امرودی مشاور امور فرهنگی 
وزیر امور خارجه در این اجلاســیه با بیان اینکه گردشگری 
محوری مهم در دیپلماسی عمومی است، گفت: جایگاه و نقش 
صنعت گردشگری در جهان امروز به عنوان یکی از راهکارهای 
ارتقای تأثیرگذاری فرهنگی، توان افزایی و توسعه اقتصادی 
مطرح است.وی افزود: اگر مسئولان استانی بتوانند از مسئله 
گردشگری استفاده درست کنند درآمد آن استان را از همه 

مقوله ها بی نیاز می کنند.
مشاور امور فرهنگی وزیر امور خارجه، به ظرفیت های صنعت 
گردشگری در استان مازندران به ویژه مرکز استان اشاره کرد و 
گفت: از همین بستر می توان برای توسعه صنعت گردشگری و 

دستیابی به عواید فرهنگی و اقتصادی آن بهترین بهره گرفت.

حجت الاسلام امرودی امنیت را مهم  ترین مؤلفه گردشگری 
برشمرد و افزود: امنیت ذهنی نیز از خود امنیت مهم تر است؛ 
صنعت توریسم زمانی موفق عمل می کند که امنیت ذهنی نیز 

وجود داشته باشد.
وی، امنیت اخلاقی، امنیت ســلامت و امنیت اقتصادی را از 
دیگر شاخصه های مهم صنعت گردشگری برشمرد و ادامه داد: 
شهری که مستعد گردشگری است باید همه امکانات برای 

گردشگر را فراهم کند.
احمد تجری مدیرکل ســرمایه گذاری، زیرساخت و مناطق 
نمونه گردشــگری وزارت میــراث در ادامه این اجلاســیه، 
صنایع دستی را ملی ترین تولید عنوان کرد که باید موردتوجه 

ویژه قرار گیرد.
وی، حفظ و بهره برداری درســت از میراث و حفظ و توسعه 
صنایع دستی را دو بال توسعه گردشگری عنوان کرد و گفت: 
گردشگری یک صنعت فرا بخشی است که توسعه آن نیازمند 

همکاری تمامی دستگاه ها است.
مدیرکل ســرمایه گذاری، زیرســاخت و مناطــق نمونه 

گردشگری وزارت میراث، نقش شورا و شهرداری را در توسعه 
صنعت گردشگری مهم دانست و گفت: با تشکیل کارگروه 
مشترک بین میراث و کمیسیون های شهرسازی و معماری 

شوراهای اسلامی می توان به این مهم دست یافت.
سید حسین یوسفی نائب رئیس شورای اسلامی شهر ساری 
گفت: بسیار خرسندیم که در پایتخت بهار نارنج، شهر تاریخی 
و زیبای ســاری دیار علامه ابن شهرآشــوب ساروی افتخار 

میزبانی این اجلاسیه را داریم.
وی افزود: ساری یکی از قدیمی ترین شهرهای ایران و موطن 
علما، فضلا، شهدای گرانقدر، هنرمندان و ورزشکاران است 
که از روزگاران کهن، به لحاظ اجتماعی، اقتصادی، سیاسی 
و اداری در مازندران مرکزیت داشــته و در تحولات این دیار 

همیشه  بهار، منشأ اثر بوده است.
نائب رئیس شورای اسلامی شهر ساری به ظرفیت های مرکز استان 
در حوزه های تاریخی، فرهنگی، اجتماعی، گردشگری، طبیعی و 
نیروی انسانی اشاره کرد و گفت: به دلیل دارا بودن این شاخصه ها؛ 
ساری عنوان پایتخت گردشگری کشــورهای عضو سازمان 

همکاری اقتصادی )اکو ۲۰۲۲( به خود اختصاص داده است.
عضو شــورای اسلامی شهر ســاری به بیانات مقام معظم 
رهبری درباره شورای اسلامی شــهر اشاره کرد و گفت: به 
فرموده ایشان اصل ایجاد شوراهای اسلامی شهر و روستا 
در قانون اساســی نشــان  دهنده اهتمام نظام جمهوری 
اســلامی ایران به مجموعه متنوع فکرها، مشــورت ها و 
دیدگاه ها در اداره امور کشــور اســت و این موضوع، نقطه 

مقابل نظام های ارتجاعی و استبدادی است.
سید رحمان میر شــجاعی دیگر عضو شورای اسلامی شهر 
ساری در این اجلاسیه به ظرفیت های مختلف گردشگری 
در مرکز استان اشاره کرد و مسجد جامع، خانه کلبادی، خانه 
وزیری، پناهگاه حیات وحش، باداب سورت و برج های تاریخی 
گنبد و رسِکِت را از جمله ظرفیت های گردشگری و تاریخی 

این شهر معرفی کرد.
وی افزود: شــهر ســاری در مرکز مازندران با برخورداری از 
رودخانه تجن و ۱۲۶۰ هکتار منابــع طبیعی در قالب پارک 
جنگلی شهید نوبخت دارای مزیت های طبیعی است که در 
صورت استفاده بهینه از آن می توان به توسعه شهری و ارتقای 

صنعت گردشگری و کارآفرینی دست پیدا کرد.
جواد طالبی شــهردار ســاری نیز در ادامه این اجلاسیه 
به قدمت دیرینه شهر ســاری و برخورداری از  بافت های 
تاریخی و قدیمی اشــاره کرد و یادآور شد: اعضای شورای 
اسلامی شهر ساری و مجموعه مدیریت شهری به منظور 
حفظ آثار باســتانی، توجه به بافت کهن شهر و توسعه 
رونق گردشــگری شهری اقدام به تأســیس و راه اندازی 
شــهرداری بافت کهن و تاریخی شــهر باهدف مرمت و 

احیاء حفظ میراث باستانی شهر نموده اند.
وی، از طراحی خیابان ایده آل در مرکز استان خبر داد و افزود: 
این خیابان با در نظر گرفتن معیارهای شــهر الکترونیک و 
بهره مندی از فنّاوری روز از میدان ساعت تا میدان هلال احمر 

ساری راه اندازی شد.

بوشهر - رضا حیدری معاون دریایی اداره کل بنادر و 
دریانوردی استان بوشــهر گفت: عملیات نصب ۵۵ فروند 
بویه پلی اتیلن تولید شده متخصصان داخلی در آب های این 
استان آغاز شد.  محمد قاسمی در تشریح این خبر بیان کرد 

که این بویه  ها که از سوی متخصصان داخلی و با مزیت های 
قابل توجه نسبت به بویه های فلزی ساخته شده عملیات 
نصب آن ها از کانال دسترسی بندر بوشهر آغاز شده است.

وی بیان کرد: هزینه تامین هر یک از این بویه ها ۱۷۰ میلیون 

تومان اســت که این عدد ۲۰ درصد نمونه مشابه خارجی 
است.قاســمی ادامه داد: تهیه بویه ها از جنسن پلی اتیلن 
عاملی مهم برای افزایش طول عمر آن ها بوده و هزینه تعمیر 
و نگهداری آن ها نیز در مقایسه با نمونه فلزی و خارجی بسیار 

پایین تر است. او می گوید: نصب این بویه ها با هدف افزایش 
ضریب ایمنی کانال های دسترسی بنادر استان بوشهر است 
که عملیات نصب آن ها به ترتیب اولویت در بنادر اســتان 

بوشهر انجام خواهد شد.

شهرکرد – فاطمه رجبی مدیرکل غله و خدمات 
بازرگانی اســتان چهارمحال و بختیاری گفت: طبق 
قانــون اداره غله و خدمــات بازرگانــی متولی حفظ 
موجودی و توزیع چهار محصول اســتراتژیک گندم، 
برنج، شکر و روغن است و در حال حاضر هیچ مشکلی 

در راستای تامین کالاهای اساسی را ندارد .
نعمت الله تقی زاده با اشــاره به اینکه مشکلی در ذخایر 
استراتژیک اســتان وجود ندارد گفت : موجودی گندم 
در استان نسبت به سال گذشته ۲۵درصد افزایش داشته 
است بر همین اســاس خرید تضمینی گندم در استان 
چهارمحال و بختیاری نسبت به سال گذشته حدود ۴۷ 

درصد افزایش را نشان می دهد.
وی افزود : از آنجایی که گندم یک محصول استراتژیک 
می باشد در سال های گذشــته چالش هایی در تولید و 
خرید تضمینی این محصول با توجه به واردات بی رویه 
در کشــور وجود داشــت و کشــاورزان از فروش گندم 
تولیدی خود باتوجه به پایین بودن قیمت تضمینی این 
محصول به دولت استقبال نمی کردند اما امسال با یک 

جهش حدود دو برابری روبرو شده ایم.
مدیر کل غله آســتان تصریح نمود که خرید تضمینی 
گندم در دو مرحله در ســال جاری انجــام گرفت در 
مرحله اول در اردیبهشــت ماه ســال جاری مجموعا 

۳ هــزار و ۴۰۰ تن گندم به صــورت تضمینی مربوط 
به سال گذشته از کشــاورزان خریداری گردید و در 
مرحله دوم از ابتدای تیرماه نیز حدود ۲۲ هزار و ۴۰۰ 
تن گندم خریداری شــد که در کل از ســال گذشته 
مجموعا ۱۷ هزار و ۸۰۰ تن گندم خریداری شــد که در 
سال جاری شاهد افزایش در این خصوص هستیم.و در 
نهایت جمعا در ســال جاری ۲۵ هزار و ۸۰۰ تن گندم از 
کشاورزان خریداری شــد در صورتیکه که سال گذشته 
مقدار خرید تضمینی گندم ۱۷ هــزار و ۶۰۰ تن بود که 
بر اساس این آمار معادل ۴۷ درصد افزایش خرید گندم 

نسبت به سال گذشته است.

بوشهر

چهارمحال و بختیاری

عملیات نصب ۵۵ بویه پلی اتیلن در آب  های استان بوشهر آغاز شد

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان اعلام کرد؛
افزایش ۲۵ درصدی موجودی گندم چهارمحال و بختیاری نسبت به سال گذشته

اصفهان-مریم مومنی در همایش روز جهانی غذا که 
به همت اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد، ضمن تاکید بر 
ضرورت حرکت تشکلی منسجم در حوزه صنایع غذایی 
و زیرشاخه های این صنعت در استان، عنوان شد صنایع 

غذایی کشور نیازمند حمایت عملی مسئولین است.
 همایش روز جهانی غذا؛ صنایــع غذایی و فرصت های 
توســعه پایدار در اتاق بازرگانی اصفهان برگزار شد. در 
این همایش مسعود گلشــیرازی رئیس اتاق بازرگانی 
اصفهان ضمن تقدیر از اقدامــات انجمن صنایع غذایی 
استان اصفهان در راســتای نقش آفرینی بهتر و فزونتر 
در اقتصاد ملی گفت: اقدامات مطلوب تشکلی منجر به 
بهبود شاخص محیط کسب و کار، شبکه سازی فعالان 
اقتصادی دریک رســته و حضــور پرقدرت تر در عرصه 
بین المللی خواهد شد. وی در ادامه بر ضرورت دقت نظر 
در ارتباط میان اعضای یک صنف همچنین خوشه سازی 
و توانمندســازی اعضا تاکید کرد و افزود: اتاق بازرگانی 
اصفهان در دوره نهم فعالیت خود، خوشه ســازی میان 
اعضا و توانمندسازی را در اولویت امور خود قرار داده و بر 
این اساس شتاب دهنده ها و سرای نوآوری اتاق بازرگانی 
اصفهان به منظور ایجــاد جریان دانــش در واحدهای 
صنعتی شکل گرفت که لازم اســت اعضا از این فرصت 
بهره برداری نمایند.دبیر شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی استان همچنین گفت: صنایع غذایی استان 
اصفهان نیازمند یک حرکت تشکلی منسجم به صورت 
تخصصی در حوزه صنایع غذایی و هم در زیرشاخه های 
مربوطه می باشــد و پارلمان بخش خصوصی اصفهان 
در تحقق این مهم یاری رســان این صنعت خواهد بود. 
گلشــیرازی با بیان اینکه بازار اوراســیا، روسیه و جنگ 
اوکراین فرصتی اســتثنایی برای صنایع کشور به ویژه 
صنایع غذایی می باشد افزود: نباید به راحتی از این بازارها 

چشم پوشــی کرد. توجه ویژه به تعاملات درون و برون 
مرزی، صنایع غذایی با ارزش افزوده بالاتر و به کارگیری 
مباحث دانش بنیان در صنایع از موارد دیگری بود که از 
سوی رئیس پارلمان بخش خصوصی اصفهان مورد تاکید 
قرار گرفت. گلشیرازی با تاکید بر اینکه صنایع سنتی در 
بازار رقابتی امروز توفیق چندانی نخواهند داشت گفت: 
جریان علم در واحدهای صنعتی امروز یک ضرورت است.

در ادامه دبیر کل کانون انجمن های صنایــع غذایی ایران 
با بیان اینکه ســالانه ۱۵۰ میلیون تن محصولات غذایی و 
کشاورزی در کشور تولید می شود افزود: علی رغم دستیابی 
به بســتری مطلوب در حــوزه تولید و تامیــن مواداولیه 
محصولات غذایی و کشــاورزی در دهه های گذشته و بازار 
مصرف ۴۰۰ میلیونی صنایع غذایی کشور، در بازار کشورهای 
همسایه و برند حلال وضعیت مطلوبی وجود ندارد. رشید 
عزیزپور بخشنامه های متناقض، خلق الساعه، دستوری 
و لحظه ای دولتی را مانع فعالیــت واحدهای تولیدی این 
حوزه دانست و خواستار تجدیدنظر در این روند شد.  وی 
همچنین بر ضرورت تدوین سند یکپارچه صنعت غذا تاکید 

کرد و افزود: تدوین این سند نیازمند یک قانون است. 

اهواز – محمد مجدم شــرکت آبان بسپار توسعه از 
شرکت های زیرمجموعه توسعه نیشکر در همایش ملی 
استاندارد به عنوان واحد تولیدی نمونه کشوری در حوزه 

استاندارد معرفی شد.
در این همایش که با حضور معاون اول رییس جمهور، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، رییس سازمان ملی استاندارد 
ایران و سرپرست معاونت علمی و فناوری رئیس جمهوری 
ایران برگزار شــد، با اهــدای تندیس و لــوح تقدیر، از 
تلاش های مدیرعامل شــرکت توسعه نیشکر و صنایع 
جانبی و مدیران شرکت آبان بسپار در کسب رتبه برتر در 

حوزه استاندارد، قدردانی شد.
بر اســاس این گزارش، برای سومین سال است که واحد 
کنترل کیفیت آبان بسپار توسعه بر اساس ارزیابی عملکرد 
کیفی کلیه صنایع و واحدهای تولیدی فعال در ســطح 
کشــور به عنوان واحد کنترل کیفیت نمونه شــناخته 

می شود.
اخیراً نیز واحد کنترل کیفیت این شرکت در بخش استانی 
خوش درخشیده و در رکوردی کم نظیر، برای پنجمین 
سال پیاپی توانســته عنوان واحد کنترل کیفیت نمونه 

استان خوزستان را از آنِ خود کند.
در حاشیه این همایش، مدیرعامل شرکت توسعه نیشکر 
و صنایع جانبی از استاندارد بالای محصولات نیشکری 
خبر داد و تاکید کــرد، محصولات تولیدی این صنعت با 
بالاترین کیفیت و رعایت استانداردهای معتبر جهانی 

تولید می شود.
به گفته دکتر عبدعلی ناصری، تولیدات بتنی و محصولات 
متنوع پلیمری آبان بسپار توسعه، شکرهای طعم دار، شکر 
دارویی، شکر قهوه ای، ام.دی.اف، الکل طبی، خمیرمایه 
و…. در ردیف محصولات باکیفیت و برخوردار از استاندارد 

جهانی قرار دارند.

وی در ادامه با بیان اینکه آبان بسپار توسعه شرکتی فعال 
بر پایه تخصص و دانش اســت، از مدیران این شرکت در 

کسب عنوان واحد نمونه کشوری قدردانی کرد.
این شرکت اولین و بزرگترین تولیدکننده لوله پلی اتیلن 
سنگین کاروگیت دار و کرتیوپ دار دوجداره و لوله تک 
جداره و همچنین اولین دریافت کننده نشان استاندارد 

ملی در سطح کشور است.
در این همایش، معاون اول رییس جمهور بر بروزرسانی 
استانداردهای سازمان ملی استاندارد تاکید کرد و بیان 
داشت، رویکرد دولت ســیزدهم استانداردسازی، روان 
سازی و بهسازی خدمات و تولیدات است که سازمان ملی 

استاندارد نقشی مهم و اساسی در این زمینه دارد.
دکتر محمد مخبر دزفولی با بیــان اینکه دولت مردمی 
حساسیت و انتظار ویژه ای از نحوه عملکرد سازمان های 
ملی اســتاندارد و ملی بهره وری دارد، گفت: عدم رعایت 
برخی استانداردها در تولیدات داخلی به نارضایتی مردم 
از این محصولات منجر شده است و در عین حال برخی 
انحصارات و تساهل و تسامح ها با برخی تولیدکنندگان 

داخلی به این وضعیت دامن زده است.

اصفهان خوزستان
در همایش روز جهانی غذا تاکید شد؛

صنایع غذایی کشور نیازمند حمایت عملی مسئولین است
برای سومین سال در همایش ملی استاندارد؛

واحد کنترل کیفیت »آبان بسپار توسعه« نمونه کشوری شد

 به میزبانی ساری؛

وسای کمیسیون های شهرسازی و معماری  سومین مجمع مشورتی ر
شورای شهر برگزار شد

از ابتدای امسال تاکنون صورت گرفت؛
توزیع  هزار و ۵۰۰ لیتر نفت سفید 

 بین عشایر لرستان

خرم آباد-طولابی مدیرکل امور عشایری لرستان گفت: یک هزار و 
۵۰۰ لیتر نفت سفید از ابتدای امســال تاکنون باهدف جلوگیری از قطع 

درختان و حفظ جنگل ها بین جامعه عشایر استان توزیع شده است.
هوشنگ نورمحمدی مدیرکل امور عشــایری لرستان  در دیدار با رییس 
خبرگزاری جمهوری اســلامی مرکز لرســتان اظهار کرد: در راســتای 
جلوگیری از قطع درختان و حفظ جنگل ها، احــداث جایگاه های نفت 
و گاز برای مناطق عشایری در دستور کار اســت که سال گذشته در این 
راستا سه میلیون و ۷۵۰ هزار لیتر نفت سفید و ۹۰ هزار سیلندر گاز بین 
عشایر استان توزیع شد.او  ادامه داد: ۸۳ هزار و ۷۳۹ نفر در قالب ۱۴ هزار 
و ۶۳۸ خانوار، جامعه عشایری لرستان را تشکیل می دهند و این استان از 
لحاظ جمعیت عشایری رتبه ششم کشــور را دارا می باشد.مدیرکل امور 
عشــایری لرســتان با بیان اینکه ۱۱هزار و ۲۰۰ خانوار عشایر از مناطق 
ییلاقی استان به مناطق قشلاقی شمال ایلام و خوزستان و جنوب لرستان 
کوچ کرده اند افزود: در این مدت اداره کل امور عشایر با همکاری اتحادیه 
شهید مبشر و هشت شرکت تعاونی، خدمات را به این قشر ارایه می دهد 
و تامین و توزیع آرد و علوفه دامــی را برعهده دارد.نورمحمدی بیان کرد: 
سال گذشته ۷۱۷ تن آرد و ۲۵ هزار تن علوفه دامی بین جامعه عشایری 

لرستان توزیع و امسال نیز هشت هزار و ۵۰۰ تن علوفه توزیع شده است.
او افزود: همچنین عشــایر لرســتان یک میلیون و ۵۰۰ هــزار راس دام 
ســنگین و ۱۰ هزار راس دام ســبک را در اختیار دارند و بــه دامپروری، 
پرورش زنبور عســل، کشــت گیاهان دارویی، تولید محصولات باغی و 

زراعی و صنایع دستی مشغول هستند.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلستان؛
تا پایان سال ۴ میلیون نهال شمشاد

 در گلستان تولید می شود

مدیرکل منابــع طبیعی و آبخیزداری  گرگان-مهنازمحمدزمانی 
استان گلستان گفت: تا پایان سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۴ میلیون نهال شمشاد 

در نهالستان های استان تولید می شود.
حمید ســلامتی در جریان بازدید اصحــاب قلم و رســانه از پروژه های 
آبخیزداری استان گلستان و طرح تولید نهال شمشاد در قرن آباد گرگان، 
اظهار کرد: نهال های شمشاد تولید شده در این روستا برای توسعه فضای 

سبز، زراعت چوب، جنگل کاری و مرتع استفاده می شود.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان گلســتان با اشاره به اینکه 
مناطق کوهســتانی و جنگلی قرن آباد به عنوان ذخیره گاه مناسب گونه 
جنگلی شمشاد برای نهال کاری مناسب است، ادامه داد: فصل زمستان 

زمانی مناسب برای غرس نهال شمشاد است.
وی با تأکید بر اینکه برنامه ریزی شــده اســت تا پایان سال جاری چهار 
میلیون اصله نهال دیگر در نهالستان های استان تولید شود، افزود: »قنبر 
ملک شاهکویی« به عنوان یک طبیعت دوســت علاقمند روستای قرن 
آباد برای حفظ شمشاد، ۱۰ هزار اصله نهال این گونه جنگلی را تولید کرده 
که برای غرس آماده است.سلامتی با بیان اینکه تولید نهال در استان گلستان 
با حمایت دولت سیزدهم انجام می شود، خاطر نشان کرد: علاوه بر قرن آباد در 

نهالستان های گرگان، آزادشهر و کلاله اقدام به تولید نهال شمشاد شده است.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری گلســتان در ادامه ســخنان خود با 
اشاره به اینکه دوهزار هکتار ذخیره گاه جنگلی در این استان وجود دارد، 
تصریح کرد: ذخیره گاه های سرخدار در »افراتخته« و »سیاه رودبار« در 
علی آباد کتول هر کدام به مساحت ۲۰۰ هکتار جزو بزرگترین ذخیره گاه 

این گونه جنگلی در دنیا و ایران به شمار می رود.

شهردار اعلام کرد؛
مرمت و بازسازی عمارت های تاریخی رشت

رشت شهردار رشــت گفت: فرآیند مرمت و بازســازی عمارت های 
تاریخی این شهر در دست اجرا است.

ســید امیرحســین علوی گفت: مرمت عمارت های تاریخی شهر رشت 
شامل ساختمان های ساعت، میرزا خلیل رفیع و آذربانی توسط سازمان 
عمران و بازآفرینی شهرداری رشــت با انعقاد تفاهم نامه همکاری با اداره 
کل میراث فرهنگی، صنایع دســتی و گردشگری اســتان گیلان، أخذ 
پیمانکاران مجرب و تأمین اعتبارات لازم در دســت اجرا است.او افزود: 
فرآیند مرمت و بازســازی عمارت میرزا خلیل رفیع از ماه گذشته توسط 
پیمانکار آغاز شــده و قرار اســت در گام اول، مرمت بام شــامل تعویض 
خرپا های آسیب دیده ابرو ها و ســفالچینی انجام گیرد.به گفته شهردار 
رشت، مرمت دیوار های محوطه و عملیات دفع رطوبت از این ساختمان 
نیز در دســتور کار قرار دارد که فاز اول مرمت عمارت میرزا خلیل رفیع ۹ 
ماه به طول می انجامد و پس از این فاز سایر عملیات مرمت شامل مرمت در 
و پنجرها، نما، محوطه سازی و تأسیسات در دستور کار قرار خواهد گرفت.
علوی گفت: عمارت آذربانی از آثار تاریخی مربوط به اواخر دوران قاجار است 
و لمبه ها و ابرو های سمت معبر پیاده راه آن خطر آفرین بوده و نیاز به اصلاح و 
مرمت داشت که شهرداری رشت نسبت به أخذ پیمانکار اقدام کرد.او افزود: 
بعد از اصلاح بام عمارت آذربانی، فرآیند جداره سازی و نورپردازی آن نیز 
عملیاتی خواهد شد.شهردار رشت تصریح کرد: ساختمان ساعت سومین 
عمارت تاریخی در حال مرمت و بازسازی رشت است که در این خصوص 
نیز سازمان عمران و بازآفرینی شهرداری رشــت با هماهنگی اداره کل 
میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری اســتان گیلان فاز نخست 

مرمت بام و مقاوم سازی دیوار ها به شیوه سنتی را در دست اقدام دارد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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ح راهبردی تحول کسب وکار بانک سینا با  طر
هدف گذار از بانکداری سنتی به بانکداری مدرن

بررسی شاخص های مالی بانک سینا نشــان می دهد این بانک از منظر 
شــاخص های مختلف در وضعیــت مطلوبی قرار دارد؛ امــا بااین حال 
مدیران آن بر تدوین مدل نوین کسب وکار در قالب نقشه راهی سه ساله 

با هدف گذر از بانکداری سنتی به بانکداری نوین تأکید دارند.
بررســی صورت های مالی منتشــر شــده از بانک ســینا و مقایســه 
شــاخص های عملکردی مانند نســبت های احتیاطی، نسبت کفایت 
سرمایه، نسبت مطالبات غیرجاری و... نســبت به مدت مشابه در دوره 
گذشته نشــان می دهد، شــرایط بانک ســینا رضایت بخش است؛ اما 
همان گونه که تیم جدید مدیریتــی در این بانک تأکید دارند حفظ این 
شرایط و همچنین دســتیابی به جایگاهی درخور نام این بانک نیازمند 

برنامه ریزی منسجم و نقشه راهی تازه است.

عملکرد قابل دفاع بانک سینا در سال مالی گذشته
مروری بــر کارنامه عملکــرد بانک ســینا گویای آن اســت که ارزش 
تسهیلات پرداختی توسط این بانک در ســال ۱۴۰۰ حدود ۴۹ درصد 
رشد داشته است. در این سال حدود ۳۸۷ هزار میلیارد ریال تسهیلات 
پرداخت شــده که این رقم در ســال قبل از آن ۲۵۹ هزار میلیارد ریال 

بوده است.
همچنین بانک ســینا در پایان اسفندماه ســال ۱۴۰۰ شاهد رشد ۴۲ 
درصدی منابــع بوده اســت و به این ترتیب منابع بانک در پایان ســال 
۱۴۰۰ به بیش از ۴۶۷ هزار میلیارد ریال رســید. عــلاوه بر این با انجام 
اقداماتی نظیر اصلاح ترکیب منابــع، گام های مؤثری در جهت کاهش 
قیمت تمام شده پول برداشته شــده که در نتیجه آن قیمت تمام شده 
پول از ۱۶.۸۹ درصــد در پایان ســال ۹۹ به ۱۶.۴۸ درصــد در پایان 

اسفندماه سال ۱۴۰۰ کاهش یافته است.
حمایت از شــرکت های دانش بنیان یکی دیگر از اقدامات موفق بانک 
سینا در سال مالی گذشــته بوده؛ تا پایان ســال ۱۴۰۰ با اعطای پنج 
هــزار و ۴۴۸ میلیارد ریال تســهیلات و بیش از ۳ هــزار میلیارد ریال 
ضمانت نامه برای این شرکت ها، اقدامات مؤثری برای حمایت از تولید 

و اشتغال آفرینی این شرکت ها توسط بانک سینا برداشته شده است.
در کنار این دستاوردها، نســبت مطالبات غیرجاری به کل تسهیلات 
در بانک سینا با کاهشــی دو درصدی از ۴.۵ درصد در پایان سال ۹۹ به 
۲.۵ درصد در پایان اسفندماه ۱۴۰۰ رســیده که طبیعتاً توان اعطای 

تسهیلات توسط این بانک را بالا برده است.
نتایج این بهبــود در عملکرد را می توان در ســود خالص بانک ســینا 
مشاهده کرد؛ این بانک در پایان سال ۱۴۰۰ با کسب مبلغ هفت هزار و 
۲۹۸ میلیارد ریال سود خالص، توانســته به میزان ۵۱ درصد نسبت به 

سال قبل از آن، سود خالص خود را افزایش دهد.

مدیران سینا به دنبال گذار فتح بازار
با وجود موفقیت های به دست آمده در سال مالی گذشته، مدیران بانک 
ســینا ضرورت تغییر پارادایم در این بانک و گذار از بانکداری سنتی به 
بانکداری مــدرن را به خوبی درک کرده اند و به دنبــال افزایش معنادار 

سهم این بانک از بازار هستند.

غلامرضا فتحعلی سرپرست بانک ســینا دراین رابطه می گوید »مدل 
تحول کســب وکار بانک سینا در دست تدوین اســت که در آن حرکت 
به سمت بانکداری جدید و مدرن با ارائه خدمات متنوع، همراه با تغییر 
فرایندها و تقویت ســاختارها یک ضــرورت و از رویکردهای مدیریتی 

بانک تعیین شده است«.
با درنظرگرفتن شــرایط حاکم بر نظام و شــبکه بانکی کشــور به نظر 
می رسد بانک ســینا برای تحقق اهداف تعیین شــده در نقشه راه سه 
ســاله خود باید به مقولاتی مانند کاهش بهای تمام شده پول از طریق 
بهینه ســازی ترکیب منابع، مدیریت مطالبات غیرجــاری و افزایش 
بهــره وری و همچنین مدیریت نســبت کفایــت ســرمایه و ارتقای 

تاب آوری بانک در مواقع بحران توجه ویژه ای داشته باشد.
کاهش حجم دارائی های موزون به ریسک و افزایش سرمایه نظارتی از 
طریق افزایش سود آوری و کاهش تعدیلات نظارتی نیز از دیگر مواردی 
است که می تواند عامل مهمی در مدیریت نسبت کفایت سرمایه بانک 

باشد.

تحول دیجیتالی، کلید بانکداری مدرن
در دنیای امروز چــه در نظام بانکی جهان و چه در شــبکه بانکی ایران، 
بانکی که توجه کافی و تمرکز ویژه ای بر تحول دیجیتالی نداشته باشد 
نمی تواند ادعای گذر به بانکداری مدرن را مطــرح کند. مدیران بانک 
ســینا نیز با پذیرش این ضرورت، ورود بانک ســینا به عرصه جدید در 
دنیای بانکداری نوین با رویکرد تحول دیجیتــال را یکی از برنامه های 
مهم و اساســی بانــک تعریف کرده اند تــا به این ترتیب بهینه ســازی 
محصولات، خدمات و کانال ها و توســعه هوشــمندی در کسب وکار از 
طریق اســتقرار نظام های مبتنی بر داده از محورهای تمرکز این بانک 

طی سه سال پیش رو باشد.
به عقیده کارشناســان هر بانکی در ایــران از جمله بانک ســینا برای 
موفقیت در ایجاد تحول نیازمند گذار از بانکداری ســنتی به بانکداری 
مدرن، تغییر و بازنگری در فرایندها، زیرساخت ها و محصولات نیاز دارد 
که همه این ها باید متناســب با برنامه کسب وکار بانک تعریف شود و به 
این به پرسش  اساسی پاسخ داده شــود که اولویت های بانک در جذب 

مشتری، طراحی و ارائه محصولات و کانال های ارائه خدمات چیست؟

آغاز بکار نهمین نمایشگاه بین المللی بورس 
بانک، بیمه و خصوصی سازی با حضور بانک شهر

بانک شهر و شــرکت های تابعه این بانک با حضور در نهمین نمایشگاه 
بیــن المللی بــورس، بانــک، بیمه و خصوصــی ســازی و همچنین 
چهاردهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشور، 
به معرفی و تشریح آخرین دســتاوردهای خود در شبکه بانکی کشور 
خواهد پرداخت.به گــزارش روابط عمومی بانک شــهر، چهاردهمین 
نمایشگاه معرفی فرصت های سرمایه گذاری کشور و نهمین نمایشگاه 
 Kish INVEX( بین المللی بــورس، بانک، بیمه و خصوصی ســازی
۲۰۲۲( که از ۲۵ لغایت ۲۸ مهرماه در محل نمایشگاه بین المللی جزیره 
کیش برگزار خواهد شــد؛ زمینه ای برای معرفی قابلیت های نهادهای 
مالی توانمندی ها و دســتاوردهای بازار ســرمایه ، پول و بیمه کشور، 
جلب مشــارکت بخش خصوصی و ســرمایه گذاران داخلی و خارجی، 
ارائه جدیدترین روش های تامین مالی برای طرح های سرمایه گذاری و 
تبادل اطلاعات فنی و تجاری بین ســرمایه گذاران و مجریان طرح های 

سرمایه گذاری است.

 حضور شرکت بیمه تجارت نو در کیش
 اینوکس 2022

چهاردهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشور و 
نهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک ، بیمه و خصوصی ســازی 
) کیش اینوکــس ۲۰۲۲( از ۲۵ لغایت ۲۸مهرمــاه ۱۴۰۱ در جزیره 
کیش برگزار می شــود.اتاق خبر تجارت نو یکشــنبه. ۲۴ مهر ۱۴۰۱  

۱۳:۰۶حضور شرکت بیمه تجارت نو در کیش اینوکس ۲۰۲۲
به گزارش روابط عمومــی بیمه تجارت نو ؛ بیمه تجارت نو در راســتای 
توسعه تعاملات با شرکت های فعال اقتصادی و با هدف ارائه محصولات 
جدید بیمه ای خود ســعی بر آن دارد قابلیت های فنــی خود را در ارائه 
بهتریــن و متنوع ترین خدمات و پوشــش های بیمه ای ، در راســتای 

تقویت ظرفیت بیمه ای کشور در این رویداد به نمایش بگذارد .

حضور فعال بیمه پارسیان در نهمین نمایشگاه 
بین المللی بورس، بانک و بیمه کیش

بیمه پارســیان در نهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و 
خصوصی ســازی که در جزیره کیش برگزار می شــود حضوری فعال 

دارد.
به گزارش روابط عمومی بیمه پارســیان؛ این شــرکت با هدف معرفی 
جدیدترین دســتاوردها، خدمات و محصولات دانش بنیان و نوآورانه 
بیمه ای و ارتباط با بازدیدکنندگان، با حضور جمعی از مدیران ارشــد 
و کارشناســان بیمه  ای در غرفه بیمه پارسیان پذیرای بازدیدکنندگان 

می باشد.
چهاردهمین نمایشــگاه معرفی فرصت های ســرمایه گذاری کشور و 
نهمین نمایشــگاه بین المللی بورس، بانک، بیمه و خصوصی سازی به 
مدت چهار روز از ۲۵ لغایت ۲۹ مهرماه در مرکز نمایشگاه ها و همایش 
های بین المللی جزیــره کیش با حضور جمع کثیري از شــرکت هاي 
توانمند داخلي و خارجي در زمینه بورس، بانک، بیمه و سرمایه گذاری 
برگزار می شود و بیمه پارسیان به عنوان یکی از بزرگ ترین شرکت های 
بیمه خصوصی کشور در این نمایشــگاه، آماده پاسخگویی به سوالات 

بازدیدکنندگان می باشد.

طی شش ماه؛ پرداخت تسهیلات فرزند آوری 
 توسط بانک ملی ایران از مرز 55 هزار فقره 

عبور کرد
بانک ملی ایران از ابتدای فروردین تا پایان شــهریور ماه امســال تعداد 
۵۵ هزار و ۳۶۵ فقره تسهیلات فرزندآوری به متقاضیان و خانواده های 

واجد شرایط پرداخت کرده است.
به گزارش روابط عمومی بانک ملی ایران، شــعب این بانک در سراســر 
کشور طی شش ماه در راستای اجرای قانون حمایت از خانواده و جوانی 
جمعیت در مجموع بــه مبلغ ۲۲ هزار و ۹۷۲ میلیارد ریال تســهیلات 

قرض الحسنه فرزندآوری به متقاضیان پرداخت کرده است.
بر همین اســاس، شــعب بانک ملی ایران با احتســاب تعــداد فقره 
تســهیلات اعطایی به طــور متوســط ۳۰۷ فقره وام قرض الحســنه 
فرزندآوری در هر روز طی این مدت پرداخت کرده است.گفتنی است، 
والدین فرزنــدان متولد فروردین ماه ۱۴۰۰ به بعد حداکثر تا دوســال 
ve.cbi. پس از تاریخ تولد آنها می توانند با مراجعه بــه درگاه اینترنتی

ir و ثبت نام در سامانه بانک مرکزی برای دریافت این وام اقدام کنند.
وام قرض الحسنه فرزندآوری با نرخ حداکثر کارمزد ۴ درصد به صورت 
سالیانه صرفاً برای فرزندان متولد شــده در داخل ایران و تنها یکبار به 

ازای هر فرزند بدون الزام به سپرده گذاری پرداخت می شود.

مزایده املاک و اموال مازاد موسسه اعتباری ملل
موسســه اعتباری ملل اموال و املاک مازاد خــود را از طریق مزایده به 

افراد متقاضی واجد شرایط به فروش می رساند.
 به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل: این موسسه به منظور 
افزایش توان تسهیلات دهی نسبت به فروش املاک و اموال مازاد خود 

به صورت مزایده و با شرایط نقد و اقساط اقدام می نماید.
 این گزارش می افزاید: موسســه اعتباری ملل همچنیــن در نظر دارد 
سهام خود، در شرکت های تامین ســرمایه نوین، سهامی فرش ایران 
و گروه توســعه اقتصاد ملل و املاک مازاد را به متقاضیان واجد شرایط 
بر اســاس قیمت پایه به بالاترین قیمت پیشــنهادی و به صورت نقد و 

اقساط)سهام شرکت ها بصورت نقدی می باشد( واگذار نماید.
متقاضیان محترم برای اطلاع از شــرایط واگذاری ســرمایه گذاری ها 
www.  و اموال می توانند به ســایت موسســه اعتباری ملل به نشانی

melalbank.ir مراجعه نمایند.

افزایش 84 درصدی تسهیلات پرداختی بانک 
کشاورزی نسبت به سال گذشته

تســهیلات پرداختی بانک کشــاورزی از ابتدای ســال جاری تا هفته 
پایانی مهرماه در مقایســه با همین مقطع در ســال گذشته ۸۴ درصد 

رشد داشته است.
به گزارش روابط عمومی بانک کشاورزی، شــعب این بانک در سراسر 
کشور از ابتدای سال ۱۴۰۱ تا ۱۹ مهرماه حدود ۹۵۷ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات به متقاضیان پرداخت کرده اند که نسبت به مقطع مشابه در 
سال گذشــته، افزون بر ۴۳۸ هزار میلیارد ریال معادل ۸۴ درصد رشد 

داشته است.
بر اســاس این گزارش، بانک کشــاورزی بــرای تامیــن مالی بخش 
کشــاورزی و در حمایت از فعالان این بخش و نیز در حمایت از اشتغال 
آفرینی و بهبود کسب و کار و معیشت هموطنان، در مقطع یاد شده بالغ 
بر ۵۲۹ هزار فقره تســهیلات در قالب تسهیلات ســرمایه ای، سرمایه 

درگردش و قرض الحسنه به متقاضیان پرداخت کرده است.

سرپرست بانک آینده:
رای قطعی دیوان عدالت اداری، آرامش لازم برای  

تحولات بانک آینده را فراهم کرد
سرپرست بانک آینده گفت: خوشبختانه رســیدگی منطبق با موازین 

قانونی دیوان عدالت اداری در ۱۴۰۱/۶/۱۶ باعث تعیین تکلیف شد.
 شــعبان مرادی افزود: نگرانی هایــی که می توانســت باعث اختلال 
و ســردرگمی ســهامدار و بیش از هفت میلیون ســپرده گذار شود، با 
تدبیر و دوراندیشــی از بین رفت . با توجه به رویکرد اخیر مقامات ناظر 
و رای قطعی دیوان محترم عدالت اداری، اکنون وضعیت ســهامداری 
مشخص است و این موضوع مورد اســتقبال بازار و به ویژه سهامداران 
بانک قرار گرفته اســت. به علاوه آرامش بیشــتری نیز برای پیگیری و 
تحقق برنامه های تحولی بانک به وجود آمده و امید است در این فضای 
سازنده و تعاملی میان ذینفعان بانک، اعم از سهامداران، سپرده گذاران 

و کارکنان، نتایج موثرتر و سریع تری حاصل گردد.
وی در مورد برنامه و اولویت بعدی هیئت مدیــره بانک بعد از ابلاغ رای 
عنوان کرد: اولین اولویت، برگزاری مجمع عمومی بانک در آبان ماه آتی 

خواهد بود که طی سه سال گذشته، برگزار نشده  است.

 روزنامه سراسری صبح ایران
  اقتصادی،  سیاسی، اجتماعی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول: امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک ۱۴۶، واحد ۸
 تلفن و  نمابر: ۶۶۴۵۹۷۶۲
سازمان شهرستان ها:  ۶۶۴۶۱۷۷۰
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سرمایه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r

kharidaar.ir@gmail.com

مدیرکل عملیات پول و اعتبار بانک مرکزی:

بهره بین بانکی بالاتر از ۲۲ درصد وجود ندارد

خریدار  بانک مرکزی ایران نیز از ســال ۹۹ این 
دامنه را برای نرخ بین بانکی در نظر گرفته است و 
در حال حاضر این دامنــه ۱۴ تا ۲۲ درصد تعریف 

شده است.
 محمد نادعلــی مدیرکل عملیات پــول و اعتبار 
بانک مرکزی گفــت: در رابطه با نرخ ســود بین 
بانکی و نحــوه تنظیم ایــن نرخ و ارتبــاط آن با 
ســایر نرخ ها در بازارهای دیگر بــه خصوص بازار 
سرمایه همیشه میان اقتصاددانان و فعالین بازار 

اختلافاتی بوده است.
نادعلی با تاکید بــر اینکه فقط بانک هــا و بانک 
مرکزی در بازار بین بانکی حضــور دارند و در این 
بازار میــان بانک ها مازاد و کســری آن ها مبادله 
می شــود، اظهار کرد: در واقع در بازار بین بانکی، 
بانک هایی که مازاد منابع در حســاب جاری خود 
دارند بــه بانک هایی که کســری دارنــد و برای 
تسویه حساب خودشان به پول نیاز دارند، سپرده 
پرداخت می کنند و این کار برای تســویه حساب 
بانک ها با یکدیگر انجام می شــود. نرخ بین بانکی 
نیز بــرای انجام چنیــن عملیات هایــی در بازار 

بین بانکی در نظر گرفته می شود.
وی افزود: منابعی کــه در بازار بین بانکی رد و بدل 
می شــود از میان بانک ها و بازار بین بانکی خارج 
نمی شود و از طرفی از بیرون هم منابع به این بازار 

امکان ورود ندارند.
مدیرکل عملیات پول و اعتبــار بانک مرکزی در 

ادامه تصریح کرد: نرخ بین بانکی با میانگین وزنی 
نرخ مبادلات بیــن بانک ها در هر روز محاســبه 
می شود و در سایت بازار بین بانکی اعلام می شود 
و بانک ها از این نرخ برای تنظیم رفتار خودشــان 
در روز آینده اســتفاده می کنند. به دلیل نوسانی 
بودن این بازار، امکان کاهش یا افزایش شدید این 
نرخ در مدت کوتاه وجود دارد، بنابراین بانک های 
مرکزی دامنه ای بــرای بــازار بین بانکی تعریف 
کردند که این نــرخ امکان افزایــش و کاهش تا 
سقف و کف تعیین شده را نداشــته باشند. بانک 
مرکزی ایران نیز از سال ۹۹ این دامنه را برای نرخ 
بین بانکی در نظر گرفته است و در حال حاضر این 

دامنه ۱۴ تا ۲۲ درصد تعریف شده است.
وی با اشــاره به اینکه بانک مرکزی بــا ابزارهایی 
مثل ریپو و ریپو معکوس، نرخ بین بانکی را در این 
دامنه حفظ می کند و حضــوری فعال در این بازار 
دارد، افزود: در نتیجه این نــرخ در بازار بین بانکی 
با دامنه ای که تعریف شــده و ابزارهایی که بانک 
مرکزی در قالب عملیات بــازار باز در اختیار دارد، 
کاملًا تحت مدیریت بانک مرکزی است و با اینکه 
ماهیت بازار بین بانکی نوســانی است، اما نگرانی 
در رابطه با نوســان این بــازار بــا مدیریت بانک 

مرکزی وجود ندارد.
نادعلی افزود: نرخ بــازار بین بانکی با اوراق بدهی 
دولت کاملًا مرتبط اســت، اما در رابطــه با بازار 
سرمایه در واقع عوامل بســیاری بر این بازار تأثیر 

می گــذارد و با توجه بــه ماهیت بازار ســرمایه و 
ریســک پذیری افرادی که در آن حضــور دارند، 

اخبار اثر بالایی در این بازار دارند.
وی در ادامه گفت: نــرخ بین بانکی یکی از عوامل 
مؤثر در بازار سرمایه معرفی می شود، اما نرخ بازار 
بین بانکی نوسان خیلی زیادی ندارد که نوسانات 
آن به بازار ســرمایه منتقل شــود و ایــن بازار را 
تحت تأثیر قــرار دهد. از طرفی بیــن این دو بازار 
جابه جایی منابعی وجود ندارد که با تغییر نرخ در 
یک بازار، منابع از یک بازار به بــازار دیگر منتقل 
شــود و اثرگذاری داشته باشــد. به نظر می رسد 
ارتباطی مســتقیم و فوری میان نرخ بین بانکی 
و شاخص کل وجود نداشته باشــد و سایر عومل 
هســتند که بر رفتار بازیگــران بازار ســرمایه و 

نوسانات آن اثرگذار هستند.
نادعلی بــا تضمین اینکه از جانــب بانک مرکزی 
نرخ بین بانکی کاملًا تحت کنترل اســت، تصریح 
کرد: تا به حال نوســانی بیش تر از نرخ ۲۱ درصد 
و حد مورد نظر به وجود نیامده اســت و همانطور 
که ســال گذشــته و طبق مصوبه دولت که نرخ 
بین بانکی حدود ۲۰ درصد تعیین شد و میانگین 
این نرخ در طول ســال ۲۰.۳ درصد بود امســال 
نیز این نرخ با نوســان زیادی مواجه نخواهد شد و 
بانک مرکزی امسال نیز اهداف مورد نظر دولت در 
رابطه با کنترل نرخ بین بانکی در راستای حمایت 

از بازار سرمایه را اجرا می کند.

خریدار  به منظور توســعه همــکاری و ارایه 
خدمات متقابل تخصصی کارشناسی، تفاهم نامه 
همــکاری میــان بانک مســکن و مرکــز وکلا، 
کارشناســان رســمی و مشــاوران خانواده قوه 

قضائیه منعقد شد.
به گزارش پایگاه خبری بانک مسکن هیبنا ، طی 
مراســمی با حضور دکتر علی عسکری سرپرست 
بانک مسکن و حســن عبدلیان پور رییس مرکز 
وکلا، کارشناسان رسمی و مشاوران خانواده قوه 
قضائیه تفاهم نامه همــکاری میان طرفین امضاء 

شد.
دکتر عسکری در این مراســم با بیان اینکه مردم 
برای خانه دار شــدن نگاه ویژه ای به بانک مسکن 
دارند، گفت: درحالی که بانک مســکن ۲۰ درصد 
مســوولیت و تعهد تامین مالی طرح نهضت ملی 
در میــان بانک ها را بر عهــده دارد و تکلیف بانک 
برای سال اول اجرای این طرح، تامین مالی ۲۱۰ 
هزار واحد مسکونی اســت اما تاکنون با توجه به 
نگرشی که مردم نســبت به این بانک دارند، ۶۶۵ 
هزار نفر از ثبت نام کننــدگان طرح نهضت ملی، 
بانک مســکن را به عنــوان بانک عامــل انتخاب 

کرده اند.
وی افزود: این موضوع موید مسوولیت اجتماعی 
بزرگ و رسالت سنگینی اســت که بر روی دوش 
بانک مسکن نهاده شده است و امیدواریم بتوانیم 

با اقداماتی که انجام می دهیم در حوزه رســالت 
بانک مسکن گام های بزرگی برداریم.

سرپرســت بانک مسکن با اشــاره به امضای 
تفاهم نامه با مرکز وکلا و کارشناســان رسمی 
و مشاوران خانواده قوه قضائیه ابراز امیدواری 
کرد که ایــن تفاهم نامه بــاب همکاری های 
بیشــتری میان طرفین را باز کند و منشــاء 
اثرات خوبی شده و دو طرف بتوانند از ظرفیت 
کارشناســی و خدماتــی یکدیگــر بهره مند 

شوند.
همچنین در این مراسم عیسی کاظم نژاد رییس 
هیات مدیره بانک مسکن با اشــاره به خدمات و 
عملکرد بانک مســکن در سال جاری گفت: بانک 
مســکن در راســتای اجرای برنامه هــای دولت 
در طرح نهضت ملی مســکن نزدیک به ۵۵ هزار 
میلیارد تومان قــرارداد منعقد کرده و طی اجرای 
این طرح حــدودا مبلغ ۲۲ هــزار میلیارد تومان 

پرداخت شده است.
وی افــزود: در اجرای طرح نهضــت ملی، بانک 
مسکن پیشتاز اســت و با توجه به موفقیت های 
بانــک در این عرصــه و ضمن اینکــه یک بانک 
تخصصــی در این حوزه هســتیم، در شــورای 
عالی مســکن وظیفه ارزیابی و بررسی  طرح ها 
را به بانک مســکن واگذار کرده اند و به بانک های 
دیگر نیز در این حوزه توصیه شده که می توانند 

از کارشناســان این بانک در اجــرای پروژه های 
مسکن استفاده کنند.

رییس هیات مدیره بانک مســکن با بیان اینکه با 
توجه به مســائل حقوقی که به صورت روز آمد در 
شبکه بانکی کشــور بوجود می آید، بانک مسکن 
علاوه از کارشناســان داخلی خود از کارشناسان 
مرکز وکلای قوه قضائیه اســتفاده می کند که با 
توجه به ظرفیت هایی که هم بانک مســکن و هم 
مرکز وکلا دارند این تفاهم نامه می تواند منشــاء 
اثرات خیری شود و در پیشــبرد اهداف دولت که 
قطعا در آن منافع مردم در نظر گرفته شده است، 

راهگشا باشد.
عبدلیان پــور نیز بــا اشــاره به خدمــات مرکز 
وکلا، کارشناســان رسمی و مشــاوران خانواده 
قوه قضائیه، این نهــاد را تنها نهــاد ارایه دهنده 
و گســترش دهنــده مشــاوره های حقوقــی و 
کارشناسی مشــاوران خانواده در سراسر کشور 
نامید و آمادگی خــود را برای همــکاری هر چه 

بیشتر با بانک مسکن ابراز داشت.
وی افزود: بــا توجه بــه اینکه مرکــز وکلا در 
حوزه هــای تخصصــی حقوقــی روز دنیــا که 
بســیاری از آن ها مربــوط به حــوزه بانکداری 
می شود متبحر اســت و اقدامات قابل توجهی 
انجام داده، می توانــد در حوزه وکالت تخصصی 

بانک ها را یاری دهد.

آسیا

قرعه کشــی برندگان ششمین 
جشــنواره فــروش بیمــه های 
جامــع عمر و پــس انــداز بیمه 
آســیا، با انتخــاب ۱۸۱ برنده از 
میان خریداران بیمه های عمر و 
پس انداز در این جشنواره انجام 
شد.به گزارش اخباربانک، مراسم 
قرعه کشــی برندگان ششمین 
جشنواره فروش بیمه های جامع 
عمر و پس انداز با حضور مسعود 
بادین نایب رییــس هیأت مدیره 
و مدیرعامــل، اعضــای هیــأت 
مدیــره، معاونیــن مدیرعامل، 
مدیران و اعضــای هیات نظارت 

اجتماعات  ســالن  در 
شــماره  ســاختمان 
یک بیمه آســیا برگزار 
شد.بنا بر این گزارش، 
درابتدای این مراســم، 
مدیر بیمه هــای عمر 
و پس انداز گزارشی از 

نحوه برگزاری این جشنواره، آمار 
مشــارکت کنندگان، تسهیلات، 
تخفیفــات و چگونگی تخصیص 
جوایــز ارائــه داد.در مراســم 
قرعه کشــی برندگان ششمین 
جشــنواره فروش بیمه های عمر 
و پس انداز بیمه آسیا ۱۸۱ بیمه 

گذار از میان خریداران 
این بیمه نامه در سراسر 
براســاس  و  کشــور 
شــاخص هــای بیمه 
نامه های کیفی، بیمه 
گذاران وفادار و استان 
ها، به قید قرعه انتخاب 
شدند و جوایز طلایی و ارزنده ای 
به آنان اختصاص یافت. این جوایز 
از طریق شعب مربوط به برندگان 
جشــنواره اهدا خواهد شــد.بنا 
بر این گــزارش، در ایــن دوره از 
جشنواره فروش بیمه های عمر و 
پس انداز، از میان مناطق دهگانه 

بیمه آســیا، منطقه دو )اســتان 
هــای اصفهــان، چهارمحال و 
بختیاری و یزد( رتبه اول، منطقه 
شــش )اســتان های مازندران، 
گلستان و ســمنان( رتبه دوم و 
منطقه پنج )اســتان های فارس، 
بوشــهر و کهگیلویه و بویراحمد( 
رتبه ســوم را در فروش کســب 
کردند.همچنیــن چندی پیش 
در مســابقات فروش بیمه های 
عمر و پس انداز ،هفتاد نماینده از 
شبکه فروش بیمه آسیا به عنوان 
فروشندگان برتر معرفی شدند و 

مورد تقدیر قرار گرفتند.

وش بیمه های عمر بیمه آسیا شدند ۱۸۱ بیمه گذار، برنده جشنواره فر

بیمهبانک

شعبه

 امضای تفاهم نامه همکاری میان بانک مسکن و مرکز وکلا، کارشناسان رسمی
 و مشاوران خانواده قوه قضائیه


